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سیاست

تل آویو به دنبال چیست؟

 در طول چند هفته اخیر حملات هوایی و موشکی رژیم 
صهیونیستی به سوریه افزایش یافته و خسارات و تلفاتی 
را نیز در پی داشته است. هرچند انجام این دست تجاوزات 
هوایی و آسیب رســانی به تاسیســات و زیرساخت های 
نظامی و نیروی انسانی ارتش ســوریه و جبهه مقاومت 
تازگی ندارد اما ایــن دور از حملات با فاصله های زمانی 
کمتر و تا حدی هم شــدت بیشــتر صورت می گیرد. در 
نوشتار پیش رو تلاش خواهیم کرد تا به بررسی بخشی از 

ابعاد و پیامدهای حملات اخیر بپردازیم.
zz حیاتدرتنشزاییوبحرانآفرینی

یکی از اهداف همیشــگی و راهبردی تل آویو از حملات 
گاه و بیگاه هوایی چه از فراز آســمان رژیم اســراییل و 
چــه با نقض حریم هوایی لبنان و ســوریه ایجاد تنش و 
ناامنی در منطقه شــامات اســت. اصولًا بخش مهمی از 
حیات این رژیم در ایجاد بحران های گوناگون منطقه ای 
و یا بهره برداری و دمیــدن در آتش تنش های پدیدآمده 
خلاصه می شود.در روزهای اخیر که مناطق کاهش تنش 
در ســوریه با تحریکات تروریســت های معارض دولت 
ســوریه دچار تشنج شــده و ترکیه نیز با بهانه قرار دادن 
حملات شــبه نظامیان جدایی طلب کرد در شمال سوریه 
عزم سازماندهی تجاوز نظامی دیگری را به این مناطق در 
سر می پروراند، اسراییل نیز در تلاش است تا هم از چنین 
رخدادهایی به ســود خود بهره برداری کند و هم در آتش 
آنها بدمد. همچنین نباید از یاد برد که وارد آوردن آسیب 
به زیرســاخت های نظامی ســوریه یکی دیگر از اهداف 
این حملات است. تل آویو به هیچ روی حاضر به پذیرش 
بازسازی توان نظامی دمشق نیست و از همین روی این 
حملات فارغ از پیامدهای سیاسی از منظر آسیب رسانی و 
جلوگیری از ایجاد ثبات نظامی در سوریه نیز حائز اهمیت 

فراوان است.
zz اثرگذاریبرگفتوگوهایرفعتحریمها

ناخرســندی اســراییل از گفت وگوهــای هســته ای در 
وین و احتمال توافق و رفع تحریم ها بر کســی پوشیده 
نیســت. بنابراین این رژیم در کنار لابی سنگین در میان 
سیاســتگذاران و تصمیم گیرندگان غربی و هماهنگی با 
کشــورهای عرب حوزه خلیج فارس در تلاش است تا با 
حملــه به نیروهای متحد ایــران در منطقه و وارد آوردن 
خســارات و تلفات به آنان جو مذاکرات را متشنج و مسیر 
آن را تا حد امکان منحرف کند. تل آویو می کوشــد تا با 
بحران آفرینی هــای گوناگون در ســطوح متفاوت تمرکز 
دســتگاه سیاســت خارجی ایران را به هــم ربخته و با 
اضافه بار ناشی از افزایش تنش روبرو کند.آسیب رساندن به 
منافع و همپیمانان ایران در منطقه تأثیر غیرقابل انکاری 
بر مسموم ســاختن جو گفت وگوهای هسته ای داشته و 
حتی اگر به صورت مســتقیم نیز به آن پرداخته نشود در 
نوع نگاه و تعامل دو ســوی مذاکرات نسبت به یکدیگر 

اثرگذار خواهد بود.
zz انحرافافکارعمومیازبحرانهایداخلیوخارجی

رژیمصهیونیستی
یکــی از راهبردهای همیشــگی رژیم اســراییل جهت 
پوشش مشــکلات و بحران های سیاســی، اقتصادی و 
اجتماعــی داخلی که برآیند پیچیدگی های خاص طبقات 
اجتماعی و فضای فرهنگی این رژیم اســت، فرافکنی و 
بحران آفرینــی در خارج از مرزها و میان همســایگان به 
شــمار می آید.با عنایت به اینکه در ماه های اخیر شــاهد 
افزایــش عملیات های شــهادت طلبانه در کرانه باختری 
هســتیم که موجب یک بحران امنیتی مهم برای حفظ 
ثبات و موجودیت رژیم صهیونیســتی شده است. تل آویو 
می کوشــد تا با انحراف افکار عمومی داخلی و همچنین 
جهانی از مسائل داخلی و مساله قدس در سکوت خبری 
بر فشارها علیه ملت فلســطین و به ویژه ساکنان باریکه 
غزه بیفزاید.از ســوی دیگر و با توجه به اختلاف اسراییل 
و لبنان بر سر ذخایر انرژی دریای مدیترانه و بحران های 
سیاسی داخلی لبنان که سبب ضعف بیروت در رویارویی با 
زیاده خواهی های تل آویو شده، حاکمان رژیم صهیونیستی 
در تلاش اند تا با حملات خود به ســوریه، لبنان را نیز از 

پیگیری حقوق خود منصرف سازند.
zz نتیجهگیری

همانطــور که بیان شــد اســراییل از انجــام حملات و 
بمباران هوایی اهداف چندگانه و به هم پیوسته ای را دنبال 
می کند که برای ناکام گذاشــتن آنها باید انرژی و توجه 
کافی را به کار بســت. یکی از این راهکارها بهره گیری 
فعالانه از ســامانه های پدافندی مستقر در خاک سوریه 
و حتی الامکان دادن پاســخ درخور نســبت به تجاوزات 
تل آویو اســت. البته این امر ظرافت هــای خاص خود را 
می طلبد.بخش بزرگی از سرمایه گذاری صهیونیست ها بر 
روی اثرگذاری رسانه ای است. هرچند این دست حملات 
چندان تاثیری بر معادلات روی زمین در سوریه نداشته و 
نمی تواند داشته باشد اما مانور رسانه ای در جهان غرب و 
ائتلاف عبری-عربی تاثیراتی به مراتب بیشتر از آنچه به 
واقع رخ داده در پی دارد. خنثی سازی این ترفند باید مورد 
عنایت ویژه رسانه های جبهه مقاومت بوده و از هر فرصتی 
جهت مقابله با بمباران تبلیغاتی طرف مقابل بهره برداری 

کرده و برد رسانه ای خود را افزایش دهد.

رویداد
آژانس وظیفه خود را به دور از سیاسی کاری دنبال کند

مهر:  وزیر امور خارجه با بیان اینکه آژانس بین المللی انرژی اتمی وظیفه خود را در قالب فنی و به دور از 
سیاسی کاری دنبال کند، گفت: توافق در صورت واقع بینی طرف آمریکایی دست یافتنی است. حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان، در گفتگوی تلفنی با »جفری اونیاما«، همتای نیجریه ای خود، در 
خصوص آخرین وضعیت مناسبات دوجانبه ایران و نیجریه و نیز تحولات بین المللی به تبادل نظر پرداخت. 
وزیر امور خارجه کشورمان نیم قرن سابقه تاریخی مناسبات دو کشور را سرمایه ای بزرگ و محکم برای 
توسعه روابط سیاسی، اقتصادی و فرهنگی ایران و نیجریه بر مبنای منافع مشترک دانست. امیرعبداللهیان 
برگزاری ششمین نشست کمیسیون مشترک همکاری های دو کشور را موفق ارزیابی کرد و اجرایی شدن 
اسناد به امضا رسیده در این نشست را مهم قلمداد کرد. رئیس دستگاه دیپلماسی در بخش دیگری از این 
گفتگو با اشاره به آخرین وضعیت مذاکرات برای لغو تحریم ها، بر پایبندی کشورمان به تداوم گفتگوها با 
طرف های مقابل و اراده کشورمان برای رسیدن به یک توافق قوی و پایدار تاکید کرد. امیرعبداللهیان با ابراز 
امیدواری نسبت به اینکه آژانس وظیفه خود را در قالب فنی و به دور از سیاسی کاری دنبال کند تصریح 

کرد، توافق در صورت واقع بینی طرف آمریکایی دست یافتنی است. 

تاکید رئیسی بر امنیت منطقه قفقاز برای ایران

ایرنا: سید ابراهیم رئیســی در پاسخ به تماس تلفنی »نیکول پاشینیان« نخست وزیر ارمنستان، با ابراز 
نگرانی از تداوم تنش در منطقه، گفت: منطقه قفقاز شرایط خاصی را طی می کند و متاسفانه هنوز آرامش 
به این منطقه بازنگشته است.رئیس شورای عالی امنیت ملی همچنین با اشاره به نفوذ رژیم صهیونسیتی 
در منطقه، حضور آن را ضد امنیت و تهدیدی برای کل منطقه ازجمله میزبانانشــان معرفی کرد.رئیسی 
با بیان اینکه پیوسته اوضاع و تحولات را در منطقه قفقاز رصد می کنیم، خاطرنشان کرد: منطقه تحمل 
جنگ دیگری را ندارد.رئیس جمهور با اشاره به اینکه امنیت در منطقه قفقاز برای جمهوری اسلامی ایران 
بســیار حائز اهمیت است، تصریح کرد: امضا کنندگان بیانیه سه جانبه آتش بس به مفاد آن پایبند باشند 
و از هرگونه اقدامی در جهت ایجاد تنش در منطقه دوری کنند. رئیســی افزود: مرزهای تاریخی ایران و 
ارمنســتان بستر رفاه، همگرایی و امنیت منطقه محسوب می شود و تهران مصمم به ادامه همکاری در 
همه زمینه ها به نفع رفاه و ثبات منطقه است. »نیکول پاشینیان« نخست وزیر ارمنستان نیز در این تماس 
تلفنی با ارائه گزارشی از آخرین وضعیت تحولات در منطقه قفقاز گفت: جمهوری اسلامی ایران همواره 

در رفع تنش ها و بحران های منطقه نقشی سازنده و تاثیرگذار داشته است. ذهنیت اعتراضی به وضع موجود

بر پایه مشاهدات مشــارکتی و مصاحبه های من، خصوصاً 
با نســل های دهه شــصتی و بعدی ها که به وسیله برخی 
از شــاخص های نگرش ســنجی نیز تأیید می شــود نوعی 
»بیقراری و احســاس زندگی در محیط ناملایم و متلاطم« 
قابل مشاهده است. به اعتقاد من، پرداختن و واکاوی علمی 
این پدیده، ضرورتی حیاتی برای سیاست گذاران در شرایط 

فعلی کشور است.
به ســنت سرکشی شــبانه ام به فضای مجازی، پست های 
برخــی صفحات مختلف با موضوعات متفــاوت را مطالعه 
می کردم که باز هم مشــاهده کردم در کامنت های آن ها به 
خوبی نوعی خشــونت کلامی و ذهنی منفی گرایانه فزاینده 

دیده می شود.
نتایج چندین ســنجش معتبر علمی نشان می دهد، خوانش 
منفی جامعه از پدیده های مختلف به شدت افزایشی است. 
آمارها حاکی از آن اســت که منحنی ضریب پذیرش اخبار 
منفی، نســبت به اخبار مثبت، هر روز رو به افزایش است. 
مطالعات من حاکی از آن اســت که افراد، حتی در صورت 
تردید نسبت به یک خبر منفی و دریافت اخبار معتبر و مستند 
مبنی بر رد اخبار آن، باز هم تمایل به باور کردن و پذیرش 

خبر منفی دارند.
به نظر من، علت شــکل گیری چنین پدیــده ای را باید در 
مجموعه ای از عوامل روانشناســی فــردی و اجتماعی در 
ترکیب بــا ناکامی هــای اقتصادی، سیاســی، اجتماعی و 
فرهنگی ادراک شــده در طول مدت زمان زیاد توسط افراد 
جســتجو کرد. تداوم شــرایط بد اقتصادی، طولانی شدن 
انتظار شغل )آخرین آمار اشــتغال نشان می دهد که از نرخ 
مشارکت، ۰.۴ درصد کاسته شده، این یعنی ناامیدی جامعه 
از دستیابی به شغل که متاسفانه به طور ناشیانه آماردهندگان 
دولتی کاســته شــدن همین مقدار از نرخ بیکاری را بدون 
توجه به نرخ مشــارکت، مثبت تلقی می کنند، در صورتیکه 
کاهش نرخ مشــارکت از نظر سیاسی و اجتماعی برای یک 
نظام هوشمند بسیار نگران کننده است( و ناامیدی از داشتن 
یک زندگی مطلوب متصور، همراه با محدودیت های وسیع 
اجتماعی، زمینه ساز ذهنیت اعتراضی به وضع موجود خواهد 
بود. بنابراین، ما شاهد شکل گیری این ذهنیت اعتراضی به 

شکل جمعی در آینده ای متصور، خواهیم بود.
این یک مساله مهم و قابل توجه و چشم ناپوشیدنی است، 
زیرا این ذهنیت منفی می تواند زمینه پدیده های مخرب و بی 
ثباتی اجتماعی را پدید آورد: یکی از دلایل چنین وضعیتی را 
می توان در ذهنیت های بی قرار و نااطمینانی از امروز و آینده 
در عامل روانشناختی فردی جستجو کرد. این پدیده با نظریه 
-سو گیری تاییدی-  قابل تبیین است. این امر باعث تشدید 
تمایل خوانش منفی از بســیاری از پدیده های اجتماعی و 
تقریباً اکثر پدیده های سیاسی شده و ضمن ترکیب با ادراک 
عینی از ناکامی اقتصادی_اجتماعی مزمن شــده در درون 
فرد، منجر به منفی خوانــی و ایجاد ذهنیت ناآرام اعتراضی 

خواهد شد.
بر پایه مشاهدات مشــارکتی و مصاحبه های من، خصوصاً 
با نســل های دهه شــصتی و بعدی ها که به وسیله برخی 
از شــاخص های نگرش ســنجی نیز تأیید می شــود نوعی 
»بیقراری و احســاس زندگی در محیط ناملایم و متلاطم« 
قابل مشاهده است. به اعتقاد من، پرداختن و واکاوی علمی 
این پدیده، ضرورتی حیاتی برای سیاست گذاران در شرایط 

فعلی کشور است.
این موضوع و مهاجرت، دو مســئله جدی و سرنوشت ســاز 
جامعه ما هستند. علت غالب این مهاجرت ها، فقط به دلایل 
اقتصادی یا ناکامی از دستیابی ها در گذشته نیست، بلکه در 
ترکیبی با ناامیدی از آینده عامل علی تعیین کننده مهاجرت 
است. این نوع قضاوت نخبگان خواهان مهاجرت، به شکلی 
ناشــی از تردید و بی اعتمادی بلند مدت به آینده بهتر است 
و همین مسئله اســت که باید موجب نگرانی عمیق باشد. 
بــه اعتقاد من عدم موفقیت های اقتصادی و بهبود وضعیت 
معیشــتی یکی از علل چنین پدیده ای می تواند باشــد، اما 
فقــدان توجه بــه ظرفیت های روانــی و اجتماعی جامعه، 
مداخلات روزمره در زندگــی مردم، اجرای طرح صیانت از 
فضای مجازی، تنگ کردن حوزه عمومی و خصوصی و از 
همه نامناسب تر، بازنمایی سیاه و منفی با کوتاه نظری های 
سیاسی و جناحی برای کسب قدرت موجب تشدید این نوع 

خوانش ها به خصوص در ۱۰ سال اخیر شده است.

علی ربیعی
سخنگوی دولت دوازدهم

  سرمقاله

فرزانه آئینی
روزنامه نگار

مذاکــره کرد«، »مخبر بــرای بازدید به مرز 
مهران رفت« و...

این ها ســر تیتر خبرهایی است که در اولین 
هفته منتهی به راه اندازی موکب های ایرانی 
در عراق، روزانه، یکــی پس از دیگری روی 
خروجی خبرگزاری های و صفحات خبری در 
شبکه های ارتباط جمعی قرار می گرفتند؛ صدا 
و سیما هم به عنوان رسانهٔ ملی با پ ژواک دو 
چندان زئران و مشتاقان راهپیمایی اربعین را 

به حضور در عراق دعوت می کرد.
همه خبرها حکایت از بــه راه بودن خدمات 
و امکانــات رفاهی برای اســتقبال از زائرین 
و اشــتیاق مردم عراق بــرای میزبانی از زوار 
داشــت. یک هفتــه به این منوال گذشــت 
رســانه های داخلی خبرهای پرتعدادی را که 
مســتقیم یا غیر مســتقیم مردم را به حضور 
در مســیر پیاده روی نجــف –کربلا دعوت 
می کرد، منتشر می کردند.مردم مشتاق شدند؛ 
خانوادگی، پیر و جوان و کودک و خردســال 
در آخرین نفس های تابســتان عزم کربلا به 
سرشــان افتاد، اتوبوس ها از شــرق، شمال و 
جنوب و مرکز به ســمت مرزهای غربی براه 
افتادند، مرزها بسته شد و جمعیت زوار پشت 
مرزها متوقف شد، موکب های آن سوی مرز 
پر شــدند، زائران تازه از راه رســیده در عراق 
رها شدند، موکب ها گفتند که ظرفیت پذیرایی 
نداریم، عراق اعلام کرد: امکانات لازم برای 
خدمت رسانی ندارد، مشتاقان جدید راهپیمایی 
اربعین بدون آب، غذا و جای خواب در دمای 
۴۵ درجه ای عراق رها شــدند …۹ تن فوت 

کردند و ده ها هزار نفر گرما زده شدند.

هنــوز دو هفتــه تا رســیدن بــه روز موعد 
یعنی اربعین مانده بود کــه به یکباره خبرها 
راهپیمایی های اربعیــن از دعوت به حضور، 
تغییر شکل داد و به سمت هشدار رفت، نهی 
از سفر جای دعوت را گرفت و هشدار جانشین 
ترغیب شد، رسانه ها نوشــتند؛ »ترافیک ۸۰ 
کیلومتری در مرز مهــران«، »موج جمعیت 
در مرزهــای زمینی، عــراق امکانات ندارد«، 
»سرگردانی زوار در ایران، همه مرزها منتهی 
به عراق بسته شــدند«، »آب پاشی به زائران 
برای جلوگیــری از گرمازدگی در مرز مهران 
توســط تیم های آتش نشــانی و موکب های 
مســتقر، ســفر زمینی به کربلا منتفی شد«، 
»ظرفیت موکب های مســیر، پیاده روی شد؛ 
زائــران مجبورنــد در هوای گــرم عراق به 
پیاده روی ها ادامه بدهنــد«، »روایت عجیب 
زائران اربعین از وضعیــت بغرنج امکانات در 
عراق؛ زن و بچه مردم در خاکریز خوابیده اند!«، 
»سخنگوی آور ژانس: ابتلای زائران اربعین به 
کرونا و بیماری واگیر نگران کننده اســت«، 
»گلایه شدید زائران اربعین از قیمت کرایه ها 
و نبود بهداشت در عراق؛ زمان مسیر نجف تا 
کربلا ۱۲ ساعت!«، »گلایه های زائران اربعین 

به وزیر کشور در مرز خسروی« و...
اگرچه ستاد اربعین چند سالی می شود که دایر 
است و مشغول فعالیت اما نخستین خبری که 
در مورد پیاده روی اربعین منتشــر شد، خرداد 
ماه بــود؛ یعنی نهادهای مســئول از وزرای 
کشور، امور خارجه و راه گرفته تا دیگر دست 
در کاران امــر حداقل ۳ ماه فرصت داشــتند 
برای بستر سازی و تأمین امکانات، پیش بینی 

و برنامه ریزی کننــد، در این دوماه، به جای 
حســاب و کتاب راه اندازی راهیپمایی اربعین 
اما همه دســت اندرکاران یک صدا دعوت به 
حضور کردند و در این مســیر از هم ســبقت 
گرفتند، دریغ از اینکه برآورد درستی از خروجی 
این دعوت ها و تسهیلگری های پیاپی داشته 
باشــند.مردم در صــف ورودی مرزها ماندند، 
ترافیک مســیر چند ده کیلومتری شد، مردم 
در بیابان آواره شدند و جمعی در خاکریزهای 
آن طرف مرز رها شــدند، آبپاش آتش نشانی 
تنها نسخه مدد رسان مسئولان برای زائران 
شد ... جمعی نیمه راه از خاک عراق برگشتند 
و گفتند که وعده های مسئولان در تلویزیون 
درســت نبوده و هیچ امکانات و استقبالی در 
کار نیست...مسئولان گفتند: »استقبال زیاده 
بوده، مردم هجوم آوردنــد و زوار باید تخلیه 
شوند!«)وزیر کشور روزجمعه در گفت وگو با 
صداو سیما گفت در عراق امکانات نیست، ما 
باید زائرین را تخلیه کنیم و از مرز عبور دهیم 
- منظور او احتمالًا خارج کردن زوار مرز عراق 
بوده است-(، کسی نپرسید اگر سقف امکانات 
مشــخص بود چرا بی دریغ دعوت کردید و 
م ژده تسهیلات و اوقات خوش معنوی دادید؟ 
کســی نگفت که پیش بینی و برنامه ریزی 
حداقل شــرط برگزاری مراسم است، کسی 
نگفت که چرا اشتباه مراسم راهیپمایی غدیر را 
باز تکرار شد، کسی نپرسید چرا احترام به مردم 
بیش از هر چیز ارزان شــده و در محاســبات 
مسئولان نمی گنجد! اما مسئولان همه یک 
صدا گفتند استقبال مردم زیاد بود، بازهم مردم 

مقصرشدند...

گروه سیاســی: »خبر خوش برای زائران 
کربلا؛ صدور آنی برگ گذر ویژه اربعین«، 
»پرداخت وام قرض الحسنه ۳ تا ۵ میلیونی 
به زائران اربعین«، »ارائه خدمات اینترنت 
رایــگان برای زائــران اربعیــن«، »ارائه 
خدمات پزشکی برخط برای زائران«، »۱۶ 
بانک مکلف به عرضه ارز اربعین شدند«، 
»صدور آنی گذرنامه برای زائران؛ در دفتار 
پلیــس +۱۰ تعطیلی نداریم«، »توزیع ده 
هامیلیون بطری آب و غذای گرم، کمک 
به اعــزام هزاران زائر از مناطق محروم«، 
»ابلاغ ۵ دستور بانک مرکزی تسهیل در 
پرداخــت ارز اربعین به متقاضیان«، »لغو 
عوارض آزادراهــی برای رفاه حال زائران 
اربعین«، »راه انــدازی موکب ویژه زنان 
برای اولین بار«، »یک هزار و ۸۰۰ موکب 
ایرانی مســتقر در عراق روزانه برای یک 
میلیون و ۵۵۰ هزار زائر امکان اســکان 
فراهــم خواهند کرد«، »طبــخ و توزیع 
۲ میلیون و ۵۵۰ هــزار پرس غذا در هر 
وعده غذایی از سوی موکب های ایرانی«، 
»ارائه خدمات سلامتی ۵۰ موکب مردمی 
به زائران اربعین«، »دیدار وزیر کشــور با 
مقامــات عراقی برای تســهیل در تردد 
زائرین«، »نخست وزیر عراق میزبان وزیر 
کشــورو هیات همراهش شد«، »معاون 
اول رئیس جمهور با نخســت وزیر عراق 

 بی تدبیری در برگزاری راهپیمایی اربعین و بحران برنامه ریزی؛

میهمان های سَرگردان!

 امیرحسین رجبی معمار
کارشناس مسائل غرب آسیا

شعارتان را باور کنیم یا تابعیت 
فرزندانتان را

هنوز موج انتقادهای افکار عمومی به ماجرای فاش شدن اقامت 
فرزنــد معاون امور زنان رئیس دولت انقلابی فروکش نکرده که 
حالا برخی منابع از تابعیت دو دختر وزیر پیشنهادی ابراهیم رئیسی 
بــرای تصدی وزارت کار خبر داده اند. آن هم در حالی که واکنش 
انســیه خزعلی به آن چه درخصوص اقامــت فرزندش در کانادا 
مطرح شــد، از نگاه افکار عمومی جز توجیه و فرار از پاسخگویی 
و عدم صداقت نبود.واکنشی که به باور یک چهره سیاسی که در 
این رابطه به گفت وگو نشسته، مصداق »تناقض در گفتار و رفتار« 
است و بر این اساس می گوید: »خوش بوَُد گر مَحَکِ تجربه آید 
به میان، تا سِــیَه روی شود، هر که در او غَش باشد؛ هنگامی که 
شــاهدیم برخی مسئولان مملکت پیوسته علیه عالم و آدم شعار 
می دهند و خود را مقید و متعهد به شــعارهایی ضدامپریالیستی 
نشــان می دهند اما هر از گاه خبری منتشــر می شود که از این 
حکایت دارد که فرزندان همین مســئولان از کشور خارج شده 
و به هر دلیل در همان کشــورهای خارجی سکونت دارند، باید 
گفــت که یک جای کار ایــراد دارد و این رفتار مصداق تناقض 

در گفتار و رفتار این مسئولان است.«جلال جلالی زاده می گوید: 
»این مســئله همچنین می تواند نشان از این داشته باشد که این 
افراد در عمل نتوانســته اند آن طور که ادعا دارند بر فرزندانشــان 
تأثیر بگذارند و به عبارت دیگر ایده هایی که بعضاً ازســوی این 
طیف از مســئولان ترویج می شــود، حتی بر فرزندانشــان هم 
تاثیرگذار نبوده اســت.« این عضو ارشد حزب اتحاد ملت اضافه 
کرد: »ظاهراً برخی از این مســئولان به میزانی پشتوانه دارند و 
حمایت می شوند که در عمل برایشان این رسوایی ها فاقد ارزش و 
اهمیت است و به این که افکار عمومی چه داوری نسبت به آن ها 
داشته باشد، اهمیت نمی دهند.«او گفت: »برخی از این مسئولان 
هم ظاهراً چنان آینده نگرند که برایشــان صرفاً این مسئله مهم 
است که فرزندانشان در محیطی امن و در آرامش و رفاه زندگی 
کنند و به هیچ موضوعی جز ایــن توجه نمی کنند.«وی با بیان 
این که »برخی از این مسئولان از چنان امکاناتی برخوردارند که 
بدون هرگونه نگرانی اقدام به خرید ملک در کشورهای خارجی 
می کنند«، گفت: »اگر معاملات مســئولان و افرادی که خود را 
ولایی معرفی می کنند، آمار گرفته شود که چه میزان از این خرید 
و فروش املاک را در خارج کشور انجام می دهند، چه میزان برای 
فرزندان و همسرانشــان ملک و زمین در خارج کشور خریداری 

می کنند و نیز خودشان تا چه میزان در کشورهای خارجی دارایی 
دارند، آن گاه مشخص خواهد شــد که این افراد تا چه میزان در 
شعارهایشان صداقت دارند.«جلالی زاده خاطرنشان کرد: »اگر این 
افراد به واقع سفر به کشورهای خارجی و اقامات دائمی یا موقت 
در این کشــورها را فاقد ایراد می دانستند، طبیعتاً کسی امروز در 
خصوص سفرها و اقامت فرزندانشان در همین کشورهای غربی 
ایراد نمی گرفت و مشکلی وجود نداشت اما وقتی غرب را دشمن 
می خوانند و هرکس به هر دلیل به یک کشور خارجی سفر کند، 
متهم می کنند و در عمل خودشان چنین رفتاری را انجام می دهند، 
طبیعتاً اوضاع متفاوت است.«او همچنین گفت: »اگر این افراد به 
صراحت اعلام می کردند که برفرض برقراری ارتباط با کشورهای 
جهان هیچ اشکال شرعی و اخلاقی ندارد، افکار عمومی نیز امروز 
داوری منفی نسبت به چنین اتفاق هایی درمورد فرزندان مسئولان 
نداشــت اما وقتی همواره شاهدیم که این مسئولان خود را ضد 
غرب جا می زنند اما فرزندانشان تابعیت امریکایی و کانادایی دارند 
و در این کشورها وضع حمل می کنند، افکار عمومی واکنش منفی 
نشان می دهد و ناراحتی افکار عمومی نیز به خاطر همین تناقض 
در رفتار و گفتار این افراد است که اتفاقاً بیش از همه به خد نظام 

ضربه می زنند.«



یارانه نقدی یا کالا برگ؟

اقتصاد آنلاین: صادق الحســینی اقتصاددان، در پاســخ به این ســؤال که یارانه نقدی بهتر است یا 
کالابرگ گفت: زمانی که ارز ۴۲۰۰ تومانی توســط دولت حذف شد، قول داد که بعد از چندماه کالا 
برگ خواهد داد. ما هشــدار داده بودیم که این کار غلط اســت. زیرا نه ممکن است و نه بهینه. اما 
چرا؟زیــرا این کار به فرآیند اجرایی قوی نیاز دارد که از توان دولت خارج اســت و همچنین بهینه 
نیست چون باعث می شود فساد گسترده ای برای این اجناس از سوی متولیان شکل بگیرد. در واقع 
کســب کاری برای آن ها ایجاد می شــود که از چه کسی و به چه قیمتی بخرند و چه قدر پورسانت 
دریافــت کنند.وی ادامه داد: فســادی هم در تخصیص به وجود می آید. یعنــی چگونه به خانوارها 
تخصیص پیدا کند، کدام خانواده بیشتر دریافت کند و کدام کمتر؟!از طرف دیگر مطالعات اقتصادی 
نشــان داده اســت که اگر یارانه به صورت نقدی پرداخت شود، بیشترین میزان رفاه خانواده در این 
حالت محقق می شود. لذا حرکت دولت به آن سمت یک دام است و دولت را در یک گرداب اجرایی 
خیلی سنگین می اندازد و هم به ضرر خانوارهاست.اگر این این اتفاق بیفتد یعنی مافیای فساد پشت 

این قضیه بوده است.

چیزی که زیاد پیدا می شود برنج تقلبی ایرانی!

ایمنا: رئیس اداره بازارهای سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری اصفهان با بیان اینکه بیش از ۸۰ درصد 
برنج هایــی که به عنوان برنج ایرانی عرضه می شــود تقلبی بوده و با برنج های هندی و پاکســتانی مخلوط 
شــده است، گفت: قیمت برنج های وارداتی ۱۵ تا ۲۰ هزارتومان کاهش یافته است.مجید صادقی درخصوص 
قیمت انواع برنج در بازارهای روز کوثر، اظهار کرد: در یک ماه اخیر برنج های پاکســتانی و هندی به میزان 
قابل توجهی به بازار تزریق شده به نحوی که قیمت آن ها رقابتی شده و کاهش ۱۵ تا ۲۰ هزارتومانی در هر 
کیلو داشته است. وی افزود: اکنون قیمت هر کیلو برنج پاکستانی از ۲۴۰ تا ۳۱۰ هزار تومان و هر کیلو برنج 
هندی از ۲۶۰ تا ۳۸۵ هزار تومان با توجه به برند عرضه کننده آن متغیر است. رئیس اداره بازارهای سازمان 
میادین میوه و تره بار شهرداری اصفهان همچنین درخصوص برنج های ایرانی گفت: اکنون بیش از ۸۰ درصد 
برنج هایی که به عنوان برنج ایرانی عرضه می شود تقلبی بوده و با برنج های هندی و پاکستانی مخلوط شده 
است. مسیح کشاورز، دبیر انجمن واردکنندگان برنج نیز پیش از این، اظهار کرد: با توجه به حذف ممنوعیت 
واردات برنج، قیمت برنج افزایش نیافت و قیمت ها تقریباً ثابت است، با واردات در فصل جدید برداشت برنج 

خارجی، کاهش ۱۰ تا ۱۵ درصدی در قیمت انواع برنج خواهیم داشت. 
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اقتصاد

زوار اربعین؛ قربانی قیمت گذاری دستوری شدند

اســعدی سامانی – دبیر انجمن شرکت های 
هواپیمایی - در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: 
اعلام نرخ بلیت شــش میلیون تومانی برای 
پروازهــای اربعیــن، بــدون هماهنگی با 
ایرلاین هــا و فعــالان صنعــت هوانوردی 

صورت گرفته است.
او با اشــاره به این مطلب که در ســال های 
پیــش ایرلاین هــا در تصمیم گیری در این 
موارد دخیل می شدند، اما امسال قیمت گذاری 
به صورت یک ســویه از ســمت وزارت راه و 
شهرســازی صورت گرفــت، اعلام کرد که 
مطالبات ســال پیش ایرلاین ها نیز کماکان 

وصول نشده است.
از تاریخ ۱۲ شهریور و همزمان با آغاز پیش 
فروش بلیط های اربعین، درگاه ســایت های 
شــرکت های هواپیمایــی از پاســخگویی 
بازماندنــد و صف های طولانی نیز در مقابل 
دفاتــر فــروش بلیط شــکل گرفت. طبق 
اظهارات مردم در گزارش صدا و ســیما در 
بخش خبری بیســت و سی در ۱۲ شهریور، 
بلیط های اصلی که تاریخشــان در روزهای 
اوج رفت و آمد اســت، در همان دقایق اولیه 
به پایان رسید و تنها بلیط هایی که تاریخشان 
در روزهای غیر پیک است و ارزش آنها کمتر 
از همان قیمت ۶ میلیون تومان تعیین شــده 
از سمت وزارت راه و شهرسازی است، برای 
خرید در دســترس بودند. در همان گزارش 
نیز فردی ادعا کرد که کارمندان دفتر فروش 
بلیــط به او اعــلام کرده اند که ۹ هزار از ۱۵ 
هزار بلیط اصلی سهمیه پیش از شروع ساعت 
کاری به فروش رفته است. بلیط هایی که در 
سایت ها در زمان مقرر رزرو شده بود نیز لغو 
شــده و مبالغ آنها به حساب خریداران واریز 

شده است.
مصــرف کننــده: اولین 
قیمت گذاری  آسیب دیده 

دستوری
قیمت گذاری دستوری که 
همــواره با ادعای حمایت 
از مصرف کننده در کشور 
همــراه اســت، ســبب 
افزایش تقاضا نســبت به 
عرضه شــده و مشــکل 
کمبود را ایجاد می کند. با 
قیمت مدنظر وزارت راه و 
شهرســازی، در یک بازه 
زمانی ۱۵ روزه، بازاری به 
ارزش حداقل ۶۰۰ میلیارد 
تومــان در حــوزه بلیط 
هواپیما شــکل می گیرد و 
از همینجــا نشــانه های 

جذابیــت این بازار برای انــواع ذی نفعان و 
همچنین عوارض قیمت گذاری دســتوری 

نمایان می شود.
این اتفاقات از همان ابتدا نیز قابل پیش بینی 
بود. قیمت گذاری دستوری سیاست نادرستی 
است که در حوزه های مختلف و در بازه های 
زمانی مختلف توسط مسئولان به کارگرفته 
شــده اســت. از رایج ترین عــوارض قیمت 
گذاری دستوری نیز می توان به تشکیل صف 
و به تبع آن تشــکیل بازار ســیاه اشاره کرد. 
بازاری با گردش مالی بالا و تقاضای فراوان 
در یــک بازه زمانی مشــخص، انگیزه های 
کافــی را برای ایجاد رانــت ایجاد می کند. 
عارضه دیگر این سیاســت نیز از بین بردن 
رقابت است. برای مثال در بازاری مانند بازار 
شرکت های هوایی که اکثر شرکت ها دولتی 
هســتند، بعد از قیمت گذاری دستوری دیگر 
انگیــزه ای برای رقابت در میان شــرکت ها 
باقی نمی ماند و تنها شرکت ها برای کاهش 
هزینه های خود اقدام به کاهش کیفیت سفر 

خواهندکرد.
دولت با هدف حمایت از مصرف کننده اقدام 
به تعیین قیمتی پایین تر از قیمت تعادلی بازار 
می کند؛ اما شاید کمترین اثر این قیمت گذاری 
حمایت از مصرف کننده باشد. با ایجاد صف 
کــه اولین پیامد عرضــه محدود و تقاضای 
بالاست، زمان و انرژی زیادی از مصرف کننده 
به هدر می رود. از سوی دیگر با توجه به عدم 
شــفافیت در عرضه بلیــط و محدودکردن 
عرضــه ماننــد ممنوعیت فــروش بلیط در 
پلتفرم های آنلاین، ایجاد بازار سیاه و قیمت 
۵۰ میلیون تومانی برای بلیط، مصرف کننده 
بیشــترین آسیب را از سیاست قیمت گذاری 

دستوری می بیند.
زیرســاخت:  تقویت 
حمایــت پایــدار از 

مصرف کننده
گرانی بلیط هواپیماها 
در دوره هــای خاص 
اتفاقی  اربعین،  مانند 
طبیعی در بازار است. 
در هر بازاری با کمبود 
عرضه و تقاضای بالا، 
افزایش قیمت اتفاقی 
معمــول برای تنظیم 
بــازار اســت. بخش 
زیــادی از نــاوگان 
هوایی ایــران تحت 
تأثیــر تحریم هــای 
ایالات متحده آمریکا 
و نیــز بــه دلیــل 

تصدی گری دولتی در سال های گذشته دچار 
مطابــق  فرســودگی شــدید شــده اند. 
استانداردهای بین المللی، هواپیماهای با سن 
بیش از ۲۰ ســال، فرسوده به شمار می روند. 
آرمان بیات، کارشــناس صنعت هوانوردی 
تعــداد هواپیماهای فعــال در ایران را ۱۴۸ 
فروند اعلام کرده اســت که میانگین سنی 
این هواپیماها با در نظر گرفتن هواپیماهای 
برجامی ۲۴ تا ۲۵ سال و بدون لحاظ آنها ۲۷ 
تا ۲۸ سال است. این درحالی است که یارانه 
دولت روی قیمت این بلیط ها یا یارانه بسیار 
به ســوخت هواپیماها می تواند صرف توسعه 
و ســرمایه گذاری در زیرساخت برای صنعت 
هواپیمایی فرســوده کشــور شود و با ایجاد 
ســازوکارهای رقابتی در این حوزه، همزمان 
بــا افزایش کیفیت، قیمت نیز برای مصرف 

کننده کاهش پیدا کند.
پلتفرم های فروش آنلاین: سکوهایی برای 

شفافیت و قیمت مناسب
اقــدام دیگری که دولــت می تواند به جای 
مقابله با آن، به حمایت از آن بپردازد، حمایت 
از پلتفرم های آنلاین فروش بلیط است. این 
پلتفرم ها در گام اول با ارائه اطلاعات مختلف 
و قابلیت مقایسه برای خریدار، از هزینه های 
مبادله بــازار از جمله هزینه های جمع آوری 
اطلاعات می کاهند و با ارائه اطلاعات شفاف 
و قابلیت نظارت بالا، از ایجاد بازارهای رانتی 
و بازارهای سیاه جلوگیری می کنند؛ به همین 
دلیــل اقتصــاد دیجیتال و پلتفرمی ســبب 
افزایش رفاه مصرف کننده می شود. همچنین 
بــا ایجــاد رقابت در بین ایــن پلتفرم ها، در 
چرخه های اقتصادی پیش از عرضه بلیط نیز 
رقابت ایجاد می شــود و این مسئله می تواند 
باعث کاهش قیمت و افزایش کیفیت برای 
مصرف کننده شود. یک تنظیم گری مناسب 
در این حوزه باید تا حد مقدور از این پلتفرم ها 
حمایــت کند تــا در نهایت خدمات با قیمت 
مناســب تر و روشــی آســوده تر به دســت 
مصرف کننده برســد.در نهایت باید گفت که 
رویکرد اصلی دولت های مختلف در چند دهه 
اخیر در ایران، حمایت های مســتقیم و با اثر 
کوتاه مــدت و غیرپایدار از مصرف کننده در 
بازارهــای مختلف بوده اســت. یارانه های 
فــراوان دولــت جهت کنتــرل قیمت ها در 
بخش های مختلــف اقتصاد، رهاوردی جز 
کمبود کالا و افزایش هزینه های جست وجو 
و مبادله برای مصرف کننده نداشــته است. 
انتظار می رود که با بررســی این مشکلات و 
اصلاح روند حمایت از مصرف کننده، زائران 
امام حســین )ع( در ســال های آتی مشکلی 

برای زیارت آن حرم مطهر نداشته باشند.

گروه اقتصادی: اربعین به عنوان یکی از 
مناســک مهم شیعه در سال های اخیر با 
اســتقبال و توجهات فراوان مواجه شده 
اســت. بازار ســفر به اربعین و حضور در 
راهپیمایی اربعین نیز در ســالهای اخیر 
رونق فراوانی پیدا کرده اســت و دولت با 
هدف حمایت هرچه بیشــتر از این آیین 
مذهبــی، تمام تــوان خود را برای رونق 
گرفتن و تسهیل سفر زائران امام حسین 

)ع( به کار می گیرد.
به گفته رســتم قاسمی، وزیر محترم راه 
و شهرســازی، پیش بینی می شــود پنج 
میلیون زائر امسال عازم کربلا شوند که 
از این تعداد، حدود ۳۰۰ هزار نفر با قطار، 
نزدیــک به ۱۰۰ هزار نفــر با هواپیما و 
مابقی از طریق زمینی سفر خود را انجام 
می دهند. ســفرهای هوایی اربعین برای 
اقشار ناتوان جسمی و بسیاری از افرادی 
که امکان ســفر طولانی مدت از طریق 
زمین و یا با قطار را ندارند، تنها راه زیارت 

کربلا است.
سیاســت های دولت، امســال در قبال 

سفرهای هوایی چگونه بوده است؟
چند هفته پیش بود که پس از تشــکیل 
اولین جلســه ســتاد پروازهای اربعین با 
حضــور رئیــس ســازمان هواپیمایی 
کشــوری و مدیران صنعت حمل و نقل 
هوایــی، میراکبر رضوی ســخنگوی 
ســازمان هواپیمایی کشــوری، خبر از 
تصمیمــی عجیــب داد. وی به یکباره 
ممنــوع بودن فروش بلیــت پروازهای 
اربعین توســط دفاتر خدمات مسافرت 
هوایی و ســایر اپلیکیشنها را اعلام کرد 
و افــزود: فروش بلیت پروازهای اربعین 
صرفــاً از طریق ســایت شــرکت های 

هواپیمایی مجاز خواهد بود.
همچنین بر اســاس اعلام قبلی سازمان 
هواپیمایی کشوری، قیمت بلیت رفت و 
برگشــت مســیر پروازی تهران ـ نجف 
شش میلیون تومان برای تاریخ ۱۵ تا ۳۰ 

شهریور مصوب شده است.
حمایــت:  روش  کلیشــه ای ترین 

قیمت گذاری دستوری
از همــان ابتدا اعتراضــات به این روند 
توسط نهادهای مختلف آغاز شد. مقصود 

احمدرضا خلغتبری
پژوهشگر مرکز مطالعات توسعه و رقابت

 یارانه های دردسرساز!

پشت پرده اتهامات علیه 
اتاق بازرگانی

به موجب بنــد )ه( ماده ۱۶ قانون اتــاق بازرگانی، 
صنایع ومعادن و کشــاورزی ایران، تهیه، پیشنهاد و 
اصلاحات بعدی آیین نامه هــای اجرایی این قانون 
از جمله وظایف هیئت نمایندگان اتاق ایران اســت 
که باید توســط این رکن تهیه و به شــورای عالی 
نظارت پیشنهاد شود. بنابراین اساساً موضوع برداشتن 
محدودیت ریاســت دو دوره ای توسط هیئت رئیسه 
اتاق ایران کاملًا کذب و در ادامه ســناریوی تخریب 

این نهاد قانونی است.
تهیــه و اصلاح پیش نویس آییــن نامه ها از طریق 
کارگروهی منتخب از اعضا هیئت نمایندگان صورت 
می گیــرد که در صورت تصویــب در صحن هیئت 
نمایندگان برای شورای عالی نظارت ارسال می شود. 
این رویه قانونی پابرجاست و هیئت رئیسه اتاق ایران 
نیز نه تنها به آن پایبند است که مخالف تغییرات پی 
در پــی در آیین نامه ای اســت که هنوز یک دوره از 
تصویب آن نگذشته است. همه به خوبی می دانیم و 
می بینیم که این روزها از هر مستمسک و سوژه بی 
ربط و حتی مضحک اســتفاده می شود و سعی دارند 
با انتســاب اتهامات ناروا از فساد و گم شدن پول ها 
گرفته تا تقصیــر تغییرات اقلیمی و تهدیدات امنیتی 
را به ســمت هیئت رئیسه اتاق بازرگانی ایران نشانه 
بروند و با تخریب به زعم خود آنها را خسته و ناچار به 
کناره گیری کند.در حقیقت آخرین بار اصلاحات در 
“آیین نامه تشکیل و نحوه فعالیت هیئت نمایندگان 
اتاق ایران و اتاق های شهرســتان” بر اســاس روال 
قانونی در هیئت نمایندگان تهیه شــده و در جلسه 
مورخه ۳۱ شهریور ۱۳۹۸ شــورای عالی نظارت به 
تصویب رســیده و از آن تاریخ تا کنون هیچ تغییری 
در آن به وجود نیامده اســت. به موجب تبصره ذیل 
ماده شــش این آیین نامه، اعضای هیئت نمایندگان 
نمی توانند بیش از دو دوره عهده دار ســمت ریاست 
اتاق ایران تهران و شهرســتانها شــوند.در حالی که 
فقط حدود پنج ماه دیگر انتخابات اتاق های سراســر 
کشور برگزار می شود، نظرات گوناگونی پیرامون آیین 
نامه هیئت نمایندگان و انتخابات آتی مطرح می شود. 
برخی معتقدند با توجه به اینکه هنوز ســه ســال از 
آخرین اصلاحات آیین نامه مربوطه نگذشته است لذا 
تغییرات مکرر و متعدد ضرورت نداشته و بایسته تر و 
شایســته تر این است که کماکان تا زمانی که هیئت 
نمایندگان اتاق ایران به جمع بندی کامل و دقیقی در 
مورد ضرورت اصلاح در آیین نامه مذکور نرسیده اند، 
لزومی به تغییر و اصلاح آن نیست و قاعدتاً بند مربوط 
به محدودیت بیش از دو دوره ریاســت اتاق ایران و 
شهرســتان ها موضوع تبصره ذیل ماده ۶ آیین نامه 
مذکور، کماکان به قوت خود باقی اســت و تغییری 
نخواهد کرد.گروهــی دیگر از جاماندگان و منتقدان 
انتخابات دوره قبل اتاق بازرگانی تهران، بعد از نتیجه 
نگرفتن از طرح دعاوی و شکایات متعدد در محاکم 
دادگستری و ناامیدی و ناکامی از قانون نویسی جدید 
برای اتاق، حالا علاقمندند با جو سازی و تحت تأثیر 
قرار دادن اعضای شورای عالی نظارت، شاید مسیری 
جدید و کوتاه تری برای دستیابی به خواسته های خود 
از طریق تدوین آیین نامه های جدید بدســت آورند 
که با توجه به نص صریح قانون و مسیر تعیین شده 
در قانون اتاق بازرگانی این موضوع چندان ممکن و 
میســر به نظر نمی رسد.تعداد دیگری هم از اعضای 
هیئت نمایندگان با استناد به استدلال های حقوقی بر 
این باورند چون در متن قانون محدودیتی برای طول 
مدت ریاست بر اتاق ها و کاندیداتوری برای این سمت 
آورده نشده، قاعدتاً آیین نامه اجرایی نمی تواند فراتر 
از قانون عمل کند. بنابراین چنین محدودیتی باعث 
ســلب حقوق اعضا می شود به همین خاطر در طول 
۶-۷ سال گذشــته این ایراد را وارد کرده و تقاضای 
حذف این محدودیت را از آیین نامه داشته اند.واقعیت 
ماجرا این است است که نه تنها هیچ طرح یا پروژه ای 
از سمت هیات رئیســه اتاق برای حذف تبصره ذیل 
ماده ۶ آیین نامه یا برداشــتن محدودیت دو دوره ای 
وجود خارجی ندارد، بلکه اکثریت هیئت رئیسه اتاق 
بر این باورند که مادامی که که هیئت نمایندگان به 
جمع بندی و تصمیم نرسیده اند، ضرورت و عجله ای 
بــرای تغییر یا اصلاح در آیین نامــه وجود ندارد. به 
طبع وقتی آیین نامه اجرایی تغییری نکند محدودیت 
دو دوره ای ریاســت بــر اتاق ها همچنــان پایدار و 
پابرجاســت. در نتیجه ضمن تکذیب شایعات اخبار 
کذب و تحلیل های نادرســت، لازم به تاکید مجدد 
اســت که اولًا تغییر و اصلاح در آیین نامه اجرایی از 
وظایف و اختیارات هیئت نمایندگان است و نه هیئت 
رئیسه و ثانیاً هیئت رئیسه موافق به تغییر یا تهیه آیین 

نامه جدیدی نیست.

 یادداشت

اعطای یک وام جدید به 
بازنشستگان

ایســنا: مدیــرکل فرهنگی و اجتماعــی صندوق 
بازنشســتگی کشــوری از فراهــم شــدن امکان 
پرداخت تســهیلات اعتباری ۴ میلیون تومانی سفر 
به بازنشســتگان و وظیفه بگیران تحت پوشش، به 

صورت قرض الحسنه خبر داد.
محمــود مرتضایی فــرد با اعلام ایــن خبر گفت: 
این تســهیلات بانکی به مبلــغ ۴ میلیون تومان با 
دوره بازپرداخت یکســاله و نرخ کارمزد ۴ درصد به 
متقاضیان ارائه می شــود. بازپرداخت این تسهیلات 
یــک ماه پس از پرداخت، از حقوق فرد بازنشســته 

کسر خواهد شد.
وی اظهارکرد: بازنشستگان علاوه بر امکان استفاده 
از کمک هزینه ســفر که تابع شرایط بهره مندی از 
سهمیه تورها اســت، می توانند از تسهیلات بانکی 
قرض الحسنه ۴ میلیون تومانی )درصورت دارا بودن 

شرایط اخذ تسهیلات( نیز بهره مند شوند.
مرتضایــی فرد ادامه داد: متقاضیان برای اســتفاده 
از این تســهیلات می توانند از طریق درگاه خدمات 
الکترونیکــی صندوق به نشــانی sabasrm.ir و از 
طریق لینک طرح های یاری )خدمات گردشــگری 
و سفر( به سامانه تورهای مسافرتی شرکت پرشین 
گلف متصل شــده و اقدام به ثبــت نام در تورهای 
تعریف شــده این شــرکت کنند.وی افزود: پس از 
انجام ثبت نام متقاضی در تورهای اعلامی از سوی 
شرکت پرشین گلف، در صورت تمایل به استفاده از 
تسهیلات اعتباری، ابتدا مبلغ ۴ میلیون تومان از کل 
هزینه تور کسر شده و مبلغ باقیمانده به صورت نقدی 
توسط متقاضی به شــرکت پرداخت می شود. لازم 
به یادآوری اســت که خدمات گردشگری صندوق 
بازنشســتگی کشوری تنها از طریق سامانه تورهای 
مسافرتی شرکت پرشــین گلف با نام “سامانه خاتم 
تور” به بازنشســتگان تحت پوشــش ارائه می شود. 
khatamtour. متقاضیان می توانند از طریق لینک

com یا از طریق مراجعه به شــرکت پرشین گلف 
یا تماس با آن شــرکت با شماره تلفن ۰۲۱-۸۶۸۲ 
از فرایند ارائه این خدمات و تورهای شــرکت مطلع 

شوند.

افزایش قیمت محصولات لبنی 
در دستور کار نیست

ایرنا: مدیرعامل صنایع شــیر ایــران گفت: افزایش 
قیمــت محصولات لبنی در دســتور کار نیســت و 
شــرکت های لبنی به ویژه مجموعه پگاه با شرایط 
کنونی فعالیــت خود را ادامــه می دهند.علی اصغر 
محمدپور در جریان بازدید از شرکت شیرپاستوریزه 
پــگاه زنجان و در گفت و گو بــا خبرنگاران افزود: 
ما سال ها از اقتصاد کشور بهره مند بوده ایم، اتفاقی 
پیش نمی آید که امسال با مقداری حاشیه سود کمتر، 
ما به مردم کمک کنیــم، بنابراین بنایی بر افزایش 
قیمت ها نداریم.وی اظهار داشت: اگر قیمت نهاده ها 
و شــیرخام بخواهد افزایش پیدا کند ممکن اســت 
شــرایط فرق کند، ولی به عنوان کســی که مطلع 
هســتم عرض می کنم که این اتفاق نخواهد افتاد و 
بنایی به چنین کاری نیســت و ما قطعاً در راستای 
همراهی با مردم حضور داریم.مدیرعامل صنایع شیر 
ایران گفت: سرانه مصرف شیر در کشور در گذشته 
تا ۹۰ کیلوگرم بود ولی بعد از هدفمندی یارانه ها به 

۶۰ کیلوگرم هم کاهش پیدا کرده است.
محمدپور افزود: میانگین ســرانه مصرف شــیر در 
دنیا ۲۰۰ تا ۲۲۰ کیلوگرم اســت و این شاخص در 
کشــوری مثل هلند به ۴۵۰ کیلو گرم هم می رسد.

وی ادامه داد: این سرانه بر اساس مجموعه مصرف 
لبنیات بر اساس واحد شیر است و صرفاً مصرف خود 
شیر مدنظر نیست و شامل مصرف سایر فرآورده های 
لبنی هم می شــود.مدیرعامل صنایع شــیر ایران با 
بیان اینکه با توجه به ۲ برابر شدن قیمت شیر، یک 
مقداری ســبد خانوار در تأمین مواد لبنی ضعیف تر 
شده است، گفت: اگر سرانه مصرف شیر و مواد لبنی 
پایین بیاید، به همان میزان، ســلامتی جامعه تحت 
الشــعاع قرار می گیرد، ازاین رو لازم است بخشی از 
یارانه خانوارها به خرید لبنیات اختصاص پیدا کند که 

این موضوع در دستور کار دولت است.

 بازتاب

گرانی بلیط هواپیماها در دوره های خاص مانند 
اربعیــن، اتفاقــی طبیعــی در بــازار اســت. در هر 
بازاری با کمبود عرضه و تقاضای بالا، افزایش 
قیمت اتفاقی معمول برای تنظیم بازار است. 
بخش زیادی از ناوگان هوایی ایران تحت تأثیر 
تحریم های ایالات متحده آمریکا و نیز به دلیل 
تصدی گری دولتی در ســال های گذشــته دچار 

فرسودگی شدید شده اند. 

حسین سلاح ورزی
نایب رییس اتاق بازرگانی ایران



 خانواده های کارگری چند میلیون تومان 
برای تحصیل در بخش دولتی می پردازند؟

 تحصیل رایگان با شهریه های 
میلیونی!

گروه اجتماعی: بعد از دو سال دوری از مدرسه و آموزش به 
صورت مجازی، مهر امسال دانش آموزان باید به مدرسه 
بروند؛ و نکته اینجاست که باز شدن مدارس و هزینه های 
بالای آموزش و تحصیل، در شرایط تورمی، بار مضاعفی بر 
شانه های نحیف خانواده های کارگری می گذارد.پول خرید 
کتاب و لوازم التحریر و لباس فرم از یکســو و هزینه های 
ســربار دیگری که حتی در مــدارس دولتی به خانواده ها 
تحمیل می شود از ســوی دیگر، روزهای پایانی شهریور 
را برای خانواده های فرودســت کارگری به روزهایی پر از 
دلهره بدل کرده است.  سالهاست که بدون توجه به الزامات 
صریح اصل ۳۰ قانون اساســی، خانواده ها مجبور شده اند 
بخش زیادی از هزینه های تحصیــل فرزندان خود را  از 
لباس فرم گرفته تا کتاب درســی- از جیب بپردازند، حتی 
اگر فرزند خود را در یک مدرسه دولتی ثبت نام کرده باشند؛ 
هزینه های تحصیل سال به سال افزایش یافته تا جایی که 
امروز برای هــر فرزند محصل باید حداقل ۳ تا ۴ میلیون 
تومان کنار گذاشت تا بتوان او را با حداقلی ترین و ساده ترین 

اقلام راهی مدرسه کرد.
zz هزینههایسنگینآموزشووسایلآموزش

در دوران کرونا، خانواده هــای کارگری و کم بضاعت در 
تب و تاب و نگرانیِ خرید تبلت و گوشــی هوشمند بودند، 
در آن دوران بودند برخی خانواده ها که نمی توانستند برای 
فرزندان محصل خود ابزار هوشمند تحصیلی فراهم کنند و 
در مواردی شاهد خودکشی دانش آموزان در مناطق محروم 
و روســتایی بودیم؛ این »فقر آموزشی« تا آنجا پیش رفت 
که حتی از سوی برخی نهادها و خیرین، کمپین های خرید 
تبلت و گوشــی برای دانش آموزان مناطق محروم به راه 
افتاد؛ اما امروز بعد از خاتمه کرونا، پدران و مادران کارگر باز 
دغدغه جدیدی دارند: هزینه های لوازم التحریر و نرخ بالای 

لباس فرم و سایر اقلامی که مدارس تحمیل می کنند.
در روزهــای میانی شــهریورماه، رئیــس اتحادیه صنف 
فروشندگان نوشــت افزار تهران، افزایش قیمت ۲۰ تا ۳۵ 
درصدی نوشــت افزار را تأیید کرد؛ او البتــه این ادعا که 
برای هر فرزند محصل بایــد بیش از یک میلیون تومان 
پول نوشــت افزار پرداخت را مردود دانست و گفت هزینه 

نوشت افزار هر دانش آموز ۳۰۰ یا ۴۰۰ هزار تومان است.
علیرغم این مطلب، رســانه ها در روزهای اخیر از رشد ۸ 
برابری قیمت اقلامی مانند جامدادی، مداد رنگی و قمقمه 
آب دانش آموزان خبر داده اند؛ قیاس قیمت این اقلام قبل 
از کرونا در ســال ۹۸ و امروز که مدارس بعد گذشــت دو 
سال حضوری شده اند، تورم ۸۰۰ درصدی را ثابت می کند؛ 
در آن زمان، یک بســته مدادرنگی قیمتی حدود ۸ تا ۱۰ 
هزار تومان داشــت اما امروز کمتر از ۶۵ یا ۷۰ هزار تومان 
نیست! این در حالیســت که برای خرید یک کوله پشتی 
بسیار معمولی با کیفیت متوســط باید چیزی حدود ۵۰۰ 
هزار تومان پرداخت؛ برای خرید نمونه های باکیفیت باید 
بیش از یک یا حتی دو میلیون تومان هزینه شود. بررسی 
رسانه ها نشــان می دهد »یک خانواده برای راهی کردن 
فرزند خود به مدرســه باید حداقل بین ۸۰۰ هزار تا یک 
میلیون و ۸۰۰ هزار تومان برای خرید لوازم تحریر دست به 
جیب شود. البته این رقم به جز هزینه ثبت نام مدرسه، لباس 
فرم، هزینه سرویس، کتب درسی و کمک درسی است.« 
یعنی برای خرید کتاب، دفتر، مداد و خودکار و مدادرنگی، 
کوله پشتی و جامدادی و.. برای هر فرزند باید رقمی بین 
۸۰۰ تا یک میلیون و ۸۰۰ هزار تومان هزینه شود؛ اگر یک 
خانواده دو فرزند در خانه داشته باشند، این هزینه به بیش از 
۲ میلیون تومان می رسد که البته این ارقام، هزینه سرویس، 

ثبت نام و خرید کتاب های درسی را در برنمی گیرد.
zz کارگران:حداقلدوتاسهمیلیونتومانبرایهر

فرزندبایدهزینهکنیم
در آســتانه مهرماه، این هزینه های سنگین، خانواده های 
کارگری را به شدت مستأصل کرده است؛ علی، یک کارگر 
قطعه سازی در تهران است که ماهی نزدیک به ۱۱ میلیون 
تومــان حقوق می گیرد به عبارتی حداقل بگیر نیســت و 
وضعش کمی به اصطلاح بهتر است؛ او که فقط یک فرزند 
محصــل در خانه دارد می گوید: بعد از پرداخت اجاره خانه 
و اقســاط وام، فقط ۶ میلیون تومان برای هزینه های یک 
خانواده سه نفره باقی می ماند؛ از این پول چطور هزینه های 

سنگین باز شدن مدارس را بپردازم؟

نگاه روز

۸۱ درصد معلمان دارای تحصیلات لیسانس و بالاتر هستند

وزیر آموزش و پرورش گفت: حدود ۲۰۰ مدرسه تک دانش آموزی داریم و حدود ۵۰۰۰ مدرسه زیر 
۱۰ نفر داریم که نشــان می دهد ایران برای پوشش تحصیلی در مناطق دور دست اراده جدی دارد.

یوسف نوری در نشست مشترک با وزیر فرهنگ سوریه با بیان اینکه امید است زمینه ای برای تعامل 
مؤثر هرچه بیشتر باشد و بتوانیم با توجه به ظرفیت دو کشور اقدامات اجرایی و راهبردی مناسبی را 
جهت ارتقای ســطح فرهنگ و روابط جمهوری اسلامی ایران و جمهوری عربی سوریه رقم بزنیم، 
گفت: آنچه در تاریخ دو کشور دیدیم ارتباط وثیقی بوده که خودش را در برهه هایی از زمان به خوبی 
نشــان داده است.وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به ۱۵ میلیون و ۷۰۰ هزار دانش آموز مشغول به 
تحصیل در ایران گفت: ۴۹ درصد دانش آموزان دختر هستند. یک میلیون معلم داریم که ۵۳ درصد 
آن ها بانوان هســتند. بیش از ۸۱ درصد تحصیلات لیسانس، فوق لیســانس و دکترا دارند. پوشش 
تحصیلی واقعی ما در کل دوره های تحصیلی ۹۴.۳ درصد و در دوره ابتدایی ۹۸ درصد اســت.نوری 
افزود: حدود ۲۰۰ مدرسه تک دانش آموزی داریم و حدود ۵۰۰۰ مدرسه زیر ۱۰ نفر داریم که نشان 

می دهد ایران برای پوشش تحصیلی در مناطق دور دست اراده جدی دارد.

مدارس امسال حضوری هستند

ایسنا: وزیر آموزش و پرورش جزئیاتی از بازگشایی مدارس؛ از آموزش حضوری تا وضعیت واکسیناسیون 
کرونایی اعلام و تاکید کرد که در مهرماه دانشگاه های فرهنگیان و شهید رجایی، کل مدارس و تمام 
مراکز پیش از دبســتان فعالیت خود را به صورت حضوری آغاز می کنند.یوســف نوری گفت: به نظر 
می رســد کمبود فضای آموزشی نداشته باشیم، اما خب همچنان در بین همین مدارس موجود مدرسه 
کانکسی و فضای نیازمند مقاوم سازی و بازسازی هم داریم اما در مجموع تمهیدات به گونه ای فراهم 
شده است که ابتدای سال تحصیلی مشکل فضای دانش آموزی نداشته باشیم.نوری ادامه داد: اگر هم 
مشکل فضا وجود داشته باشد از طریق دونوبتی کردن مدارس باید مشکل حل شود. وی درباره تأمین 
نیروی آموزشی نیز اظهار کرد: برای تأمین نیروی انسانی تمهید مقدمات شده است تا مشکلی در این 
زمینه نداشته باشیم. امسال را با کلاس بدون معلم شروع نخواهیم کرد.وزیر آموزش و پرورش درباره 
ضرورت انجام واکسیناســیون نیز گفت: واکسیناسیون دانش آموزان اجباری نبود اما خب درصد بسیار 
بالایی واکسن را تزریق کردند و تا آخرین گزارشی که داشتم تا ۹۶ درصد دز اول را گرفته بودند و حالا 

هم با توجه به اینکه منوط شده بود واکسن بزنند و بعد وارد مدرسه شوند.

بارندگی دو برابر هم شود بازهم مشکل 
کم آبی داریم

 هشدار؛ ایران خشک می شود

گروه اجتماعی: مهدی قمشی کارشــناس حوزه آب درباره 
تغییر رویه سدسازی و احتمال غیر قابل استفاده شدن سدها 
تا دهه های آینده اظهار داشــت: این برداشت بیشتر مربوط 
به کســانی است که از آبخیزداری به عنوان جایگزین سدها 
حمایت می کنند، آبخیزداری می تواند نفوذ آب ناشی از باران 
را به آب های زیرزمینی تقویت کند و این اثبات شده است. در 
کشور ما هم به این موضوع پرداخته و در بازه هایی نیز روی 
این موضوع کار شــد، اما این تصور که آبخیزداری می تواند 
همه ســیلاب های ناشی از آب های سطحی را به زیر زمین 
منتقل کند کاملًا اشتباه است، بخصوص برای برخی مناطقی 
مثل کشور ما که خشــک و نیمه خشک هستیم و باران ها 
حالت سیل آسا دارد، وضعیت حوضه ها هم که مشخص است.

zz سدسازیهاچقدرمشکلبوجودآوردند؟
وی با بیان اینکه برای کنترل آب های سطحی حتماً نیاز به 
سد داریم، افزود: این تصور که آبخیزاری می تواند همه آب ها 
را بــه آب زیرزمینی ملحق و آبخوان ها را غنی کند اشــتباه 
اســت، بنابراین حتماً نیاز به ســد داریم، البته از احداث سد 
بیش از حد در کشور حمایت نمی کنیم، احداث سد و کنترل 
آب های سطحی چارچوبی و نرم هایی دارد، ما نباید بیش از 
توان سد احداث کنیم، چون در این صورت به محیط زیست 
و اکوسیستم منطقه تعرض کرده ایم و این مشکلی است که 
کشــور ما دارد. در برخی حوضه ها بیش از اندازه سد احداث 
کرده و بار مصرف ایجاد کرده و مصرف آب های سطحی را 

به شدت دامن زده ایم.
zz باسدسازیهمدریاچهارومیهراخشککردیموهم

هورالعظیم
اســتاد دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: ما با احداث 
سدها آبراه ها را دچار مشکل کردیم و با توجه به اینکه آبراه ها 
توان تأمین حقابه زیست محیطی و سایر نیازهای پایین دست 
را نداشته اند تبعات آن را اکنون شاهدیم، مثلًا دریاچه ارومیه 
و هورالعظیم را خشک کردیم و تالاب شادگان و پایین دست 

کارون را دچار اختلال و شوری کردیم.
zz موجود سدهای همه جایگزین نمیتواند آبخیزداری

شود
وی تاکید کرد: درســت است که آبراه ها را با احداث سدهای 
بیش از حد دچار مشکل کردیم، درست که باید به آبخیزداری 
هم بپردازیم، اما قطعــاً آبخیزداری نمی تواند جایگزین همه 
ســدهای موجود شــود، ما از نظر اقلیمــی و منابع آب جزء 
کشورهای بسیار ضعیف کره زمین نیستیم، اما مشکل اینکه 
خودمــان را با مقدار آبی که از طریق نزولات آســمانی در 
اختیارمان هســت تطبیق نداده ایم، حتی اگر میزان بارش در 
کشور ما دو برابر این میزان هم بشود باز هم مشکل منابع آب 
خواهیم داشت، چون بخش های مصرف بیش از حد را روی 

آب های زیرزمینی و سطحی تعریف کرده ایم.
zz فقط۷میلیونهکتارامکانکشتآبیداریم

قمشــی بیان داشت: ما اکنون در کشــور ۱۸ میلیون هکتار 
زمین قابل کشــت آبی داریم که ۱۰ میلیــون هکتار را زیر 
کشت آبی برده و به منابع آب زیرزمینی و سطحی فشار وارد 
کرده ایم، با این وضعیت و نوع آبیاری فعلی استعداد کشور ما 
برای کار کشاورزی بیش از ۶ تا ۷ میلیون هکتار نیست، ولی 
اگر تکنولوژی پیشرفت و الگوی کشت تغییر کند و به سمت 
کم مصرفی برویم، ممکن است بتوانیم ۱۰ میلیون هکتار هم 

کشت داشته باشیم.
zz آب کمبود دچار هم باز شود برابر دو بارش حتی

خواهیمبود
وی با بیان اینکه اگر حتی بارش دو برابر شــود باز هم دچار 
کمبــود آب خواهیم بود، افزود:، چون محل مصرف به اندازه 
بیــش از حد تعریف کرده ایم و بــه اندازه کافی به منابع آب 
زیرزمینی و فسیلی تجاوز کرده ایم که حتی بارش های بیش 
از حد هم نمی تواند به آســانی جبران کند.این کارشــناس 
حوزه آب خاطرنشان کرد: کشور ما به سمت خشکی خواهد 
رفت، اشــکال عمده اینکه تغییر اقلیم سبب شده بارش های 
بصورت برف را از دســت داده ایم، ضمن اینکه میزان بارش 
هم تحت تاثیر قرار گرفته است، در هر حال نمود بیشتر تغییر 
اقلیم اینکه به ســمت ریزش هــای بارانی پیش رفته ایم، در 
نتیجه وقتی برف نباشــد اختلالات آب های سطحی بیشتر 
و نفــوذ به آب هــای زیرزمینی کمتر می شــود، بنابراین در 
استان هایی که متکی به آب های زیرزمینی هستند اختلالات 
بیشتری را شــاهد خواهیم بود.وی بیان داشت: در کشور ما 
بسیاری استان ها خود را با مســئله خشکسالی تطبیق داده 
بودند، اما اســتان هایی مثل همدان و یا آذربایجان غربی و 
حتی خوزســتان مشکل نداشتند و اخیراً با چالش آبی مواجه 
شــده اند، بنابراین باید اکنون خود را با شرایط جدید تطبیق 

دهند.
zz چالشمنابعآبیباکشاورزیومدیریت

قمشــی گفت: در هر حال باید محل های مصرف و خصوصاً 
بخش کشاورزی را کنترل کنیم و از برداشت های غیرمجاز 
آب شدیداً جلوگیری کنیم، باید الگوی کشت را جدی بگیریم 
و به ســمت الگوهای کم مصرف آب پیــش ببریم، باید از 
آب های غیرمتعارف و تصفیه پساب ها نهایت بهره را ببریم و 
وابستگی صنعت را به آب شیرین کم کنیم، چراکه در کشور 
ما مسئله کم آبی واقعیت است، اما آنچه ما را بیش از حد دچار 
مشکل کرده توســعه بی حد و حصر کشاورزی است که به 
مصرف بیشتر دامن زده که در این بین مشکل اصلی مدیریت 

منابع آب است که سال هاست با آن چالش داریم.

 گزارش

گــروه اقتصادی: بر اســاس جدیدترین 
گــزارش وزارت کار از وضعیت اشــتغال 
در کشور، از شــهریورماه سال گذشته تا 
پایان مرداد ماه امسال، جمعاً ۹۷۵ هزار و 
۶۳۳ شغل در کشور ایجاد شده است. اما 
سؤال اساسی این است که خالص اشتغال 

ایجادشده چقدر است؟
 محمود کریمی بیرانوند، معاون توســعه 
کارآفرینی و اشــتغال وزارت کار با اشاره 
به گزارش سامانه ملی رصد اشتغال گفته 
است که از شــهریورماه سال گذشته تا 
پایان مرداد ماه امســال، جمعاً ۹۷۵ هزار 
و ۶۳۳ شــغل در کشور ایجاد شده است. 
بر اســاس این آمار، از ابتدای شهریور تا 
پایان اســفند ماه ۱۴۰۰، یعنی هفت ماه 
آغاز به کار دولت ســیزدهم، ۶۳۴ هزار و 
در ۵ ماهه ابتدایی امســال هم ۳۴۱ هزار 

و ۶۳۳ شغل در کشور ایجاد شده است.
اما برای بررســی وضعیت اشتغال و بازار 
کار باید توجه داشت که ظاهراً آمار منتشر 
شده در گزارش سامانه ملی رصد اشتغال، 
صرفاً به تعداد مشــاغل ایجاد شده اشاره 
دارد، درحالیکه برای بررسی دقیق تر باید 
خالص اشتغال را مورد توجه قرار داد. ذکر 
مثالی از آمریکا می توانــد به درک بهتر 
این موضــوع کمک کند؛ در ماه جولای، 
تعداد شاغلان در ایالات متحده تنها ۰.۵ 
میلیون افزایش یافته؛ به این صورت که 
هر چند حدود ۶.۴ میلیون شــغل جدید 

سکوت آمار درباره تعداد شغل هایی که در یکسال اخیر از بین رفته است

 بیکار شده ها؛ جامانده از آمار
ایجاد شد اما ۵.۹ میلیون شاغل قدیمی، شغل 

خود را ترک کردند!
بنابراین باید بطور دقیق مطرح شــود که اگر 
از شــهریورماه سال گذشته تا پایان مردادماه 
امسال، جمعاً ۹۷۵ هزار و ۶۳۳ شغل در کشور 
ایجاد شــده، در همین بــازه زمانی چه تعداد 
شــغل از بین رفته و بنابراین خالص اشتغال 

ایجاد شده چقدر است؟
این درحالی اســت که مرکــز آمار به عنوان 
معتبرترین نهاد منتشــرکننده آمار اقتصادی، 
هنوز گزارش مربوط به تعداد شــاغلین و نرخ 
بیکاری تابســتان سال جاری را اعلام نکرده 
و آخرین آمار موجود مربوط به بهار امســال 
است.براساس آمار مرکز آمار، تعداد شاغلان 
که در انتهای تابستان ۱۴۰۱ برابر ۲۳ میلیون 
و ۴۰۱ هزار نفر بوده، در انتهای بهار ســال 
جاری به ۲۳ میلیون و ۵۷۲ هزار نفر رســیده 
که افزایش ۱۷۱ هزار نفــری در این بازه ۹ 

ماهه را نشان می دهد.
zz اماچراتوجهصرفبهاشتغالایجادشده

میتواندگمراهکنندهباشد؟
این سؤال بســیار مهم را با یک مثال پاسخ 
می دهیم. با توجه به اینکه بنابر گفته معاون 
وزیر کار در ۵ ماهه اول امســال حدود ۳۴۲ 
هزار شغل ایجاد شده، بنابراین با کنار هم قرار 
دادن این عدد و اعلام رییس جمهور مبنی بر 
ایجاد ۹۷۰ هزار شــغل جدید در ۶ ماهه دوم 
۱۴۰۰ و ۵ ماهه اول ۱۴۰۱، نتیجه می گیریم 
در ۶ ماهه دوم سال گذشته ۶۲۸ هزار شغل 

ایجاد شده است.

این در حالی اســت که بررسی میزان اشتغال 
خالص ۶ ماهه دوم بر اســاس آمار مرکز آمار 
حاکی از این اســت که تعداد شاغلین از ۲۳ 
میلیون و ۴۰۱ هزار نفر در انتهای تابســتان 
۱۴۰۰ بــه ۲۳ میلیون و ۱۷۱ هــزار نفر در 
انتهای ۱۴۰۰ رســیده است؛ یعنی به صورت 
خالص ۲۳۰ هزار نفر از تعداد شاغلین کاسته 
شده است.بنابراین با توجه به ایجاد ۶۲۸ هزار 
شــغل در این بازه زمانی، کاهش ۲۳۰ هزار 
نفری خالص اشــتغال به معنی از بین رفتن 

۸۵۸ هزار شغل در بازه زمانی مذکور است.
این مثال نشــان می دهد که بیان صرف آمار 
اشتغال ایجادشــده نمی تواند نمایانگر تصویر 
صحیحی از بــازار کار باشــد و معاون وزیر 
کار باید در کنار تعداد اشــتغال ایجادشده در 
یک ســال اخیر یعنی ۹۷۶ هزار شغل، تعداد 
شــغل های از بین رفتــه و در نتیجه خالص 
اشــتغال را اعــلام نمایــد و در این صورت 
است که وضعیت بازار کار به صورت صحیح 
روشن می شود.بنابراین برای بررسی دقیق تر 
وضعیــت بازار کار، بهتر اســت همانطور که 
ابراهیم رییسی در جلسه ۵ مرداد هیات دولت 
گفت: »مرکز آمار ایران مسئول ارائه آمارهای 
متقن در کشــور اســت« به آمار مرکز آمار 
استناد شــود و منتظر انتشار آمار بازار کار در 
انتهای تابستان ۱۴۰۱ باشیم تا از این طریق 
بتوانیم با مقایسه تعداد افراد شاغل اعلام شده 
با تعداد شــاغلان در انتهای تابستان ۱۴۰۰ 
خالص اشــتغال ایجادشده در یک سال اخیر 

را بسنجیم.

zz مشکلمزمناختلافآماری؛اینباردر
اشتغال!

البته مقایســه آمار مورد اســتناد معاون وزیر 
کار با آمــار مرکز آمار بار دیگر حاکی از یک 
مشــکل مزمن در آمارهای کشــور است. بر 
اســاس آمار مرکز آمار تعداد کل شاغلان در 
انتهای ســال ۱۴۰۰ برابر ۲۳ میلیون و ۱۷۱ 
هــزار نفر بوده که این عــدد در انتهای بهار 
ســال جاری به ۲۳ میلیون و ۵۷۲ هزار نفر 
رسیده؛ یعنی تعداد شــاغلان در فصل بهار 
ســال جاری به میزان ۴۰۱ هزار نفر افزایش 
داشته است. حال با توجه به اینکه به صورت 
طبیعی تعدادی از شغل های موجود، در فصل 
بهار از بین رفته اند، تعداد شغل های ایجادشده 
در ۳ ماهه اول ســال جــاری بیش از ۴۰۱ 
هزار نفر بوده اســت.این در حالی است که بر 
اساس اعلام معاون وزیر کار تعداد شغل های 
ایجادشــده در ۵ ماهه اول سال جاری ۳۴۲ 
هزار نفر بوده است؛ یعنی در یک بازه زمانی 
طولانی تر تعداد مشــاغل کمتری ایجاد شده 
است!  که این مشاهده حاکی از تفاوت در آمار 
اعلام شده ســامانه ملی رصد اشتغال با آمار 
اعلامی مرکز آمار است.البته چنین مساله ای 
پیش تر در آمار مربوط به تورم و قیمت مسکن 
و اختلاف آنها در ۲ منبع آماری بانک مرکزی 
و مرکز آمار هم مشــاهده شده که با توجه به 
توضیحات اشاره شــده در این گزارش لزوم 
یکپارچه ســازی و انتشــار منظم و همراه با 
جزئیات آمار توسط منابع آماری مختلف بیش 

از پیش آشکار می شود.
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جامعه

 افزایش آمار پرستاران خانه نشین
 ۱۰ هزار پرستار پس از بحران کرونا بیکار شدند

رئیس کل ســازمان نظام پرســتاری، در ارتباط با روند پرداخت 
کارانه های پرســتاری، گفت: دوره پنجم سازمان نظام پرستاری 
را با یک برنامه عملیاتی شروع کردیم که جامعه پرستاری الان 

می توانند قضاوت کنند که تا چه اندازه موفق بوده ایم.
محمد میرزابیگی افزود: کارهایی از جمله وضعیت اســتخدام و 
تعرفــه گذاری، از برنامه هایی بوده کــه ما در این دوره پیگیری 
کردیم و بدون توجه به حاشــیه ها، تلاش شــد بــه انتظارات 
پرستاران پاسخ دهیم.میرزابیگی ادامه داد: البته در دوران پاندمی 
کرونا، فضایی ایجاد شد که باعث گردید رسالت پرستاری بیش از 

پیش برجسته شود. به طوری که ثانیه ای را تعطیل نکردند و در 
سخت ترین شرایط، در خدمت بیماران بودند.وی افزود: پرستاران 
در دوران کرونا نه دورکار شــدند و نــه از خدمت باز ماندند.وی 
افزود: متأســفانه اعتبارات مدنظر برای کمک به پرســتاران در 
دوران کرونا، مشــخص نیست کجا هزینه شده است و ما گلایه 
مند هســتیم.میرزابیگی گفت: همان طور که برای سایر صنوف 
پول بود، باید برای فوق العاده خاص پرســتاران هم پول باشد. 
وی با اشــاره به خانه نشین شــدن ۱۰ هزار پرستار طرحی در 
دوران پــس از بحران کرونا، افزود: هر روز بــر تعداد این افراد 

اضافه می شود. این پرســتاران در دوران سخت کرونا، ایستادند 
و خدمت کردند. حالا چرا باید خانه نشــین شــوند. اگر جلوی 
این وضعیت گرفته نشــود، تعداد آنها به ۱۷ هزار نفر هم خواهد 
رســید. میرزابیگی گفت: این پرستاران باید به کار برگردند. اگر 
چنین نشــود، یک بداخلاقی در نظام سلامت کشور رخ خواهد 
داد که اگر چنین بحران هایی تکرار شــود، شــاید شاهد حضور 
این پرستاران در عرصه خدمت نباشیم. رئیس کل سازمان نظام 
پرســتاری تاکید کرد: قرار شــده ظرف دو هفته برای حل این 

مشکل، تدبیری اندیشیده شود.

نسرین هزاره مقدم
روزنامه نگار
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حوادث

پایان زندگی مخفیانه 58 محکوم خطرناک در فلاورجان

فرمانده انتظامی شهرســتان فلاورجان از دستگیری ۵۸ محکوم متواری و تحت تعقیب 
مراجع قضائی توسط مأموران انتظامی این شهرستان خبر داد.

 سرهنگ مرتضی هادیان بیان داشــت: طرح ضربتی شناسایی و دستگیری محکومان 
متواری و تحت تعقیب مراجع قضائی توســط مأموران فرماندهی انتظامی شهرســتان 
فلاورجان به اجرا گذاشــته شــد. وی افزود: در این طرح که از ظرفیت و بســیج کلیه 
امکانات و نیروها درکلانتری و پاســگاه های سطح این شهرستان بهره برداری شده بود 
در نهایت ۵۸ نفر ازمحکومان متواری و تحت تعقیب مراجع قضائی دستگیر و با تشکیل 
پرونده برای انجام اقدامات قانونی تحویل مرجع قضائی شدند. فرمانده انتظامی شهرستان 
فلاورجان هدف از اجرای این طرح را افزایش ضریب امنیتی و بالا بردن احساس امنیت 
در سطح شهرستان عنوان و تصریح کرد: برخورد قاطع و قانونی با مخلان نظم و امنیت 
عمومی و متهمان فراری و تحت تعقیب همچنان در دســتور کار مأموران انتظامی این 

شهرستان قرار دارد.

مرد شیاد با شگرد کمک به کودکان بی سرپرست پولدار شد

رکنا: رئیس پلیس فتا اصفهان از شناســایی فردی که به بهانه کمک به کودکان بی سرپرســت با دریافت 
کمک های مردمی در اینستاگرام، افراد خیر را فریب می داد و از آن ها کلاهبرداری می کرد، خبر داد. سرهنگ 
ســید مصطفی مرتضوی، گفت: با ارائه مرجوعه قضایی توسط چندین نفر شــاکی مبنی بر اینکه فردی در 
یک صفحه اینســتاگرامی با جمع آوری کمک های مردمی جهت کمک به کودکان بی سرپرســت از آن ها 
کلاهبرداری کرده است، رسیدگی به موضوع در دستور کارشناسان قرار گرفت. وی عنوان کرد: فرد کلاهبردار 
با ارائه شماره کارت از شکات درخواست مبلغ ۵ میلیون ریال کرده که با بررسی های صورت گرفته مشخص 
شد هیچکدام از مبالغ واریزی صرف کمک به کودکان نیازمند و بی سرپرست نشده و از طریق کارتخوان در 
فروشــگاه های مختلف برداشت شده است. این مقام انتظامی افزود: با انجام تحقیقات تخصصی کارشناسان، 
متهم شناســایی و جهت انجام اقدامات قانونی به مراجع قضایی تحویل داده شــد. سرهنگ مرتضوی گفت: 
مهم تریــن عامل گرفتاری افــراد در دام کلاهبرداران اینترنتی بی توجهی به توصیه های پلیس فتا اســت، 
شهروندان هیچگاه به افرادی که در شبکه های اجتماعی و مبادی غیر رسمی و نامعتبر ادعای کمک مالی یا 

انجام امور خیریه دارند اطمینان نکنند و مراقب ترفندهای افراد سودجو و کلاهبردار باشند.

روزی کــه در گــروه فامیلــی یکی از 
با پســر عمویم  اجتماعی  شــبکه های 
پیامک بازی می کردم، جملات عاشقانه 
و ابــراز علاقه به یکدیگــر بر پیام های 
معمولی غلبه کرد اما خیلی زود این ماجرا 
به دیدارهای پنهانی و رســوایی کشید تا 

جایی که...
به گزارش رکنا، دختر ۱۷ ساله که برای 
شکایت از پســرعمویش وارد کلانتری 
میرزاکوچک خان شده بود، در حالی که 
بیان می کــرد اعتماد بی جا و حرف های 
عاشقانه مرا تا مرز رسوایی کشانده است 
به مشــاور و مددکار اجتماعی کلانتری 
گفت: پدر و مادرم حدود ۲۰ ســال قبل 
از افغانســتان به ایران مهاجرت کردند و 
من در مشهد به دنیا آمدم و نهمین فرزند 

خانواده هستم.
پدرم نیز در زمینه تجارت کفش های زنانه 
فعالیت می کرد و درآمد خوبی داشت اگر 
چه پدر و مادرم بی ســواد هستند و هیچ 
کدام تحصیل نکرده اند اما رفتارشــان با 
یکدیگر سنجیده اســت و هیچ مشکل 
خانوادگــی نداریــم. در همین حال من 
هم ارتباط خوبی با هشت برادر و خواهر 
دیگرم داشتم و پدرم نیز تلاش می کرد تا 

خواسته های مرا برآورده کند.
خلاصــه کمبودی در زندگی احســاس 
نمی کردم ولی علاقه ای هم به تحصیل 
نداشتم به همین دلیل در مقطع ابتدایی 
درس و مدرسه را رها کردم و اوقاتم را با 

خواهران و برادرانم می گذراندم.

بی عفت شدن دختر ۱7 ساله توسط پسر عمویش 

 آبروریزی بعد از دوستی سیاه!

در این میان ارتباط بسیار نزدیک و صمیمی 
با برادر کوچکم داشــتم به گونه ای که او را 
محرم اصرارم می دانســتم و در هر فرصتی 
برایــش درددل می کردم تا ایــن که روزی 
بــرادرم از درآمد کارگری اش یک دســتگاه 
گوشــی همراه هوشمند برایم خرید و به من 

هدیه داد.
از آن روز به بعد وارد فضاهای مجازی شدم 
و ساعت های زیادی را در گروه های مختلف 
شبکه های اجتماعی سپری می کردم تا این 
که وارد یک گروه فامیلی در تلگرام شــدم 
و با بســیاری از بستگان و اطرافیانم پیامک 
بازی می کردم.هر چه بیشــتر در این گروه ها 
فعالیت داشتم احســاس می کردم به سوی 
جنس مخالف کشیده می شوم به طوری که 
تصمیم گرفتم در میان این روابط خانوادگی 
با پسرعمویم صمیمی تر شوم چرا که برخی از 

فیلم ها یا تصاویر مبتذل در فضاهای مجازی 
مرا به سوی هوســرانی بیشتر سوق می داد. 
از ســوی دیگر فرید هم با پیامک هایش به 
من ابــراز علاقه می کرد. خلاصه ارتباط من 
و او در فضای مجازی به ارسال پیامک های 
عاشــقانه کشــید به طوری کــه دل باخته 

پسرعمویم شده بودم.
حالا دیگــر ارتباط ما از فضاهای مجازی به 
دیدارهای پنهانی کشیده شده بود و هر بار که 
با هم قرار ملاقات می گذاشتیم فرید از ازدواج 
با من ســخن می گفت و ادعا می کرد علاقه 

عجیبی به من دارد.
آرام آرام خواســته های نامتعارفی داشت اما 
من برای حفظ آبرویم در برابر خواســته های 
غیرمنطقی او مقاومت می کردم. با وجود این 
وقتی مرا تهدید به پایان این رابطه شیطانی 
کرد و بر خواسته هایش اصرار ورزید، ترسیدم 

مرا در این شرایط رها کند و از من جدا شود.
او بالاخره مرا مجبور کرد تا به خواسته هایش 
عمــل کنم ولی در حالی که دو ماه بیشــتر 
از این ارتباط شــیطانی نمی گذشــت فرید 
ارتباطش را با من کمتر کرد و دیگر در هیچ 
کــدام از این دیدارهای مخفیانــه از ازدواج 
حرفی نمی زد. حتی بعد از مدتی تهمت های 
ناروایی به مــن زد که هیچ اعتمادی به من 

ندارد و نمی تواند با من ازدواج کند.
او مدعی بــود همان گونه که بــا او ارتباط 
شیطانی داشــته ام، پس به همین راحتی با 
دیگران نیز ارتباط برقرار می کنم. او با همین 
بهانه ها و تهمت ها به این رابطه پایان داد و 
به صراحت گفــت: به دختری که در فضای 
مجازی بــه هر پســری دل می بندد هرگز 
نمی شــود اعتماد کرد. او سپس مرا در حالی 
ترک کرد که هســتی و آینده مرا به تباهی 
کشانده بود و من در مرز یک رسوایی بزرگ 

قرار داشتم.
از آن روز به بعد ناراحتی های روحی و روانی 
به سراغم آمد و به دختری گوشه گیر تبدیل 
شدم اما عذاب وجدان رهایم نمی کرد تا این 
که به ناچار ماجرای ارتباطم با فرید را برای 
برادر کوچکم بازگــو کردم و تصمیم گرفتم 
دست به دامان قانون شوم اما ای کاش به آن 
جملات عاشقانه در فضاهای مجازی اعتماد 
نمی کردم و با وعده پوچ ازدواج آینده ام را به 

نابودی نمی کشاندم و....
به دســتور ســرهنگ علی عبــدی )رئیس 
کلانتــری میرزاکوچک خان( بررســی های 
تخصصی و قضایی این پرونده، به مشاوران 

کارآزموده کلانتری سپرده شد.

شلیک مرگ به مرد تهرانی با دستور 
دخترش 

 پدر بدرفتارم به مادرم 
خیانت می کرد!

دختر جوان که دستور قتل پدرش را صادر کرده و با اجیر 
کردن یک آدمکش پدرش را کشته بود با حکم قضایی به 
۱۵ سال زندان محکوم شد.رسیدگی به این پرونده از سال 
۹۲ به دنبال کشــته شدن یک مرد میانسال به نام حمید 
در خانه ویلایی اش در آب باریک ورامین آغاز شد.شواهد 
نشان می داد وی با شلیک ۲ گلوله به کتف و شکمش از پا 
درآمده است و در ادامه جسد با دستور قضایی به پزشکی 
قانونی منتقل شد و ماموران پلیس برای رازگشایی جنایت 
به تکاپو افتادند.در بررسی ها روشن شد قربانی که کارمند 
دیوان عدالت اداری بود هدف شلیک گلوله یک ناشناس 
قرار گرفت و کشته شده است. ماموران پلیس در نخستین 
گام از تحقیقــات به پرس و جو از همســر و دختر حمید 
پرداختنــد و به اختلاف های دنبالــه دار آنها پی بردند.در 
این میان فاش شــد دختر قربانی به نام حنانه دستور قتل 
پدرش را صادر کرده است.به این ترتیب یک مجرم سابقه 
دار بــه نام بهداد که چندبار بــا دخترجوان تماس گرفته 
بود بازداشــت شد و به قتل اعتراف کرد. وی گفت: دختر 
قربانی به من پول داده بود تا پدرش را بکشــم. به همین 
خاطر با اســلحه دو گلوله به او شلیک کردم و گریختم. 
ایــن در حالی بود که حنانه مدعی بود دســتور کشــتن 
پدرش را نداده و فقط می خواســته او را ادب کند. بهداد 
و دختر قربانی در دادگاه کیفری یک اســتان تهران پای 
میز محاکمه ایســتادند.در آن جلسه اولیای دم درخواست 
قصاص را مطرح کردند. بهداد گفت: سالهاست خواهرم در 
یک موسسه آموزشی مدیر است. من به آنجا رفت و آمد 
داشتم که با حنانه که دوست خواهرم بود آشنا شدم. او با 
من درد و دل کرد و گفت از بدرفتاری های پدرش خسته 
شده و می خواهد او را گوشمالی بدهد. او به من ۲۰ میلیون 
تومــان پول نقد و ۲ النگو طلا به مبلغ ۱۵ میلیون تومان 
داد تا پدرش را بکشم.وی ادامه داد: طبق نقشه روزی که 
پدرش به خانه ویلایی رفته بود به آنجا رفتم و با شلیک 
دو گلوله او را کشتم. اما دختر جوان منکر معاونت در قتل 
شــد و گفت: پدرم مرد بد رفتاری بود. او همیشه با من و 
مادرم درگیر بود و با زنان غریبه رابطه پنهانی داشــت. او 
حتی وقتی می خواســتم با پسر مورد علاقه ام ازدواج کنم 
مخالفت کرد و من با ســختی زیاد توانستم با پسر مورد 
علاقه ام ازدواج کنم. من از رفتارهای پدرم خســته شده 
بودم و به همین خاطر روزی که به موسســه آموزشــی 
دوستم رفته بودم و با برادر دوستم روبه رو شدم با او درد 
و دل کردم و کمک خواستم. اما من هرگز به بهداد نگفته 
بودم پدرم را بکشد. در پایان جلسه قضات وارد شور شدند 
و بهــداد را به قصاص و دختر جــوان را به اتهام معاونت 
در قتل به زندان محکــوم کردند.حکم قصاص بهداد در 
دیوان عالی کشــور مهر تأیید خورد و قطعی شــد. اما با 
توجه به اعتراض حنانه حکم زندان وی شکست و وی بار 
دیگر در شعبه پنجم دادگاه کیفری یک استان تهران پای 
میز محاکمه ایستاد. در آن جلسه حنانه که فوق لیسانس 
دارد در جایگاه متهم ایستاد و گفت: باور کنید من دستور 
قتل پدرم را نداده بودم. قبول دارم از بدرفتاری های پدرم 
خسته بودم و وقتی می دیدم مادرم را اذیت می کند کلافه 
می شدم. به همین خاطر از بهداد خواستم تا او را گوشمالی 
دهد. من فقط دو النگو به او دادم تا پدرم را ادب کند. ولی 
نمی دانم چرا به دروغ گفته ۲۰ میلیون تومان هم پول نقد 

به او داده ام. من اتهام معاونت را قبول ندارم.
 در پایان جلســه قضات وارد شــور شــدند و با توجه به 
مدرک های موجود در پرونده دختر جوان را به ۱۵ ســال 

زندان محکوم کردند.

 یادداشت

مرد شیطان صفت زن تهرانی را جلوی 
چشمان شوهرش دزدید 

 آزار و اذیت پس از ربودن 

ســه مرد شرور که بعد از سرقت های سریالی اقدام به 
تجاوز کرده بودند به دام افتادند.

چند روز قبل شکایتی در اداره پلیس مطرح شد مبنی بر 
اینکه ۳ مرد جوان پس از سرقت سریالی سه دستگاه 
خودرو در تهــران و آدم ربایی یک زن جوان متواری 
شــده اند. به دنبال این شکایت رسیدگی به پرونده در 
دســتورکار تیمی از کارآگاهان اداره شانزدهم پلیس 

آگاهی پایتخت قرار گرفت.
تحقیقات ابتدایی کارآگاهان نشان می داد این سه مرد 
شــرور ابتدا قصد سرقت یک خودروی پژو ۲۰۷ را در 
شرق تهران داشتند اما وقتی راننده پژو مقاومت کرده 
بود، او را از ناحیه دست هدف ضربات مهلک چاقو قرار 
داده و باعث فلج شدن دست مالباخته شدند.سرهنگ 
مرتضی نثاری معاون جرائم جنایی پلیس آگاهی تهران 
بزرگ در این باره گفــت: یکی از اعضای باند که به 
دام ماموران افتاده اســت حدود ۷ سال قبل به اتهام 
آزار و اذیــت در زندان بجنورد دوره محکومیت حبس 
را گذرانده اســت و ۱۰ ماه بعد از آزادی مرتکب این 
اتهام شد.بررسی ها نشان داد، متهمان پس از سرقت 
پژو ۲۰۷ برای اعمال مجرمانه به سمت غرب تهران 
رفته و در آنجا به قصــد آدم ربایی و اهداف پلید خود 
به یک زوج جوان حمله ور شــدند و در حالی که قصد 
داشتند زن جوان را بربایند با مقاومت آنها فقط توانستند 
خودروی پژو ۴۰۵ آن ها را سرقت کنند، این افراد مالک 
خودرو را از ناحیه کتف با ســلاح سرد مجروح کردند. 
وی با بیان اینکه متهمان در ادامه یک خودروی تندر 
۹۰ را با ۲ سرنشین زن و مرد مشاهده کرده و به آنها 
نیز حمله ور شــدند، گفت:  این افراد ابتدا مرد جوان را 
که پشــت فرمان خودرو بود با تهدید و زور و ضرب و 
جرح پیاده کرده و در ادامه اقدام به ربودن همسر وی 
کردند. متهمان پس از ربودن زن جوان، وی را در طول 
مسیر مورد آزار و اذیت قرار داده و او را به همراه خودرو 
در یکی از میادین اصلی شــهر رها کردند.ســرهنگ 
نثاری ادامه داد: بنابر حساسیت موضوع، تیمی زبده از 
کارآگاهان اداره شانزدهم پلیس آگاهی بی درنگ وارد 
عمل شدند و با تحقیقات میدانی و اقدامات شبانه روزی 
در کوتاه ترین زمان ممکن هویت متهمان سابقه دار را 
شناســایی کردند و با بهره گیری از شیوه های کشف 
نویــن جرم و اقدامات اطلاعاتــی به مخفیگاه متهم 
اصلی پرونده در جنوب تهران رفته و بلافاصله در یک 
عملیات ضربتی متهم را دســتگیر و به مقر انتظامی 
منتقل کردند. شــاکی های پرونده به محض مشاهده 
وی در اداره آگاهی، او را شناسایی کردند و متهم پس 
از انتقال به اداره شانزدهم پلیس آگاهی مورد تحقیقات 
قرار گرفت و به جرم خود مبنی بر ســرقت به عنف، 
آدم ربایــی، ضرب و جرح و آزار و اذیت با همراهی دو 

همدست خود اعتراف کرد.

پیشخوان

آگهی تغییرات شــرکت با مسئولیت محدود مهندسین مشاور طرح 
خانه ســه بعدی به شناسه ملی 10102509157 و به شماره ثبت 
209418 به استناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق 
العاده مورخ1401/05/29  تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: آقای رضا 
مفیدی ذاتی به شــماره ملی 0045641366 به سمت عضو اصلی 
هیئت مدیره آقای حمیدرضا اعلم به شــماره ملی 0054724457 
به ســمت رئیس هیئت مدیره و به سمت عضو اصلی هیئت مدیره 
آقای بهداد علاقبند به شــماره ملی 0055102018 به سمت عضو 
اصلی هیئت مدیره آقای سید امیر حســین عمرانی به شماره ملی 
0062214942 به ســمت مدیرعامل و به سمت عضو اصلی هیئت 
مدیره آقای مجید الیاس به شــماره ملی 2121355227 به سمت 
عضو اصلی هیئت مدیره برای مدت نامحدود انتخاب گردیدند حق 
امضاء کلیه مکاتبات و اوراق عادی و اداری به امضاء مدیرعامل همراه 
با مهر شرکت و امضاء اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک، 
سفته، براوات، قراردادها و عقود اسلامی با امضاء رئیس هیئت مدیره 

همراه با مهر شرکت به تنهایی معتبر می باشد. 
سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1387731(

 آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود توان راه کبیر به شناسه 
ملی 10100026000 و به شماره ثبت 125 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومــی عادی بطور فــوق العاده مــورخ 1401/05/30 
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: میثم نفری به کدملی 0421962887 

به ســمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره و ابراهیم نفری به کدملی 
0420351124 به ســمت رئیس هیئت مدیره و مرتضی نفری به 
کدملی 0072941391 به ســمت نائب رئیس هیئت مدیره برای 
مدت نا محدود انتخاب گردیدند. امضاءکلیه اســناد و اوراق بهادار 
و تعهدآور شرکت از قبیل چک، ســفته، بروات و قراردادها و عقود 
اسلامی و کلیه نامه های عادی و اداری با امضاء مدیرعامل یا رئیس 

هیئت مدیره منفردا همراه با مهر شرکت معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اســناد و املاک استان تهران مرجع ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری قرچک )1387732(

 تأسیس شــرکت با مســئولیت محدود آوین ونداد رایکا درتاریخ 
1401/06/28 بــه شــماره ثبــت 602119 بــه شناســه ملی 
14011512587 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه 
آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی می گردد. موضوع فعالیت: 
تولید و توزیــع، واردات وصادرات و خرید و فروش کلیه ماشــین 
آلات و تجهیزات و کالاهای مرتبط با صنعت بســته بندی سلولزی 
و غیر ســلولزی اعم از کارتن، کاغذ، مقوا، آخال )ضایعات کارتن و 
کاغذ( نایلون و اســتریج وتسمه، کارتن پلاست، ملزومات مورد نیاز 
برای چاپ و بســته بندی اعم از رنگ و کلیشــه و قالب دایکات و 
همچنین شــرکت در کلیه مناقصات و مزایــدات مربوطه، برپایی 
غرفه در نمایشــگاه های مرتبط و غیرمرتبط جهت بازاریابی، اخذ 
وام و تســهیلات از بانک ها و مؤسسات درصورت لزوم پس از اخذ 
مجوزهــای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیــت: از تاریخ ثبت به 

مدت نامحدود مرکز اصلی: اســتان تهران، شهرستان شمیرانات، 
بخش مرکزی، شــهر تجریش، حکمت، کوچــه خواجوی کرمانی، 
کوچه سلمان، پلاک 27، طبقه 1، واحد 1 کدپستی 1933845953 
سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 100,000,000 ریال 
نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شــرکا خانم مژگان سعیدی 
تبار به شــماره ملی 2709440938 دارنده 1000000 ریال سهم 
الشــرکه خانم محبوبه سعیدی تبار به شماره ملی 2709870381 
دارنده 99000000 ریال سهم الشــرکه اعضا هیئت مدیره خانم 
مژگان سعیدی تبار به شماره ملی 2709440938 به سمت نایب 
رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود خانم محبوبه ســعیدی تبار به 
شــماره ملی 2709870381 به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت 
نامحدود و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود دارندگان حق امضا: 
کلیه اوراق و اســناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک، سفته، 
بروات، قراردادها، عقود اســلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و 
اداری با امضاء مدیرعامل منفرداً همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. 
اختیارات مدیر عامل: طبق اساسنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به 

منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1387733(

 تأســیس شرکت با مسئولیت محدود تجارت جهانی فولاد سیمین 
درتاریخ 1401/07/06 به شــماره ثبت 602469 به شناسه ملی 
14011532801 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه 

آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی می گردد. موضوع فعالیت: 
بازرگانی انواع مقاطع فولادی - میلگرد- تیرآهن- آلومینیوم - برنج- 
مس- پروفیل پیمانکاری - ساخت و ســاز درصورت لزوم پس از 
اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت: از تاریخ ثبت به 
مدت نامحدود مرکز اصلی: استان تهران، شهرستان تهران، بخش 
مرکزی، شهر تهران، قائم مقام-ســنایی، کوچه پانزدهم، خیابان 
ســنایی، پلاک 124-، طبقه 2، واحد 11 کدپستی 1586636921 
سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 10,000,000,000 
ریال نقدی میزان ســهم الشرکه هر یک از شــرکا خانم سیمین 
ترکاشوند به شماره ملی 3934017886 دارنده 10000000 ریال 
سهم الشرکه آقای جواد ترکاشوند به شماره ملی 3934779190 
دارنده 9990000000 ریال ســهم الشــرکه اعضا هیئت مدیره 
خانم سیمین ترکاشوند به شــماره ملی 3934017886 به سمت 
مدیرعامل به مدت نامحدود و به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به 
مدت نامحدود آقای جواد ترکاشوند به شماره ملی 3934779190 
به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا: 
کلیه اوراق و اســناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک، سفته، 
بروات، قراردادها، عقود اســلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و 
اداری با امضا جواد ترکاشــوند همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. 
اختیارات مدیر عامل: طبق اساسنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به 

منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1387734(

آزار سیاه دختر 10 ساله توسط 
دو عموی ناتنی

تجاوز جنسی دو عمو به دختر بچه ده ساله فقط با یک اشتباه مشخص 
شــد.دختر بچه در حالی که شکم درد داشــت با پدر و مادرش راهی 
بیمارســتان شد و پزشــکان متوجه بارداری او شده و با پلیس تماس 
گرفتند.پــس از تحقیقات پلیس ماجرای ترســناک تجــاوز دو عمو 
شیطان صفت به دختربچه ستمدیده بعد از باردارشدن دختربچه فاش 
شد این قربانی تجاوز جنســی حدود سه ماه پیش فرزند دختری که 
حاصل این تجاوز بوده رتبه دنیا آورد. این دختر ده ساله در اواسط ماه 
ژوئیه به حاملگی خود پی برد؛ زمانی که والدینش به دلیل شــکم درد 

وی را به بیمارستان بردند.پس از ناهمخوانی DNA نوزاد با عموی 
 Police کوچک تر، که مظنون اولیه بود، عموی بزرگ تر توسط پلیس
دستگیر شد. محاکمه عموی بزرگ تر یک ماه طول کشید و این مرحله 
بــرای برادر کوچک تر او ۱۸ روز بود.  حکم نهایی دادگاه اعلام شــده 
که دران هردو مرد مجرم شناخته شــده اند. این دختر پیش از زایمان 
از مقام های هند تقاضای اجازه ســقط جنین کرده بود که دادگاه عالی 
هند این تقاضای را رد کرد. این دادگاه گفته بود بر اســاس تشخیص 
هیئت پزشکان، سقط جنین در ۳۲ هفتگی »هشت ماهگی« برای دختر 
خطرناک اســت. بر اساس قوانین هند، عمل سقط جنین پس از هفته 
بیستم حاملگی مجاز نیست مگر این که پزشکان تأیید کرده باشند جان 

مادر »درخطر” اســت. این دختر ۱۰ ســاله از یک خانواده بسیار فقیر 
اســت. پدر او از کارمندان دولت و مادرش خدمتکار است. هند دارای 
بالاترین میزان اذیت جنســی کودکان در جهان است. این در حالی 
اســت که در این جامعه، قربانیان بندرت درباره تجربه اذیت جنســی 
خود صحبت می کنند. برخلاف تصور عمومی، خطر تجاوز جنســی 
برای دختران و پســران در این کشور یکسان است؛ بر همین اساس 
فرزندان خانواده های ثروتمند و فقیر به یک نسبت در دسترس تجاوز 
هستند. فعالان مدنی می گویند که به دلیل ترس خانواده های هندی 
از برچسب هایی نظیر »بی ناموسی”؛ بیشتر قربانیان تجاوز موضوع رتبه 

والدین یا معلم های خود اطلاع نمی دهند.



کمبود خواب این اعضای بدن را هدف می گیرد

کمبود خواب می تواند باعث بروز مشکلاتی در سیستم ایمنی بدن شود. کمبود خواب یکی 
از دلایل ناراحتی و ایجاد بســیاری از انواع بیماری ها است. کمبود خواب یا بدخوابی ممکن 
اســت به دلایل گوناگونی به وجود بیاید، ولی چیزی که مسلم است، این است که عوارض 
بی خوابی بر مغز، به علت کمبود خواب مربوط نیست و تأثیر خود را اعمال می کند.اما کمبود 
خواب چه تاثیراتی بر مغز، قلب و شیشتم ایمنی افراد می تواند داشته باشد. مغز: مغز ما برای 
عمل بهتر و بیشــتر وابسته به استراحت زیادی می باشــد. کمبود خواب می تواند منجر به 
عصبانیت حاد، ضعف مدیریت استرس، ضعف تمرکز، ضعف حافظه و سخت شدن تصمیم 
گیری هایتان شوند. سیستم ایمنی بدن: اصلی ترین قسمت بدن ما سیستم های ایمنی بدن 
می باشند که خواب کمتر از ۶ ساعت که حداقل خواب مورد نیاز بدن می باشد، باعث تضعیف 
سیستم ایمنی بدن ما می شود. قلب: کمبود خواب در سیستم قلب ما تأثیر می گذارد و فشار 
خون را تحت تأثیر خود قرار می دهد. تحت نوسانات فشار خون، مغز ما خون و اکسیژن کافی 

را دریافت نمی کند که باعث بروز برخی مسائل می شود.

ترکیبی خوشمزه و بسیار مفید برای لاغری

اسفناج و ماست را با هم ترکیب کنید و یک مخلوط عالی برای کاهش وزن درست کنید.
اگر از آن دســته افراد هســتید که نمی خواهید دارو و قرص برای چربی سوزی مصرف کنید، ترکیب 
ماست و اسفناج بدون شک به شما کمک خواهد کرد.از خواص اسفناج و ماست برای لاغری می توان 
به خاصیت ســیرکنندگی بدون احساس گرسنگی اشــاره کرد. یعنی شما در طول رژیم لاغری خود 
احســاس گرســنگی نخواهید کرد. با مصرف این بورانی مواد زائد روده شما تخلیه شده و روده کاملًا 
پاکســازی می شود. همچنین شــما انرژی لازم برای فعالیت های روزانه خود را دریافت خواهید کرد.

چاقی همیشه از بین برنده اعتماد به نفس است. چاقی و اضافه وزن عامل بسیاری از بیماری ها مثل 
چربی خون، دیابت و انواع مشکلات قلبی است. می خواهید لاغر شوید؟ اطلاعاتتان درباره انواع میوه 
و ســبزیجات را بالا ببرید و سعی کنید از سبزیجات چربی سوز بیشتر دز برنامه غذایی خود بگنجانید. 
یک از این ســبزیجات کم هزینه و مناسب اسفناج است. اسفناج یک سبزی ساده و پرخاصیت است. 
البته این نکته را در خاطر داشته باشید که هیچ کدام از این مواد غذایی قرار نیست برای شما یک شبه 

معجزه کنند! ولی خب می تواند مکمل خوبی باشد و به لاغری شما کمک کند.
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سیب زمینی هایی که بوی بیماری 
و خطر می دهند

مصرف کردن سیب زمینی در هر حالتی به هیچ 
وجه مناسب نیست، گاهی اوقات سیب زمینی ها 
یک بویــی می دهند که مصرف آن ها بیماری و 

خطراتی را برای فرد به همراه خواهد داشت.
فرقی ندارد که ســیب زمینی به صورت پخته، 
سرخ شده یا تنوری باشد. در هر صورت ممکن 
اســت بویی در آن وجود داشــته باشد که شما 
از آن آگاه نباشــید که نشــان دهنده یک ماده 
خطرناک و کشــنده اســت. به همین دلیل باید 
مراقب باشــید که اگر ســیب زمینی این بو را 
می داد از آن اســتفاده نکنید، در غیر اینصورت 

شما را بیمار می کند.
zz را آن میداد تلخی بوی زمینی سیب اگر

نخورید
ســیب زمینی ها جــزء خانــواده خوراکی های 
خوشمزه هستند که ممکن است داخل بعضی از 
آن ها به طور طبیعی ســم سولانین وجود داشته 
باشد. متخصصان بر این عقیده هستند که شما 
می توانید مقدار کمی ســولانین را بدون این که 
واکنش زیادی داشته باشد مصرف کنید اما اگر 
این ســم به شکل نامناسب در بدن ذخیره شده 

باشد، آسیب ایجاد می کند.
خوشــبختانه دو علامت رایج برای این موضوع 
وجود دارد: این که ســیب زمینــی بوی تلخی 
بدهد یا پوســت آن رگه های سبز داشته باشد. 
البته پوســت ســبز به خودی خود مضر نیست 
و نشــان دهنده کلروفیل است اما گاهی اوقات 
نشــان دهنده وجود سم ســولانین هم هست. 
ســیب زمینی های خراب و فاسد گاز سولانین 
تولید می کنند که ممکن است فرد را بیمار کند.

zz خطرسمموجوددرسیبزمینیبدبود
سطح بالای ســولانین باعث آسیب به سلامت 
می شــود. مصرف ســیب زمینی کــه این ماده 
ســمی در آن زیاد وجود داشته باشد، در عرض 
۲۴ ســاعت ممکن است فرد را وارد کما کند یا 
باعث مرگ شــود که این آزمایــش روی افراد 
زیادی انجام شده است و مشاهده شده که آن ها 
علامت هایی مثل استفراغ، اسهال، درد شکم و 
در موارد شدیدتر افسردگی و مشکلات سیستم 

عصبی مرکزی دارند.
zz دلیلتولیدسموبویبدسیبزمینی

علت این تغییر، مشــکلات نگهداری از ســیب 
زمینی است. مطالعات نشان می دهد که مشکل 
زمانی ایجاد می شود که سیب زمینی مدت زمان 
طولانی در معرض نور باشــد. نور فلورسانس یا 
نور طبیعی این مشــکلات را افزایش می دهد. 
پس بهتر است آنها را داخل یک کیسه بگذارید 
و داخــل کابینت نگهدارید تــا در برابر نور زیاد 
نباشــد و در کل آن هــا را در محــل تاریک و 
خنک قرار دهید. اگر سیب زمینی شما رگه های 
سبزی داشت آن ها را دور بریزید. البته برداشتن 
قســمت های سبز و پختن ســیب زمینی، شاید 
مقداری از سموم آن را از بین ببرد اما راه خوبی 

برای جلوگیری از بیماری نیست.
zz خطرنگهداریطولانیمدتسیبزمینی

نگهــداری طولانی مدت ســیب زمینی باعث 
آسیب خواهد شــد. نگه داشتن سیب زمینی در 
محیط تاریک کار درســتی اســت اما اگر آن را 
خیلی طولانــی نگهدارید، خطرات زیادی برای 
ســلامتی دارد و کیفیــت آن افــت می کند و 
وضعیت خوبی نخواهند داشــت و ممکن است 
خراب شوند که در چنین حالتی باید بدون شک 

آن ها را دور بیندازید.
zz منبع:ایسکانیوز

بازتاب

یکــی از دلایلی که باعث بروز ســرگیجه های شــدید و 
ناگهانی می شود، از دست دادن آب بدن است.

همه ما برای یک بار هم که شــده ســرگیجه و سردرد را 
تجربه کرده ایم. وقتی به یکبــاره از جایمان برمی خیزیم، 
دچار سرگیجه می شود. جلوی چشم مان سیاهی می رود و 

تعادل خود را از دست می دهیم.
zz ارتباطکمآبیبدنوعلتسرگیجهوسردرد

یکی از دلایلی که باعث بروز سرگیجه های شدید و ناگهانی 
می شود، از دســت دادن آب بدن است. وقتی مواد غذایی 
ادرارآور مصرف می کنید، مقدار زیادی از آب بدن از دست 
می رود. همچنین تعریق در اثر فعالیت بدنی زیاد و ورزش 
هم باعث کمبود آب بدن می شود. یکی از نشانه های کم 
آبی بدن، زرد شــدن رنگ ادرار اســت. وقتی ادرار شفاف 
باشــد، از کمبود آب بدن خبر نمی دهد. پس برای بررسی 

علت سرگیجه ناگهانی به دنبال موارد دیگری باشید.
zz مصرفبرخیازداروهاوابتلابهسرگیجه

یک علت سرگیجه ناگهانی و سیاهی رفتن چشم مصرف 
خودسرانه برخی از داروهاســت. داروهای انتی هیستامین 
که برای رفع آلرژی و حساســیت مصرف می شود، اغلب 
سرگیجه را به همراه دارد. از جمله داروهایی که سرگیجه را 
به دنبال دارند می توان به داروهای ضدافسردگی، داروهای 
ضد درد، داروهای ضدالتهابی و داروهای ضدتشنج اشاره 
کرد. در صورتی که بلافاصله بعــد از مصرف این داروها 
دچار ســرگیجه شــدید، باید مصرف آن ها را به پزشک 

مراجعه کنید.

zz عدممصرفغذاهایحاویگلوکز
یکی دیگر از علت های ابتلا به ســرگیجه ناگهانی شدید، 
کاهش قند خون است. به این حالت در اصطلاح پزشکی 
هیپوگلیســمی گفته می شود. عدم مصرف غذاهای حاوی 
کربوهیدرات و شیرینی ها به مدت طولانی باعث بروز این 
حالت می شــود. در افرادی که به دیابت مبتلا هستند، این 
نوع سرگیجه بیشتر دیده می شود. مصرف داروهای دیابت 
و تزریق بیش از حد انســولین هم باعث سرگیجه شدید 

ناگهانی می شود.
zz ضعیفبودنقلب

یک علت سرگیجه ناگهانی شــدید ابتلا به بیماری های 
قلبی اســت. البته این حرف برای ترســاندن شما نیست. 
بلکه هدف ما روشن کردن کســانی است که به بیماری 
قلبی مبتلا هستند و گاهی هم دچار سرگیجه می شوند. از 
آنجایی که قلب خون را پمپاژ می کند تا به سایر اعضا بدن 
برسد، اگر ضعیف شود، خونی هم پمپاژ نمی شود. بنابراین 
خون به اندازه کافی به مغز نمی رسد و سرگیجه و سردرد 

را به دنبال دارد.
zz بارداریوارتباطآنباسرگیجه

اگر در دوره بارداری هســتید، از بابت ســرگیجه ناگهانی 
شــدید نگران نشوید. زیرا این عارضه یکی از علائم رایج 
دوران بارداری است. در این دوره هورمون های بدن دچار 
تغییراتی می شود که بر روی علائم حیاتی تأثیر می گذارد. 
از آنجایی که در بارداری باید بخش زیادی از جریان خون 
به ســمت رحم جریان پیدا کند، از میزان آن به سمت مغز 

کاسته می شود. بنابراین سرگیجه را به همراه دارد.
البته اگر به کم خونی مبتلا نباشــید، جای نگرانی نیست. 
این عارضه در زنان بارداری که دچار کم خونی هستند و یا 
میزان قند خونشــان به یکباره کم می شود، دیده می شود. 
سرگیجه های بارداری بیشتر در سه ماهه اول است و بعد 

از این برطرف می شود.
zz علتسرگیجههنگامبلندشدنازخوابوکمبود

ویتامین
 B۱۲ یکی از دلایل سرگیجه بعد از خواب کمبود ویتامین
در بدن است. کاهش فشارخون و از بین رفتن تعادل بدن 
مهم ترین مشکلاتی است که در نتیجه کمبود این ویتامین 
ایجاد می شــود. در نتیجه بلافاصله شــما دچار سرگیجه 
می شود. وقتی نشسته اید و به یکباره بلند می شوید، خون 
کافی به مغز نمی رســد و چشم ها ســیاهی می رود. این 
سرگیجه در افرادی که دچار کمبود ویتامین B۱۲ هستند 

بیشتر دیده می شود.
این علت سرگیجه ناگهانی با یک آزمایش ساده تشخیص 

داده می شود.
zz اگربهکمخونیمبتلاهستید

یک علت سرگیجه ناگهانی و سیاهی رفتن چشم کم خونی 
اســت. این عامل همراه با خستگی و عصبی بودن خود را 
نشان می دهد. اگر میزان کم خونی بدن بیش از حد باشد، 
دچار سرگیجه های شدیدتری می شود. به طوری که گاهی 

قادر به کنترل بدن نیستید.
آهن مســئولیت تولید گلبول های قرمز در بدن را برعهده 
دارد. گلبول هــای قرمــز حاوی هموگلوبین هســتند که 
مسئولیت حمل اکســیژن را برعهده دارد. اما وقتی میزان 
آهن بدن کم شــود، طبیعتاً هموگلوبین خون هم کاهش 

می یابد و در نتیجه اکسیژن به مغز نمی رسد.
zz اگربهمیگرنمبتلاهستید

میگرن هم یکی دیگر از دلایل ابتلا به سرگیجه ناگهانی 
شــدید اســت. البته این بیماری با ســردرد شدید همراه 
می شــود. حالت تهوع، اســتفراغ و تنفر از نور هم از دیگر 
علائم بیماری میگرن است. پس نباید به محض ابتلا به 

سرگیجه فکر کنید حتماً به این بیماری مبتلا هستید.
zz سایرعلتهایابتلابهسرگیجهناگهانیشدید

گاهی علت ســرگیجه ناگهانی و ســیاهی رفتن چشم با 
هیچ کدام از موارد گفته شده مرتبط نیست. علت های دیگر 

ابتلا به این عارضه ممکن است به دلیل موارد زیر باشد:
وجود عفونت و التهاب در گوش میانی

ابتلا به بیماری منیر
تحریک مغناطیسی مغز و بروز سرگیجه

ابتلا به بیماری پارکینسون
ابتلا به آکوستیک نوروما

علت سیاهی رفتن چشم و سرگیجه ناگهانی چیست؟

ترفندهایی برای افزایش قدرت 
یادگیری

توانایی مغز و قدرت یادگیری تــا حدود زیادی به تغذیه 
بستگی دارد. داشتن حافظه قوی و سلامت مغز می تواند 

تمرکز شما را بر روی امور روزانه افزایش دهید.
به گزارش بهداشــت نیوز، برای افزایش قدرت یادگیری 
مغز می توانید برنامه هایی را انجام دهید تا در مدت کوتاهی 
به نتیجه برســید. این راهکارهایــی که در کرفس گفته 

می شود در این زمینه کمک زیادی به شما می کند.
zz ورزش

اولیــن راهکار ما برای افزایش توانایی معز، ورزش منظم 
است. اگر فکر می کنید با یک روز یا چند روز ورزش کردن 
قدرت مغز افزایش می یابد، اینطور نیست. چرا که با فعالیت 
بدنی هورمون های شــادی آور و نورن های عصبی در مغز 
افزایش می یابد. وقتی گیرنده های مغز زیاد شــود، قدرت 

مغز برای بازیابی و تحلیل اطلاعات افزایش می یابد.
ورزش نه تنها برای ســلامت مغز و قدرت شناختی مفید 
است، بلکه حافظه را هم بهبود می دهد. در طولانی مدت 
حتی می تواند از تحلیل رفتن مغز هم محافظت کند. البته 
باز هم تاکید می کنیم. برای افزایش قدرت یادگیری مغز 

باید به طور منظم ورزش کنید.
zz قهوه

بســیاری از مردم قهوه را به ســایر نوشــیدنی ها ترجیح 
می دهنــد. آن ها اظهــار می کننــد با نوشــیدنی قهوه 
خستگی شان برطرف می شود. محققان بر این نظرند که 
این نوشــیدنی بر روی عملکرد شناختی مغز تأثیر مثبت 
می گذارد. در واقع نوشــیدن یک فنجان قهوه به شــما 
کمــک می کند تا تمرکز خود را بر روی کارهای تکراری 
و خسته کننده حفظ کنید. حتی در افزایش هوش در زمان 
واکنش و استدلال هم مؤثر است. بدیهی است که تأثیر 
قهــوه در افزایش توانایی مغز دائمی نیســت و نباید در 

خوردن آن زیاده روی کنید.
zz آفتابگرفتن

نور آفتاب و ورزش می توانند دســت به دست هم دهند و 
به تقویت توانایی مغز کمک زیادی کنند. البته این بستگی 
به مکانی دارد که در آن زندگی می کنید. میزان آفتاب در 
ماه های سال هم یکسان نیســت. با این حال باید سعی 
کنید در طی روز حداقل نیم ساعت در مقابل نور مستقیم 
 D آفتاب قرار بگیرید. دریافت نور باعث افزایش ویتامین
می شود که به سیســتم مغز کمک زیادی می کند. حتی 

می تواند پیری مغز را هم برطرف کند.
اگرچه ممکن اســت نور زیاد خورشید برای پوست مضر 
باشــد، اما کمبود آن هم به عملکرد مغز آســیب می زند. 
اگر میزان این ویتامین در بدن کم باشــد، باید مکمل آن 

را مصرف کنید.
zz مدیتیشن

یکی دیگر از راه های افزایش توانایی یادگیری مغز انجام 
مدیتیشن در طی روز است. این حرکت پرطرفدار در بین 
بسیاری از کارآفرینان بزرگ دنیا انجام می شود. گفته شده 
که مدیتیشــن در کاهش استرس تأثیر زیادی دارد و شما 
را از اضطراب ناشــی از مســائل و مشکلات زندگی دور 
می کند. از ســوی دیگر از اختلالات مرتبط با سن مثل 

آلزایمر و زوال عقل هم پیشگیری می کند.
zz خوابکافی

اگر فکر می کنید با بی خوابی می توانید قدرت مغز خود را 
افزایش دهید، اشتباه است. مغز هم مثل سایر قسمت های 
بدن به اســتراحت نیاز دارد. شما وقتی تمرینات ورزشی 
یا فعالیت بدنی زیادی دارید، بدن خســته می شود. اما با 
اســتراحت و خواب دوباره قدرت و انرژی خود را بازیابی 
می کنید. در مورد مغز هم همین موضوع صادق اســت. 
برای افزایش قدرت یادگیری مغز باید به اندازه ای بخوابید 
که احســاس می کنید قدرت یادگیری تان افزایش یافته 
است. خواب کافی حجم ماده خاکستری در لوب پیشانی 
را افزایش می دهد. لوب فرونتال از حافظه کاری و عملکرد 
اجرایی پشــتیبانی می کند. حال آنکه خواب بر روی این 

قسمت تأثیر مثبت می گذارد.
zz موادغذاییتقویتکنندهحافظه

جای تعجب ندارد کــه تغذیه در افزایش قدرت یادگیری 
مغــز تأثیر مثبت دارد. همه مــواد غذایی که حاوی آنتی 
اکسیدان ها و اســیدهای آمینه هستند، می توانند بر روی 
مغز هم تأثیــر مثبت بگذارند. ویتامیــن E یکی از این 
آنتی اکســیدان هایی است که عملکرد شــناختی مغز را 
افزایــش می دهد.انواع آجیل خام، بلوبری، غلات کامل و 
آووکادو از جمله مواد غذایی هستند که به تقویت حافظه 
و قــدرت مغز کمک زیادی می کنند. از دیگر مواد غذایی 
بــرای تقویت حافظه و افزایــش توانایی مغز می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
 ماهی های چرب به دلیل داشتن اسیدهای چرب امگا ۳

 زردچوبه )به همراه غذا(
 کلم بروکلی

 دانه های کدو تنبل
 شکلات تلخ

 مرکبات )پرتقال(
 چای سبز

zz انجامبازیهایفکری
بازی های فکری مثل شطرنج، تخته نرد و … می توانند 
بر روی مغز تأثیر مثبت بگذارند. این بازی های فکری ماده 

خاکستری مغز را در مدت زمان کوتاه افزایش می دهد. 

دریچه

اگر متوجه شــدید کــه آب دهان کودکتان 
بیشتر از حد معمول شده، ممکن است ناشی 

از ترشح بیش از حد بزاق دهانش باشد.
بــه نقل از هلث، در حالی که در دهان همه 
افراد بزاق تولید می شود، ترشح بیش از حد 
بزاق زمانی رخ می دهد که غدد بزاقی بیش 
از حد فعال می شوند و نتیجه آن ترشح بیش 
از حد است. گاهی اوقات، وجود بیش از حد 
معمول بزاق در دهان یا تجمع بزاق ممکن 

است منجر به افزایش آب دهان شود.
در بسیاری از موارد، ترشح بیش از حد بزاق 
موقتی خواهد بود زیرا نتیجه مصرف دارو یا 
عفونت اســت. در موارد دیگر، ممکن است 
علت آن بیماری مزمنی به نام ترشح بیش از 

حد بزاق مداوم یا سیالوره باشد.
ترشــح بیش از حد بــزاق معمولًا از طریق 
مشاهده ترشح بیش از حد آب دهان یا وجود 
لباس خیس ناشی از ترشح بزاق تشخیص 
داده می شود همچنین نوعی از ترشح بیش 
از حد بزاق به نام سیالوره وجود دارد و زمانی 
رخ می دهد که ترشــح بزاق در پشت دهان 
وجود داشته باشد و منجر به علائمی مانند 

مسدود شدن بزاق و ذات الریه شود.
گاهی اوقات، بلع ممکن اســت تحت تأثیر 

قرار گیرد. اگر متوجه شــدید کــه خود یا 
فرزندتان با ترشــح بیش از حد بزاق مواجه 
هستید، توصیه می شــود برای تعیین علت 
اصلی و بحث در مورد گزینه های درمانی با 

پزشک خود مشورت کنید.
دلایل زیــادی وجود دارد کــه چرا ممکن 
اســت به طور موقت یا مزمن بزاق بیش از 
حد را تجربه کنید. دلایلی برای ترشح بیش 
از حد بزاق، از جمله ترشــح بیش از حد آب 
دهان هنــگام خــواب، آلرژی های فصلی، 
عفونت های تنفســی، عوارض جانبی دارو 

یا نتیجه ســکته مغزی یا ســایر اختلالات 
عصبی وجود دارد.در حالی که ترشــح بیش 
از حد بــزاق اغلب با تولید بیش از حد بزاق 
همراه اســت می تواند نتیجــه ناتوانی بدن 
در پاکســازی کافی بزاق باشد، بنابراین در 
دهان تجمــع می یابد تا زمانی که از طریق 
آب دهان آزاد شود.این مورد می تواند با آپنه 
خواب - به ویژه آپنه انسدادی خواب - رخ 
دهد، زمانی که راه هوایی باریک یا مسدود 
می شــود و بزاق نمی تواند به درستی جذب 
شــود. به طور مشــابه، آپنه خواب مرکزی 

زمانی رخ می دهد که سیگنال های عصبی 
از مغز به درســتی به سیستم تنفسی ارسال 
نشــود. در نتیجه، تنفــس و تولید بزاق به 
درستی اجرا نمی شــود. از آنجایی که آپنه 
خواب می تواند یک وضعیت خطرناک باشد، 
مشــاوره با پزشــک گوش، حلق و بینی به 
شــدت توصیه می شود.ترشــح بیش از حد 
موقت بزاق می تواند ناشــی از عواملی مانند 
فســاد دندان، بــارداری، رفلاکس معده به 
مری، قرار گرفتن در معرض سمومی مانند 
جیوه و داروهای ضد تشــنج باشد. این علل 
ترشح بیش از حد موقت بزاق به ترتیب قابل 
درمان هســتند.به عنوان مثال، اگر کودک 
شــما دندان فاســد دارد و متوجه وجود آب 
دهان می شوید، این احتمال وجود دارد که با 
ترمیم دندان توسط دندانپزشک، ترشح بیش 
از حد بزاق برطرف شود.به طور مشابه، ترشح 
بیش از حد بزاق ناشــی از بارداری احتمالًا 
پس از پایان بارداری برطرف می شــود. اگر 
داروهایی برای شــما تجویز می شــود که 
فکر می کنید باعث ترشح بیش از حد بزاق 
می شــوند، با پزشک خود در مورد داروهای 
جایگزین یا راه حل های دیگر برای کنترل 

بزاق اضافی صحبت کنید.

زیاد شدن آب دهان نشانه چیست؟



کاهش ۹۸ درصدی مصرف آب با نازل های نانویی محققان کشور

گروهی از مهندســان یکی از شرکت های استارت آپی، محصولی را برای کاهش ۹۸ درصدی میزان 
مصرف آب عرضه کردند.حســین علی نژاد از محققان این طــرح، تمرکز فعالیت های تحقیقاتی این 
شــرکت را تولید محصولات فوق کاهنده مصرف آب عنوان کرد و گفت: در این راســتا سامانه ای را 
طراحی و تولید کردیم که به عنوان »نازل« بر روی انواع شــیرآلات نصب می شــود و این نازل قادر 
اســت به میزان ۹۸ درصد در کاهش مصرف آب مؤثر باشد.وی با بیان اینکه این نازل برای کاهش 
مصرف آب، دو جریان خروجی ایجاد می کند و کاهش مصرف آب در بین این دو جریان نازل صورت 
می گیرد، اظهار کرد: یکی از مشکلات نازل ها، آن است که پس از مدتی ذرات موجود در آب بر روی 
توری آن ها می نشینند و مانع از خروج آب می شوند، ولی ما در این محصول در دو قسمت از این نازل 
از پوشش های آب گریز مبتنی بر فناوری نانو استفاده کردیم تا مشکل گرفتگی را رفع کنیم.علی نژاد 
خاطر نشــان کرد: تمام مواد اولیه و تجهیزات مورد نیاز برای تولید این نازل بومی ســازی شده است.

مجری طرح با تاکید بر اینکه نمونه خارجی این نازل وجود دارد، اما قیمت تمام شده آن ۴۰ یورو است، 
اظهار کرد: این در حالی است که محصول ایرانی حدود یک یورو قیمت دارد.

کاهو و ماهی آلوده به نانو پلاستیک ها است

نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد نانو پلاستیک ها مسیر خود را برای ورود به مواد غذایی مصرف 
شــده توسط انسان باز می کنند و در نتیجه در بدن ما تجمع می یابند.محققان دانشگاه فنلاند شرقی 
روشی مبتنی بر شناسایی ردپا و تشخیص ذرات ریز پلاستیکی موجود در بدن موجودات ابداع کرده اند. 
این روش به شناسایی نانوپلاستیک ها در خاکی که کاهو رشد می کند کمک کرد.با وجود مفید بودن 
و مصرف گسترده پلاســتیک، این ماده یکی از سخت ترین مواد برای بازیافت است. اگر پلاستیک 
به درســتی تجزیه نشود، می تواند میکروپلاستیک و نانوپلاستیک ایجاد کند.این ذرات برای گیاهان، 
حیوانات و انسان سمی هستند. با این حال، اطلاعات زیادی در مورد اینکه پلاستیک چگونه به زنجیره 
غذایی راه پیدا می کند، در دسترس نیست، به خصوص اگر آنها از خاک آمده باشند.بررسی های انجام 
شده نشان می دهد نانوپلاستیک ها از مکان هایی مانند رسوب اتمسفر، آبیاری با فاضلاب، استفاده از 
لجن فاضلاب و لایه های مالچ پاشی وارد زمین می شوند.درک اینکه نانو پلاستیک چقدر خاک گیاه 
را آلوده می کند، به ویژه در مناطقی که میوه ها و سبزیجات رشد می کنند، می تواند به کشاورزان کمک 

کند تا بفهمند کدام گیاهان برای خوردن بی خطر هستند.
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7
خواندنی

آیا مغز ما به طور ناخودآگاه 
تصمیم می گیرد؟

سیناپرس:  آیا ما خودمان بر عملکردمان کنترل داریم 
یا ضمیر خودآگاه مسئول تصمیمات انسان است؟ تیمی 
از پژوهشگران بوستون نظریه جدیدی از آگاهی ایجاد 
کرده اند که ســعی می کند توضیح دهد روند تصمیم 
گیری چگونه شــکل می گیرد؟برخی نظریه ها اعلام 
می کند ضمیر ناخودآگاه یک فرد است که تمام کارها 
را انجام داده و بخش خودآگاه مغز به ســادگی به آن 
واکنش نشان می دهد.اندرو بودسون، محقق دانشکده 
پزشکی چوبانیان و استاد رشته عصب شناسی دانشگاه 
بوســتون در این رابطــه توضیح می دهــد: آگاهی و 
خودآگاه فرد، ترسیم کننده موقعیت وی از خود و دنیای 
اطرافش اســت. این آگاهی برای همه منحصر به فرد 
است.با این حال، بودسون این سؤال را مطرح می کند 
که آیا مردم به طور فعال جهــان را درک می کنند یا 
فقط آنچه را که ضمیر ناخودآگاه به آن ها می گوید به 
خاطر می آورند. به طور خلاصه، نظریه ما این اســت 
که هوشــیاری به عنوان یک سیســتم حافظه توسعه 
یافته است که توسط بخش ناخودآگاه مغز برای کمک 
به ما در تصــور انعطاف پذیر و خلاقانه آینده و برنامه 
ریزی مطابق با آن استفاده می شود.  آنچه در مورد این 
نظریه کاملًا جدید است این است که نشان می دهد ما 
جهــان را درک نمی کنیم، تصمیم نگرفته یا اعمالی را 
مستقیماً انجام نمی دهیم. درعوض، همه این کارها را 
ناخودآگاه انجام می دهیم و سپس حدود نیم ثانیه بعد، 
آگاهانه انجام آن ها را به یاد می آوریم.این پژوهشگران 
پس از کشــف تعدادی پدیده کــه نظریه های تثبیت 
شــده در مورد آگاهی قادر به توضیح آن نبودند، این 
نظریه جدید را ارائه کردند.ما می دانستیم که فرآیندهای 
آگاهانه برای درگیر شدن فعالانه در موسیقی، ورزش 
و سایر فعالیت هایی که نیاز به رفلکس های کسری از 
ثانیه است، بسیار کند هستند. اما اگر آگاهی در چنین 
فرآیندهایی دخیل نباشــد، توضیح بهتری درباره آنچه 
که هوشیاری انجام می دهد مورد نیاز است. نویسندگان 
این مطالعه می گویند: نظریه آن ها نشان می دهد که 
همه تصمیم های ما ناخودآگاه گرفته می شوند اما مغز 
مــا را فریب می دهد تا فکر کنیــم آگاهانه تصمیم به 
انجام کاری گرفته ایم. وقتی کسی با خود می گوید که 
فقط یک قاشق بســتنی می خورد و سپس کل ظرف 
را تمام می کند، به این دلیل اســت که ذهن خودآگاه 
وی تصمیماتــش را کنترل نمی کند.بر این اســاس 
مشخص شد حتی افکار ما عموماً تحت کنترل آگاهانه 
ما نیســتند. این عدم کنترل دلیلی است که ما ممکن 
اســت در متوقف کردن جریان افکاری که در سرمان 
می گذرد در حالی که ســعی می کنیم بخوابیم مشکل 
داشته باشیم.محققان بر این باورند که چندین اختلال 
عصبی، روانپزشــکی و رشــدی ممکن است در واقع 
مشکلات هوشــیاری را آشکار کنند. این ها عبارتند از 
آلزایمر، هذیان، میگرن، اســکیزوفرنی و انواع خاصی 

از اوتیسم.

دو ماهواره ارتباطی به فضا پرتاب 
شدند

به نقل از اســپیس، محموله این موشک ماهواره های 
SES-۲۰ و SES-۲۱ بودند که ساعت ۲۱: ۳۶ دقیقه 
به وقت گرینویچ دیروز از مقر فضایی کیپ کاناورال به 
مدار زمین پرتاب شدند.۳ موتور این موشک ۶۰ متری 
۲ دقیقه پس از پرتاب روشن کردند. بوستر دوم موشک 
اطلس V حدود ۴.۵ دقیقه پس از پرتاب از آن جدا شد.

طبق برنامه ریزی ها حدود ۵ ساعت و ۴۰ دقیقه پس از 
پرتاب ماهواره SES-۲۰ آزاد می شود و ۴۰ دقیقه پس 
از آن SES-۲۱ نیز رها می شود. دو ماهواره مذکور با 
استفاده از سیستم های پیشــرانش خود وارد مدارشان 
می شوند تا در ارتفاع ۳۵ هزار و ۹۰۰ کیلومتری زمین 

قرار گیرند.

علم

بهبود عملکرد مغز در 
میانسالی با مصرف امگا ۳

آیا خوردن ماهی می تواند مغز ما را سالم و تفکر 
ما را در میانســالی چابک نگه دارد؟ یک مطالعه 
جدیــد بر روی اثرات امگا ۳، ارتباط مصرف این 
اســیدهای چرب با بهبود ساختار مغز و عملکرد 

شناختی در میانسالی را نشان می دهد.
 به نقل از ســاینس دیلی، شــواهد جدید نشان 
می دهد که خوردن ماهی های آب های ســرد و 
سایر منابع اسیدهای چرب امگا ۳ ممکن است به 
حفظ سلامت مغز کمک کند و قدرت شناخت را 

در میانسالی تقویت کند.
بر اســاس پژوهشــی که در روز پنجم اکتبر در 
مجله پزشکی آکادمی آمریکایی اعصاب منتشر 
شــد، وجود دســتکم مقادیر کمی از امگا ۳ در 
گلبول های قرمز با بهبود ساختار مغزی و عملکرد 
شناختی در میان داوطلبان سالم ۴۰ تا ۵۰ ساله 

ارتباط دارد.
کلودیا ساتیزابال )Claudia Satizabal(، محقق 
اصلی این مطالعه و استادیار موسسه آلزایمر گلن 
بیگز می گوید: پژوهش ها به بررسی این ارتباط 
در جوامع مســن تر پرداخته بودنــد. این مطالعه 
جدید نشــان می دهد که داشــتن رژیم غذایی 
حاوی برخی از اســیدهای چرب امگا ۳ حتی در 
سنین پایین، به محافظت از مغز در برابر بسیاری 
از شاخص های پیری در میانسالی کمک می کند.

میانگین ســنی داوطلبان ۴۶ ســال بــود. تیم 
تحقیقاتی به بررســی ارتباط غلظت اسیدهای 
چــرب امــگا ۳ در گلبول هــای قرمــز خون، 
نشــانگرهای شناختی پیری مغز و انجام ام آرآی 
)MRI( پرداختند. آن هــا همچنین تأثیر غلظت 
امگا ۳ در گلبول هــای قرمز را در داوطلبانی که 
حامل ژن »APOE۴« بودند، بررســی کردند. 
»APOE۴« یک تنوع ژنتیکی است که با خطر 
احتمال بیشتر ابتلا به بیماری آلزایمر ارتباط دارد.

این پژوهش بر روی دو هزار و ۱۸۳ شرکت کننده 
سالم انجام شد و نشان داد که شاخص بالاتر امگا 
۳ بــا حجیم تر بودن هیپوکامپ در مغز که نقش 
مهمی در یادگیری و حافظه دارد، همراه اســت.

علاوه بر آن مصرف بیشــتر امگا ۳ با استدلال 
انتزاعــی بهتر یا توانایی درک مفاهیم پیچیده با 

استفاده از تفکر منطقی همراه بود.
شــرکت کنندگانی که حامل ژن »APOE۴« با 
شــاخص امگا ۳ بالاتر بودنــد، کمتر به بیماری 

عروق کوچک مبتلا شده بودند.
 ،)Debora Melo van Lent( دبورا ملو ون لنت
پژوهشگر فوق دکترا در موسسه بیگز و یکی از 
نویسندگان این مطالعه، می گوید: اسیدهای چرب 
امگا ۳ مانند EPA و DHA ریزمغذی های کلیدی 
هستند که مغز را تقویت کرده و از آن محافظت 
می کنند. مطالعه ما یکی از اولین مطالعاتی است 
که این تأثیر را در جمعیت جوان تر بررسی کرده 
است. مطالعات بیشتری بر روی این گروه سنی 

باید انجام شود.
محققان، شرکت کنندگان را به دو گروه با غلظت 
امگا ۳ بسیار کم و متوسط و بیشتر تقسیم کردند. 
ساتیزابال می گوید: ما بدترین نتایج را در افرادی 
دیدیم که کمترین مصرف امگا ۳ را داشتند. این 
نتیجه جالبی اســت. اگرچه هر چه امگا ۳ بیشتر 
باشد، فواید بیشــتری برای مغز دارد، اما مقادیر 

کمی از آن نیز برای دیدن فایده کافی است.
 DHA محققان نمی دانند چگونه اسیدهای چرب
و EPA از مغز محافظت می کنند. یک نظریه این 
اســت که از آنجا که اسیدهای چرب در غشای 
نورون ها مورد استفاده قرار می گیرند، زمانی که 
با سایر گونه های اسید چرب جایگزین می شوند، 
نورون ها ناپایدار می شوند. توضیح دیگر ممکن 
اســت مربوط به خواص ضد التهابی آن ها باشد. 
ســاتیزابال می گوید: پیچیده است. ما هنوز همه 
چیــز را درک نکرده ایم، اما نشــان دادیم که به 
نوعی، اگر مصرف امگا ۳ خــود را حتی اندکی 

افزایش دهید، از مغز خود محافظت کرده اید.
 »APOE۴« از مغز حاملان ژن EPA و DHA
نیز محافظت می کنند. ملو ون لنت با اشــاره به 
آسیب پذیری این گروه پرخطر گفت: این ژنتیک 
اســت، بنابراین نمی توانیــد آن را تغییر دهید. 
بنابراین، اگر بتوان یک عامل خطر که می تواند 
بر استعداد ژنتیکی برتری داشته باشد را اصلاح 

کرد، فایده زیادی خواهد داشت.

دریچه

تحقیقات نشان می دهد

به این دلیل خطرناک با گوشی موبایل نخوابید!
به بیان بهتر، نتایج تحقیقات نشــان می دهد 
حتی اگر افراد از گوشــی خود در رخت خواب 
اســتفاده نکنند، بازهم نتایج مشــابهی رقم 
می خورد. صرفاً وجود گوشــی در اتاق خواب 
می تواند احتمال بروز مشــکلات خواب را در 

افراد افزایش دهد.
خــواب برای حفظ ســلامتی روانی و ذهنی 
افراد بسیار حیاتی است و اهمیت آن در رشد 
روانی و اجتماعی کودکان بیشتر هم می شود. 
ازآن جاکه گوشی و دســتگاه های دیجیتالی 
حمل شدنی عضو جدایی ناپذیر زندگی روزانهٔ 
ما شده اند، تأثیراتشان بر کیفیت خواب بسیار 
مهم است. بسیاری از ما پیش از روی هم رفتن 
پلک هایمان موقع خواب و به محض بیدارشدن 
در صبح هنــگام گوشــی هایمان را کنکاش 
می کنیــم. این چرخهٔ عادتی برای ســلامت 
خواب و درنتیجه، ســلامت جسم و روانمان 
بســیار مضر است که ازقضا ترک کردنش نیز 

اصلًا کار راحتی نیست.
باید دانست که بیشترین صدمه را کودکان در 
آستانهٔ نوجوانی می بینند؛ به گونه ای که کودکان 
ده ساله ۸ تا ۹ ســاعت از خواب هفتگی شان 
را از دســت می دهند. اگرچه پژوهش مذکور 
با نمونهٔ کم جمعیتی انجام شــده است، یکی 
از اولیــن مقالاتی بوده که به طورعمیق تأثیر 
وب ســایت هایی مثل تیک تاک و اینستاگرام 
را روی تقویت حس »ترس ازدســت دادن« 
کودکان در میان هم سالانشان بررسی کرده 
است. شبکه های اجتماعی محیط اجتماعی را 
از مدرسه ها به اتاق خواب کودکان منتقل کرده 

است که ۲۴ ساعته در ۷ روز هفته دردسترس 
است و امکان فعالیت در شب را نیز دارد.

یکی از عواقــب منفی کمبود خــواب بروز 
افســردگی اســت. داده های بررسی شده از 
صدها نوجوان نشــان داده است افرادی که 
قبل از خواب ساعات زیادی را در شبکه های 
اجتماعی سپری می کردند، با مشکلات خواب 
بیشــتری مواجه بودند؛ به همین دلیل، میزان 
افسردگی نیز در آن ها بیشــتر بود. بنابراین، 
می توان زنجیره ای از واکنش ها را شــاهد بود 
که در آن نوجوانانی که شب ها با گوشی شان 
کار می کنند، کمتــر می خوابند که به بروز و 
افزایش علائــم افســردگی در آن ها منجر 
می شود و درادامه، می تواند باعث ضعیف شدن 

عملکرد درسی شان نیز شود.
بااین حال، عواقب مضر گفته شده به کودکان 
و نوجوانان محدود نمی شود و طبق تحقیقات، 
اســتفادهٔ شــبانه از گوشــی می تواند خواب 
بزرگ ســالان را نیز دچار مشکل کند. برای 
مثال، نتایج پژوهشی نشــان داد که استفادهٔ 
بیشــتر از گوشــی در رخت خواب با افزایش 
خستگی و خوابی طولانی تر در چهل سالگی 
ارتباط دارد. همچنین، ارتباط استفادهٔ شبانه از 
گوشی با زودتر بیدارشدن و کمتر خوابیدن در 
بزرگ ســالان ۶۰ تا ۷۰ ساله نشان داده شد. 
گذشــت زمان به مرور نشــان می دهد که آیا 
عادات شبانهٔ دیجیتالی جوانان امروز می تواند 

نتایج ذکرشده را متأثر کند یا خیر.

درحالی که بیش از نیمی از افراد شــب ها 
درکنار گوشــی موبایل خــود به خواب 
زیان باربودن شدید  از  می روند، تحقیقات 

این کار برای سلامتی خبر می دهند.
 Android وب ســایت  نظرسنجی  طبق 
Authority، بیــش از نیمــی از کاربران 
حداقــل برخی از شــب ها با گوشــی به 
رخت خواب می روند. حتی بعضی از افرادی 
که در پرسشــنامه جواب منفــی داده اند، 
اعلام کرده اند که گوشــی خود را موقع 
خواب کنارشــان قرار می دهند. اگر شما 
هم جزو این افراد هســتید، متأسفانه خبر 
بدی برایتان داریــم: این کار اصلًا برای 
نوجوان  نیســت. چه  سلامتی تان خوب 
باشید و چه بزرگ سال، تحقیقات متعددی 
وجود دارند که مضربودن قراردادن گوشی 

در نزدیکی محل خواب را تأیید می کند.
zz گوشی؛مظنونردهاول

برای مثال، بررســی نظام منــد ۲۰ مقالهٔ 
علمی نشان داد شواهد محکم و منسجمی 
مبنی بر وجــود ارتباط بین دسترســی و 
استفادهٔ دستگاه های الکترونیکی و کاهش 
کمّیّت و کیفیت خــواب و خواب آلودگی 
روزانــه وجــود دارد. به عبارت دیگر، اگر 
شــب ها گوشــی را کنار خود می گذارید، 
اینکــه خــواب کم عمق تر و  احتمــال 
کوتاه تری داشــته باشید، بیشتر است که 
درنهایت به افت عملکرد ذهنی شــما در 

طول روز منجر می شود.

براساس کشــف سیاره های فراخورشــیدی جدید، سیاره های 
ســیاره های  و ســکونت پذیرترین  رایج تریــن  از  ابرزمیــن 

فراخورشیدی در راه شیری هستند.
ستاره شناسان امروزه به صورت منظم سیاره های فراخورشیدی 
را کشف می کنند. در تابستان ۲۰۲۲، گروهی از پژوهشگران که 
روی پروژهٔ ماهوارهٔ نقشــه برداری سیارهٔ فراخورشیدی در حال 
گذار ناســا یا TESS کار می کنند، تعدادی سیارهٔ جذاب را در 

کمربند حیات ستاره های دیگر کشف کردند.
یکی از ســیاره های یادشده ۳۰ درصد بزرگ تر از زمین است و 
در کمتر از سه روز مدار ستارهٔ خود را کامل می کند. سیارهٔ دیگر 
۷۰ درصد بزرگ تر از زمین است و احتمال دارد میزبان اقیانوسی 
عمیق باشد. این دو سیارهٔ فراخورشیدی در دستهٔ ابرزمین قرار 
می گیرند. این سیاره ها بزرگ تر از زمین و کوچک تر از غول های 

یخی مثل اورانوس و نپتون هستند.
کریس ایمپی، استاد نجوم دانشگاه آریزونا که هسته های یخی، 
کهکشان های دوردست، زیست اختر و سیاره های فراخورشیدی 
را بررســی می کند، به طوردقیق مشغول جست وجوی دنیاهای 

احتمالی میزبان حیات است.
درحال حاضر، زمین تنها سیارهٔ میزبان حیات در کل جهان است؛ 
بنابراین، جست وجوی حیات در سیاره های مشابه زمین کاری 
منطقی است. همچنین، پژوهش ها نشان می دهند سیاره های 
ابرزمینی که به تازگی کشــف شــده اند، بهترین شانس برای 

جست وجوی حیات را فراهم می کنند.
سیارهٔ ابرزمین به هر سیارهٔ سنگی بزرگ تر از زمین و کوچک تر 

از نپتون گفته می شود
zz رایجوسهلالوصول

اغلب ســیاره های ابرزمین در مدار کوتوله های سرد قرار دارند 
که جرمی کمتر از خورشــید و عمــری طولانی تر از آن دارند. 
به ازای هر ستارهٔ مشابه خورشید، صدها ستارهٔ کوتوله در جهان 
وجود دارند و ابرزمین ها تاکنون در مدار ۴۰ درصد از ستاره های 

کوتولــهٔ رصدشــده، کشــف 
براساس  شده اند. ستاره شناسان 
این آمار تخمیــن می زنند که 
راه شیری  تنها در کهکشــان 
احتمالًا ده ها میلیارد ســیاره از 
نوع ابرزمیــن در کمربند حیات 

ستاره ها وجود دارند
کمربند حیات به محدوده ای از مدار یک ســتاره گفته می شود 
که امکان جریان آب مایع ســطحی روی ســطح سیاره وجود 
دارد. ازآن جاکه کل حیات روی زمین به آب وابســته اســت، 
آب به عنوان عنصر حیاتی برای ســکونت پذیری در نظر گرفته 

می شود.
براســاس پیش بینی هــای فعلــی، نزدیک به یک ســوم کل 
سیاره های فراخورشیدی از نوع ابرزمین هستند و بدین ترتیب به 
رایج ترین نوع سیارهٔ فراخورشیدی در راه شیری تبدیل می شوند. 
نزدیک ترین ابرزمین، تنها ۶ ســال نوری از زمین فاصله دارد؛ 
بنابراین، شــاید بتوان گفت منظومهٔ شمسی ما غیررایج است؛ 
زیرا ســیاره ای ندارد که جرم آن بین جرم زمین و جرم نپتون 

باشد.
دلیــل دیگر بــرای اینکه ابرزمین هــا اهدافی ایدئــال برای 
جست وجوی حیات هستند، این است که کشف و بررسی این 
سیاره ها آسان تر از سیاره هایی در ابعاد زمین است. ستاره شناسان 
از دو روش برای کشــف ســیاره های فراخورشــیدی استفاده 
می کنند: در روش اول، اثر گرانشی یک سیاره بر ستارهٔ میزبان 
را بررسی می کنند و در روش دوم، نوسان های کوتاه نور ستاره 
در حین عبور ســیاره از مقابل آن بررسی می شوند. به کارگیری 

هر دو روش برای کشف سیاره های بزرگ تر آسان تر است.
اغلب سیاره های فراخورشیدی ازطریق نوسان های نوری ستارهٔ 
میزبانشان کشف می شوند؛ درنتیجه کشف سیاره های بزرگ تر 

آسان تر است.
zz ابرزمینهاسکونتپذیریچشمگیریدارند

گوتفرید ویلهم لایبنیتز، فیلســوف آلمانی، بیش از ۳۰۰ سال 
پیش به این باور رسید که زمین بهترین گزینه از میان دنیاهای 
احتمالی است. اخترزیست شناسان مدرن فرضیهٔ مشابهی را با 
این پرســش مطرح می کنند: چه عاملی سیاره را سکونت پذیر 
می ســازد؟ براســاس یافته ها، زمیــن لزوماً بهتریــن دنیای 

سکونت پذیر نیست.
به دلیل فعالیت هــای تکتونیکی زمین و تغییر در درخشــش 
خورشــید، اقلیم زمین به مرور از اقیانوس های داغ ســوزان به 
اقیانوس های سرد سراسری تبدیل شد. زمین در بخش زیادی 
از تاریخ ۵/۴ میلیارد سالهٔ خود برای انسان ها و دیگر موجودات 
زندهٔ بزرگ ســکونت ناپذیر بود. براساس شبیه سازی ها، حیات 
و ســکونت پذیری زمین فقط به شانس وابســته بود. درواقع، 
انســان ها تنها به خاطر خوش شانسی زنده هستند.پژوهشگران 
فهرســتی از پیش نیازهای لازم برای حیات یک سیاره را ارائه 
دادند. ایــن احتمال وجود دارد که ســیاره های بزرگ تر ازنظر 
زمین شناختی فعال باشند؛ خصوصیتی که به عقیدهٔ دانشمندان 
باعث ارتقای تکامل زیســتی شــد. بنابراین، اغلب سیاره های 
ســکونت پذیر جرمــی دو برابر جرم زمین دارنــد و بین ۲۰ تا 
۳۰ درصد بزرگ تر از آن هســتند.احتمالًا ســیاره های یادشده 
اقیانوس هایی دارند که از عمق کافی برای تکثیر حیات در بستر 
دریا و دمای میانگین ۲۵ درجهٔ سانتی گراد برخوردارند. همچنین، 
ممکن است جوّ این سیاره ها از جوّ زمین ضخیم تر باشد و مانند 
پوششی عایق عمل کند. درنهایت، چنین سیاره ای باید در مدار 
ستاره ای کهن ســال تر از خورشید قرار بگیرد تا از فرصت رشد 
حیات بهره مند شــود و میدان مغناطیسی قوی داشته باشد که 
از آن دربرابر پرتوهای کیهانی محافظت کند.به باور دانشمندان، 
ترکیب این مشــخصات می توانند یک ســیاره را به سیاره ای 
سکونت پذیر تبدیل کنند. براساس تعریف، سیاره های ابرزمین 
بســیاری از مشخصات سیارهٔ ســکونت پذیر را دارند. تاکنون، 
ستاره شناسان ده ها ســیارهٔ ابرزمین کشف کردند که از دیدگاه 
تئوری می توانند ســکونت پذیرتر از زمین باشند.به تازگی، یافتهٔ 
جذابی به مجموعهٔ ســیاره های سکونت پذیر اضافه شده است. 
ستاره شناسان سیاره هایی را کشف کرده اند که از منظومه های 
ســتاره ای خود طرد شده اند و میلیاردها عدد از این سیاره ها در 
کهکشان راه شیری سرگردان اند. اگر سیارهٔ ابرزمین از منظومهٔ 
ستاره ای خود دفع شود و جوّی غلیظ و سطحی آبی داشته باشد، 
می تواند حیات خود را تا ده ها میلیارد سال حفظ کند که بسیار 
طولانی تر از زمان حیات روی زمین قبل از مرگ خورشید است.

۱۴۵۲b-TOI یکی از ابرزمین هایی اســت که به تازگی کشف 
شده است. شاید این سیاره میزبان اقیانوسی عمیق باشد که از 

شرایط لازم برای رشد حیات برخوردار است.

سیاره های ابرزمین بزرگ تر، رایج تر 
و سکونت پذیرتر از زمین هستند



حســین مرید ســادات، مدرس و تحلیلگر بازار 
ســرمایه، در رابطه با ورود برخی از خودروها در 
بــورس اظهار کرد: خوشــبختانه، با وجود همه 
پستی و بلندی ها، بالاخره یک رویکرد مثبت در 
بورس کالا اتفاق افتاد و عرضه خودروها در بورس 
کالا محقق شــد که بدنبــال آن، قدم اول را دو 
خــودرو گروه بهمن، خودرو فیدلیتی و دیگنیتی 
انجــام دادند و قیمت گــذاری منصفانه ای نیز 
صورت گرفت؛ به طوری که قیمت درب کارخانه 
با قیمت مصرف کننده، دو قیمت بسیار متفاوت 
از یکدیگر بودند که نگاهی به اعداد و ارقام نشان 
می دهد فروشی که در بورس کالا صورت گرفت 
حاکی از قیمت بســیار جذاب و منصفانه برای 
فروشنده و به ویژه خریدار و مصرف کننده بوده 
اســت؛ یعنی در شــرایطی که مثلًا خودروهای 
دیگنیتی با قیمت ۱ میلیارد و ۳۵۰ میلیون تومان 
در بازار فروش می رفت با قیمت منصفانه کمتر 
از این به دست مصرف کننده رسید که در نتیجه، 

هم خریدار و هم فروشنده راضی بود.
مرید ســادات بیان کرد: در مرحله دوم، خودرو 

هایما وارد بورس کالا شد و جالب این جاست که این 
خودرو به قیمت پایه ۷۴۵ میلیون تومان به علاوه ۱۳ 
درصد عوارض درنظر گرفته شــده، معامله شــد و در 
نهایت، با توجه به قیمت حدود یک میلیاردی خودرو 
هایما روی تابلوی بازار آزاد، این خودرو با قیمت حدود 
۸۵۰ میلیون تومان به دست مصرف کننده رسید. از 
اینرو، امیدوار هستم که خودروهای پُرتیراژ نیز بتوانند 
وارد این عرضه شــوند چراکه قرار است خودروهای 
گروه ســایپا و ایران خودرو هم وارد شــوند و اگر ان 
شاءالله، این امر مهم اتفاق بیفتد بدون شک، شاید در 
یکی دو مرحله اول پُرتقاضا ظاهر شوند ولی از فشار 
فروش کاســته خواهد شد و قیمت منصفانه در بازار 
خودرو به وجود خواهد آمد.این تحلیلگر بازار سرمایه، 
در خصوص فرآیند ثبت نام و خرید خودروهای بورس 
کالا تصریــح کــرد: در مرحله اول، متقاضی باید کد 
بورس کالا در سامانه EBGO را بگیرد و یک حساب 
وکالتــی نزد بانک هایی چون؛ ملت، ســپه، رفاه و... 
افتتاح کند و ۳۰ درصد از مبلغ خرید خودرو را داخل 
حساب وکالتی خود قرار دهد و زمانی که خودرو را از 
بــورس کالا خریــداری کرد باید به مدت ســه روز، 
باقیمانده مبلغ را پرداخت کند و اگر در این ســه روز، 
این پرداخت انجام نشد، می تواند سه روز دیگر، روزانه، 
۲۵ صدم درصد جریمه را بپردازد و اگر این کار انجام 
نشــود، متقاضی موظف اســت که حدود ۵ درصد از 
مبلــغ موجــود در حســاب وکالتی خــود به همراه 

هزینه های خرید و فروش را به عنوان جریمه پرداخت 
کنــد. از اینرو، امیدوارم همه خودروها در بورس کالا 
لیست شوند تا قیمت منصفانه ای را در میان قیمت ها 

داشته باشیم.
مرید سادات با اشاره به حساب وکالتی ادامه داد: حساب 
وکالتی، یک حساب بانکی است که متقاضی، فرمی 
را از کارگــزاری موردنظر خــود می گیرد و به بانک 
تحویل می دهد و بدنبال آن، حساب او از حساب عادی 
به حســاب وکالتی تغییر پیدا می کند و در حســاب 
وکالتی، برای این که فرد بتواند در بورس کالا خرید 
انجــام دهد باید ۳۰ درصد از مبلغ قیمت پایه فروش 
محصول را در حســاب خود داشــته باشد چراکه به 
نوعی، به عنوان ضمانت نامه است. به این دلیل که 
اگر متقاضی، مبلغ موردنظر را پرداخت نکرد ۵ درصد 
هزینه را از او کســر کنند و درحقیقت، حساب بانکی 
معمولی اســت.این تحلیلگر بازار سرمایه ادامه داد: 
معمولًا سررسیدهای خرید خودرو در بورس کالا ۹۰ 
روزه است. بدین معنی که اگر متقاضی، خرید خود را 
روی قیمت تابلو انجام دهد و این فرآیند تکمیل شود 
مهلت ســه روزه جا به جایی مبلغ را دارد و فرد حتماً 
بایــد توجــه کند که خودش حق ندارد در بورس کالا 
ســفارش را قرار دهد و درواقع، این کار را باید با نهاد 
کارگــزار خــود در بــورس کالا هماهنگ کند. زیرا 
سفارش ها همانند بازار بورس اوراق بهادار لحظه ای 
نیستند و هر دقیقه، یک بار رفرش می شوند. به طور 

مثال؛ اگر به جای مبلغ ۷۴۰ میلیون تومان، مبلغ ۷۴۵ 
میلیون تومان وارد شود، در این صورت، نمی توان رو 
به پایین سفارش گذاشت و به همین دلیل، افراد حتماً 
باید هنگام خرید اتومبیل از بورس کالا به این نکات 

توجه کنند.
او افزود: امیدوارم خودروهای پُرمتقاضی وارد زنجیره 
فروش بورس کالا شوند و بدون شک، یقه سفیدهایی 
در این میان وجود دارند که از قیمت درب کارخانه تا 
مصرف کننده منفعت می برند و به همین دلیل، نباید 
فراموش کنیم که برای عرضه خودرو در بورس کالا 
بسیار اذیت شدیم. زیرا مقاومت های عجیب و غریب 
نامرئی برای این منظور وجود داشت تا جایی که پیش 
از این، یک ســاعت مانده به عرضه خودرو در بورس 
کالا، این اقدام مهم لغو شد و این نشان می دهد قدرت 

مافیای خودرو بسیار بالاست.
مرید سادات خاطرنشان کرد: با توجه به اخبار رسیده، 
فکر می کنم بزودی، تمام خودروهای سایپا در بورس 
کالا عرضه می شوند و این خبر برای مصرف کننده 
و به ویژه تولیدکننده بسیار خوش یمن است چراکه 
همیشــه با وجود تولید خودرو به صورت ســالانه، در 
پایان ســال، شاهد ضرر حدود ۴۰ یا ۵۰ هزار میلیارد 
تومانی بوده ایم که این کار کردن خودروسازها نشان 
دهنده بازیِ بازنده - بازنده برای همه است. از اینرو، 
امیدوارم با عرضه شدن خودروهای پرتیراژ در بورس، 
حباب خودرو در قیمت گذاری دستوری به پایان برسد.
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 دبیر شورای فقهی بانک مرکزی:
تخلف برخی از بانک ها در محاسبه 

نرخ جرائم تأخیر اقساط

دبیر شــورای فقهی بانک مرکزی با بیان اینکه جریمه 
تأخیر در پرداخت اقساط در چارچوب شریعت با ابهامات 
شرعی مواجه اســت، گفت: با وجود این ابهامات مفهوم 
جدیــدی به نام وجه التزام مطرح شــد کــه البته بعضاً 
تخلفاتی هم در محاســبه نرخ و سقف وجه التزام وجود 
دارد کــه بخــش نظارتی بانک مرکزی تــلاش دارد با 

مؤسسات متخلف برخورد کند.
حســین میثمی، دبیر و سخنگوی شــورای فقهی بانک 
مرکــزی در گفت وگو با خبرنگار اقتصــادی ایلنا درباره 
انتقاداتــی که درباره نرخ جریمه دیرکرد اقســاط بانکی 
یا ســقف وجه التــزام در موارد عدم پایبنــدی افراد به 
قراردادها مطرح شــده اظهار داشــت: دیرکرد یا جریمه 
تأخیر در پرداخت اقساط در چارچوب شریعت با ابهامات 
شرعی مواجه است و ابهامات این موضوع به بحث ربا و 

به طور خاص ربای جاهلی برمی گردد.
وی ادامــه داد: منظور از ربای جاهلی یــا ربای قرآنی 
این اســت که فردی به فرد دیگر بدهکار باشد و به فرد 
بدهکار فرصت بیشــتری برای بازپرداخت داده شود، اما 
در مقابل آن در ازای مهلت بیشــتر، مبلغ بیشتری برای 
بازپرداخت اخذ شــود. در شبکه بانکی هم زمانی که فرد 
اقســاط خود را نمی تواند پرداخت کند، این بدهی دین 
مســجل تلقی می شــود و اگر در طول زمان جریمه ای 
متوجه آن شــود، مشمول موضوع ربا خواهد بود و شبهه 
ربا به طور جدی درباره آن مطرح اســت و بارها مراجع 
عظام تقلید درباره این جرائم به شــبکه بانکی هشــدار 

داده اند.
میثمی گفت: با این ملاحظات شــاهد آن هســتیم که 
در قانون عملیــات بانکی بدون ربا چیزی به نام جریمه 
تأخیر یا وجه التزام وجــود ندارد اما در مقررات بعدی و 
در نامه نگاری رییس کل وقت بانک مرکزی با شــورای 
نگهبــان، مفهوم جدیدی به نام وجه التزام مطرح شــد 
که البته ایــن عنوان هم در متــن آن نامه مذکور ذکر 
نشده اســت، اما پاســخ نامه در عمل کارکرد وجه التزام 
دارد؛ بــه این معنا که وجهی برای پایبندی به قرارداد در 
نظر گرفته می شــود و به صورت شرط ضمن عقد لحاظ 
می شود. بنابراین اگر وجه التزام در قراردادها به صورت 

شرط ضمن عقد باشد، شورای نگهبان آن را می پذیرد.
سخنگوی شورای فقهی بانک مرکزی با اشاره به نکات 
موجود درباره وجه التزام تاکید کرد: در قراردادهای اجاره 
و بیع شــرط پرداخت جریمه در صورت عدم ایفای تعهد 
لحاظ می شــود و اکثر فقها و مراجــع می پذیرند فردی 
که به تعهدات قراردادی عمل نکرده مشــمول پرداخت 
وجه التزام شــود، اما درباره دِین که جریمه تأخیر دیون 
مطرح می شود، شبهات جدی تری وجود دارد و بسیاری 
از مراجــع بر روی این موضوع شــبهه دارنــد و آن را 
نمی پذیرند. از این رو بین جریمه تاخیری انجام تعهدات 
قراردادها یا جریمــه تأخیر انجام فعل ها با جریمه تأخیر 

دین ها باید تفاوت قائل باشیم.
وی افزود: نکته بعدی این است که وجه التزام به معنای 
وجه پایبندی به قراردادها است و مفهوم التزام قراردادی 
دارد، امــا در عمــل اگر کار به جایی برســد که ماهیت 
بازدارنده خود را از دســت بدهد، باز هم شبهه ای در آن 
ایجاد خواهد شــد. چراکه وجه التــزام به صورت ذاتی، 
ماهیــت بازدارنده دارد و باید به نحوی تعیین شــود که 

افراد به سمت تأخیر در پرداخت اقساط نروند.
ایــن صاحب نظر پولی و بانکی ادامه داد: اگر وجه التزام 
بــه نحوی تعیین شــود که بانک ها و برخی شــعب به 
گونه ای رفتار کنند که در عمل وجه التزام فرصت تلقی 
شود و تسهیلات گیرنده تلقی کند این اختیار را دارد که 
بازپرداخت ها را یا در سررســید اقســاط با نرخ مثلًا ۱۸ 
درصد یا با تأخیر چند ماه با نرخ مثلًا ۲۴ درصد بپردازد، 
دیگر این روش تنبیهی به حالت اختیاری تبدیل می شود 
و اگر این اتفاق در عمل رخ دهد، مجدداً شبهه ربا مطرح 
خواهد شــد. بنابراین باید در اســتفاده از وجه التزام به 
نحوی عمل شود که ماهیت بازدارنده خود را حفظ کند.

وی با اشــاره بــه ورود مجلس به ایــن موضوع اظهار 
داست: مجلس شورای اســلامی در طرح اصلاح قانون 
بانکــداری برنامه ای برای اصلاح ایــن موضوع دارد و 
خوب اســت که این موضوع به صــورت قانونی تعیین 
تکلیف شود. از این رو شورای فقهی از این اصلاح قانونی 
حمایت می کند و این اصلاح به ارتقای جایگاه بانکداری 

اسلامی و رفع شبهه وجه التزام کمک می کند.

نگاه روز

پیمان مولوی عضو انجمن اقتصاددان 
ایران در گفت و گو با »تدبیرتازه« مطرح 

کرد
سود ذی نفعان از  اقتصاد تورمی

پیمان مولوی عضو انجمن اقتصاددان ایران براین باور 
است که عامل اصلی تورم در اقتصاد ایران به حضور 
ذی نفعانی برمی گردد که حیات ومماتشــان به تورم 
وابسته اســت.پیمان مولوی عضو انجمن اقتصاددان 
ایران در گفت وگو با »تدبیرتازه«، درباره دلیل اصلی 
افزایش تورم گفت: ما از ابتدای سال سه سناریو رشد 
نقدینگی داشتیم. ســناریو بدبینانه رشد ۴/۵ درصدی 
نقدینگــی بود، ســناریو میانه رشــد ۳/۲۵ درصدی 
نقدینگی و ســناریو خوشبینانه رشــد ۲/۵ درصدی 
نقدینگی در ماه بود که سناریو خوشبینانه ۴۰۰ میلیارد 
تومان به نقدینگی ۴ هزار و ۸۰۰ هزار میلیارد تومانی 
اضافه می کند و سناریو میانه چیزی نزدیک به هزار و 
۷۰۰ میلیارد تومان به ۴ هزار و ۸۰۰ هزار میلیارد قبلی 
اضافه می کند و ســناریو بدبینانه هم حدود ۲ هزار و 

۵۰۰ هزار میلیارد تومان اضافه می کند.
وی افزود: پیش بینی خوشبینانه برای رشد اقتصادی 
هم داشــتیم که بیش از ۵ درصد اســت. وقتی رشد 
اقتصادی زیر ۵ درصد باشد و سناریو رشد نقدینگی تان 
نزدیک به سناریو میانه و بدبینانه باشد به غیر از تورم 
۵۰ درصدی چیز دیگری را نخواهید داشت پس دلیل 
اصلی تورم نقدینگی و رشــد نقدینگی و عدم رشــد 
اقتصادی است.مولوی تصریح کرد: دولت سعی دارد با 
گرفتن مالیات از کسب و کارها و افراد کسری بودجه 
خودش را که قبلًا براســاس آن چاپ پول می کرد را 
جبران کند ولی بر کســی پوشیده نیست وقتی شما 
مالیات ها را در یک اقتصادی که رشد اقتصادی ندارد 
بالا می برید و فشار خیلی شدیدی به افراد و گروه ها 
می آوریــد خــود آن هم به مرور یک فشــار تورمی 
می تواند در حوزه های مختلف ایجاد کند چون مردم 
آن مالیاتی کــه دارند پرداخت می کنند را می خواهند 
از جــای دیگر جبران کنند که این هم یک بعُد دیگر 
اســت.عضو انجمن اقتصادی ادامــه داد: در ۴ دهه 
گذشته سالهای معدودی بوده که تورم نداشتیم، عامل 
اصلی تورم در اقتصاد ایران این است که یک اقتصاد 
ذی نفعانی شکل گرفته که این اقتصاد ذی نفعانه با 
تورم زنده است و بدون تورم امکان زیست ندارد. اگر 
شما بین سال های ۹۳ تا ۹۶ برگردید خیلی از بنگاه ها 
داشــتند ورشکست می شــدند. به دلیل اینکه قدرت 
رقابت در اقتصاد ایران وجــود ندارد.وی اضافه کرد: 
نکته بعدی که عامل اصلی در تمام دولت ها اســت 
بحث کســری بودجه و عدم انضبــاط مالی دولت ها 
اســت چرا ما وارد یک فاز تورمی ۵۰ درصدی در ۴ 
سال گذشته شده ایم شــما نمی توانید بگویید تحریم 
بی تأثیر بوده است. وقتی امریکا تحریم های جدیدی 
علیــه ایران وضع می کنــد دلار از ۳ هزار تومان ۳۰ 
هزار تومان می شود که در تمام حوزه ها تاثیرگذار بوده 
اســت. دولت برای اینکه بتواند جای خالی درآمدی 
خود را پر کند اقدام به افزایش نقدینگی کرده است.

مولوی افزود: هیچ کشوری با تورم بالا رشد اقتصادی 
مستدام نداشــته است. ممکن است طی یک سال یا 
یک و نیم ســال یا نهایتاً دو ســال رشد داشته باشد 
ولی در نهایت دچار انحراف می شــود. اما اگر شــما 
تحریم ها را از روی اقتصاد ایــران بردارید می توانید 
رشد اقتصادی داشته باشــید ولی این به معنای این 
نیست که مستدام باشــد چون باز بحث نفت مطرح 
اســت و ما نیازمند یکســری تغییرات بالقوه دیگری 
در آن رویکرد هســتیم تا بتوانیم رشد اقتصادی مدام 
مثل دهه ۴۰ یا دهه ۷۰ داشته باشید.وی در خصوص 
راهکاری که دولت باید پیاده کند اضافه کرد: به نظر 
من، دولت باید اقتصاد را اولویت قرار دهد، اقتصاد در 
ایران اولویت نیست و وقتی اقتصاد اولویت باشد دیگر 
تحریم نعمت نیســت. تحریم ها باید از روی اقتصاد 
ایران برداشته شــود، ارتباطات بین المللی باید مثل 
ســابق شود و از آن طرف یک رویکرد اقتصاد رشد و 
توسعه جایگزین شود که با این وضعیت انحصار و ذی 
نفعان بعیــد خواهد بود چون جنس جنگ ذی نفعان 
از یک جنس دیگری اســت.این اقتصاددان در پایان 
خاطرنشــان کرد: به نظر من، اقتصاد ایران به دست 
ذی نفعانــی افتاده که در آن فعالیت می کنند و حتی 
نقش دولت در اقتصاد ضعیف تر شده است و این رویه 
باید تغییر کند چنانچه پــازل های اقتصادی طوری 

چیده شود که هم برای مردم هم سود آور باشد.

گزارش

دولت تنها عامل تعیین کننده روند بورس نیست
مجید عشــقی گفت: بازار ســرمایه فقط متأثر از متغیری مانند دولت نیست، بلکه متغیرهای 
فراوانی مانند بازارهای جهانی، نقدینگی، رکود اقتصاد جهانی، وضعیت صنایع داخلی، قیمت 
نهاده ها، بازارهای رقیب، جنگ روسیه و... بر معاملات این بازار تأثیر گذارند؛ بنابراین نمی توان 
دولــت را عامل اصلی ایجاد چنین روندی در بازار عنــوان کرد.به گزارش پایگاه خبری بازار 
ســرمایه )ســنا( و به نقل از خبرگزاری ایرنا؛ مجید عشــقی ضمن ارزیابی روند این روزهای 
معاملات بازار ســهام به راه های بهبود وضعیت این بازار اشاره کرد و افزود: در وضعیت فعلی 
یکی از مســائل مهم که می تواند کمک کننده به تغییر مســیر بازار باشد، فراهم شدن امکان 
افزایش ارزش معاملات بازار اســت.وی به انتقادات صورت گرفته نســبت به نقش دولت در 
راستای افت شاخص بورس تاکید کرد و اظهار داشت: بازار سرمایه فقط متأثر از متغیری مانند 
دولت نیســت، بلکه متغیرهای فراوانی مانند بازارهای جهانی، نقدینگی، رکود اقتصاد جهانی، 
وضعیت صنایع داخلی، قیمت نهاده ها، بازارهای رقیب، جنگ روسیه و... بر معاملات این بازار 

تأثیر گذارند؛ بنابراین نمی توان دولت را عامل اصلی ایجاد چنین روندی در بازار عنوان کرد.

نوسانات بی هدف در بورس 

بلاتکلیفی بازار سهام از روند معاملات کاملًا مشهود است. رشدها و افت های کوچک، نشان از 
نوسانات محدود و بی هدف بورس دارد.بورس تهران فعلًا دوره رکود خود را سپری می کند و 
هر نوسانی در این روزها، در قالب نوسانات عادی دوره رکود محسوب می شود. دیروز شاخص 
کل بورس افت کرد و شاخص هم وزن مثبت بود.در اینکه نمادهای بزرگ و شاخص ساز بازار 
وضعیت خوبی ندارند شــکی نیست. شرایط طوری است که فعلًا نمی توان به آینده نمادهای 
بزرگ بازار امید چندانی داشــت چراکه از یک طرف نرخ دلار درصورت احیای برجام با افت 
مواجه می شــود و از طرف دیگر قیمت های جهانی نســبت به چند ماه گذشته با افت مواجه 

شده اند و بعید نیست این افت فعلًا ادامه داشته باشد.
احتمالًا به همین دلیل اســت که سرمایه گذاران چند روزی است به سمت نمادهای کوچک 
بازار می روند و تمایلی برای خرید نمادهای بزرگ ندارند. بسیاری از نمادهای کوچک بازار، از 
قیمت های جهانی تأثیر زیادی نمی گیرند و از طرفی حقوقی های آن ها در این روزها عملکرد 

بهتری نسبت به حقوقی های نمادهای بزرگ دارند.

شکستن حباب  
قیمتی خودرو

  در گفت و گوی  »تدبیرتازه«  با یک کارشناس،  چشم انداز عرضه خودروهای پرُتیراژ در بورس بررسی شد

 فاطیماه میرزایی دخت
روزنامه نگار

کارشناس بازار بورس براین باور است: حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی بدون حمایت دولت و بدون ایجاد ثبات در بازار 
متاسفانه مشکلات بیشتری برای کشور و شرکت های 
تولیدی ایجاد کند. اگر این روند ادامه یابد و دولت قادر 
بــه ایجاد ثبــات در عرصه بازار کار و تهیه مواد اولیه و 
قیمت تمام شــده کالاها نباشد مطمئناً بورس با رکود 

مواجه است و آسیب می بیند.
حمید حاج اســماعیلی کارشناس بازار سرمایه در گفت 
وگو با تدبیر تازه درباره تاثیرات حذف ارز ۴۲۰۰ بر روی 
بازار بورس گفت: معمولًا شــرکت هایی در بورس به 
عنوان شــرکت های مطرح فعالیــت می کنند که کار 
تولیدی انجام می دهند. در حال حاضر نیز کار تولیدی 
وابســتگی به مواد اولیه و واردات دارد. قطعاً حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانــی بــرروی تهیــه مواد اولیــه برای این 

شرکت های بورسی تأثیر مستقیم و جدی دارد.
وی ادامه داد: چند ماه بعد از رویکار آمدن دولت سیزدهم 
زمزمه های امضای برجام مطرح بود شــاید امیدی پیدا 
شد که شرایط بهتر شود برای همین بورس ثباتی پیدا 
کرد که بتواند وارد مرحله فعالیت جدید شود. متاسفانه 
ظرف یک ماه و نیم گذشته بورس دوباره به حالت عدم 
قطعیت و شرایط گذشته برگشت که آن ناامیدی نسبت 
به بورس شــکل گرفته اســت. قطعاً حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی بدون حمایت دولت و بدون ایجاد ثبات در بازار 

متاسفانه مشکلات بیشتری برای کشور و شرکت های 
تولیــدی ایجــاد کند. بنابراین، اگر این روند ادامه یابد و 
دولت قادر به ایجاد ثبات در عرصه بازار کار و تهیه مواد 
اولیه و قیمت تمام شده کالاها نباشد مطمئناً بورس با 

رکود مواجه است و آسیب می بیند.
او تصریح کرد: به نظر من، با توجه به چنین شــرایطی 
که دیده می شود بورس وارد شرایط رونق نخواهد شد. 
اگر دولت بتواند ثبات ایجاد کند به تدریج می توان شاهد 
ایــن بــود که بورس رونق بگیــرد. بورس بعد از فراز و 
نشیب هایی که در دو سال گذشته داشت، منتظر بودیم 
در دولت سیزدهم شرایط جدیدی برای بورس تعریف 

شود که متاسفانه با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و عدم ثبات 
در بازار مخصوصاً برای قیمت تمام شده کالاها و مواد 
اولیه متاسفانه بی ثباتی را شاهد هستیم که بخشی ناشی 
از این اســت که برجام با آن امید و آرزوهایی که وجود 
داشــت توافق دوباره امضا شــود ولی در حال حاضر به 
یاس تبدیل شده است. آسیب حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
روی بورس می تواند مشهود باشد حتی احتمال اینکه 

بورس را به کما ببرد نیز وجود دارد.
حاج اسماعیلی در خصوص اینکه دولت باید چه اقداماتی 
را در این راستا انجام بدهد پاسخ داد: دولت هیچ کاری 
نکنــد. در حال حاضر دولت بــرای کمبود اعتبار خود 

همچنان درگیر این است که بتواند تعرفه خدمات را بالا 
ببرد. همچنین به دنبال این است بتواند شرایط مالیات ها 
را افزایش دهد. حتی به دنبال این اســت که بتواند از 
محل کســب و کار مردم و درآمدهای مردم منابع خود 
را تأمین کند. کاری که در خصوص حقوق بازنشستگان 
انجام داد کاملًا راهکار روشنی است که دولت همچنان 
روی منابــع مــردم حســاب باز می کنــد و به دنبال 
راهکارهای جدید برای تهیه منابع مالی بودجه نیست. 
بیشــتر فشــار خود را روی درآمد از محل منابع مردم 
گذاشته است.او اذعان کرد: دولت مدت کوتاهی برروی 
توافق هســته ای مانور داد ولی در حال حاضر خروجی 
مشخصی دیده نمی شود و کاری که غربی ها در شورای 
حــکام آژانــس انجام می دهند عکس تبلیغاتی بود که 
دولــت طی ۵-۴ ماه گذشــته انجام می داد. اگر به یاد 
داشته باشید وزارت امور خارجه هر روز اطلاعیه صادر 
می کــرد کــه یک توافق خوب آماده اســت. الان این 
بحث ها منتفی شده و قطعنامه ای که از سوی شورای 
حکام غربی ها دنبال می کنند می تواند توافق هسته ای 
را کاملًا از بین ببرد.این کارشناس اظهار کرد: موضوع 
بعدی بحث درآمدهای ارزی بود که هم بانک مرکزی 
و هم وازرت اقتصاد مانور می دادند که درامدهای ارزی 
ما افزایش یافته است. اتفاقی که در جنگ اوکراین افتاد، 
روســیه نفت ارزان می فروشــد و مشتری های ما را به 
سمت خود جذب کرده است. یکی از بهترین مشتری ها 
چین و هند بودند که در حال حاضر نفت ارزان از روسیه 
می خرند. بنابراین، درامدهای ارزی هم با مشکل مواجه 

شده است.

ارز 4200 تومانی چالش بازار سرمایه
یک کارشناس باز ار مالی در گفت و گو با » تدبیر تازه« مطرح کرد

آرزو صبوری
روزنامه نگار

زهرا ترابی
روزنامه نگار



آمریکا  به دنبال جنگ فرسایشی در  
اوکراین  و منفعت بردن از  بحران انرژی 

درجهان است
سیطره جنگ اوکراین بر 

بازار انرژی جهان

بســیاری از تحلیلگران معتقدند ادامه جنگ روســیه و 
اوکراین که منجر به بروز بحران انرژی شــد، نه به نفع 
ایران، بلکه به سود آمریکاست. علی ماجدی، اقتصاددان 
و معاون پیشــین وزارت نفت، با تأیید این موضوع گفت: 
آمریکا از این بحران سود می برد؛ تا جایی که هدفش را بر 
فرسایشی کردن جنگ روسیه و اوکراین بنا کرده است.

علی ماجــدی، اقتصاددان و معاون وزارت نفت در دولت 
یازدهم، در گفتگو با تجارت نیوز درباره بحران انرژی اروپا 
گفــت: آمریکا بالقوه دراین بازه یکی از ذی نفعان بحران 
پیش آمده است. بر خلاف ایران، این کشور با استفاده از 
فرصت بحران و قیمت های بالای ذخایر نفت و گاز شل 

از شرایط بهره برداری می کند.
در ادامه مشروح کامل این گفتگو را می خوانید.

zz به محدود را خود انرژی تأمین منبع اروپا چرا
شرایطی چنین آیا کرد؟ روسیه یعنی کشور، یک

پیشبینینمیشد؟
پس از تأســیس خط انتقال گاز »نورد استریم ۲« سهم 
تأمین گاز اروپا از روسیه و وابستگی به این کشور افزایش 
پیدا کــرد. البته اتحادیه اروپا و کشــورهای این منطقه 
همواره به فکر متنوع ســازی منابع تأمین انرژی بودند تا 
به منبع واحدی وابسته نشوند. همانطور که شاهد تلاش 
اروپا برای عدم وابســتگی و توسل به منابع انرژی ایران 
و کشورهای همســایه در ۱۳۸۳ بودیم. در آن زمان که 
بنده معاون اقتصادی وزارت خارجه بودم، مســاله انتقال 
گاز از ایــران به اروپا به صورت جدی مطرح شــد. حتی 
مذاکراتــی میان ایران و روســیه در این راســتا صورت 
گرفت. آن زمان سه گروه هسته ای، سیاسی و اقتصادی 
فعالیت داشــتند. در گروه اقتصادی با حضور رئیس وقت 
صادرات گاز ایران، درباره انتقال گاز ایران صحبت هایی 
شد.همزمان اروپا ماجرای انتقال گاز از طریق آذربایجان 
را پیگیری کرد. اما یکی از موانع صادرات از این کشــور 
احداث خط لوله در مسیری ۲۰۰۰ کیلومتری بود. احداث 
این خط نیازمند انتقال حجم وسیعی از گاز بود تا توجیه 
اقتصادی داشته باشد. در حالی که میزان گاز آذربایجان 
در منبع شاه دنیز محدود بود. بنابراین تصمیم بر آن شد تا 
از طریق ترکمنســتان گاز را از نزدیکی دریای خزر عبور 
داده و به آذربایجان برسانند. سپس مجموع گاز دو کشور 
از طریق خط لوله ذکر شده منتقل شود. اما هر دو پروژه 
با مخالفت ایران و روسیه عقیم ماند. دلیل مخالفت آن ها 

مسائل زیست محیطی بود.
zz درحالحاضروباتوجهبهوضعیتحاکمبربازار

انرژیدنیا،ایرانمیتواندیکیازمنابعتأمینکننده
انرژیبرایاروپاباشد؟

در دوران ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد با اعمال 
تحریم هــا، پیگیری ماجرای انتقال انــرژی گاز از ایران 
برای بازارهای اروپا به صورت کلی مغفول ماند. همزمان 
میزان بهره برداری از میــدان پارس جنوبی کاهش پیدا 
کرد. سپس در سال ۱۳۹۲ با تغییر دولت و روی کار آمدن 
زنگنه ظرف دو تا ســه سال میزان بهره برداری از پارس 
جنوبی معادل بهره برداری قطر از میدان گازی رسید. اما 
باز هم شــرایط برای صادرات گاز فراهم نبود چراکه با 
مصرف بی رویه گاز در داخل مواجه بودیم. بنابراین تنها 
راه برای صادرات گاز از طرف ایران آل. ان.جی بود.دیری 
نپایید که دوباره بحث صادرات گاز اروپا در سال های ۹۲ 
و ۹۳ مطرح شــد. در آن زمان معــاون بین الملل وزارت 
نفت بودم و دو دیدگاه برای انتقال گاز وجود داشت. یکی 
انتقال از طریق خط لوله و دیگری آل. ان.جی که شخصاً 
با گزینه اول به لحاظ استراتژیک موافق تر بودم. اما دوباره 
با تحریم های ۲۰۱۸ مواجه شدیم و این پروژه نیز ناتمام 
ماند.بر اســاس اطلاعات موجود، ایران در شرایط فعلی 
امکان صادرات انرژی گاز را ندارد. مگر با سرمایه گذاری 
وسیع در زمینه بازســاری و افزایش ظرفیت های پارس 
جنوبی که البته آن هم در گرو لغو تحریم هاســت. با این 
حســاب به این ســرعت نمی توان به تأمین گاز اروپا از 

طرف ایران دل بست.
پس آیا می توان گفت ایران فعلًا جایگاهی در بازار انرژی 
اروپا ندارد. نظر شما درباره حضور آمریکا برای تأمین گاز 
اروپا چیست؟ چراکه برخی تحلیلگران معتقدند آمریکا از 
بحران انرژی اروپا ســود می برد و عرصه را برای حضور 

دیگر کشورها تنگ کرده است.
با توجــه به آنچه ذکر شــد ایران در هیچ بــازه زمانی 
نتوانست تأمین کننده انرژی اروپا باشد. اروپایی ها ناچارا در 
مسیر وابستگی به نورد استریم یک و دو سوق پیدا کردند 
که امروز شــاهد قطعی آن هستیم. آمریکا و کشورهای 
شرقی از همان ابتدا با تأمین انرژی اروپا از طریق خطوط 
»نورداستریم« مخالفت کردند. اما آلمانی ها که سردمدار 
اصلی جریان انتقال بودند بی توجه به مخالفت ها کار خود 
را ادامه دادنــد. حال بروز بحرانی انرژی بهترین فرصت 
برای بازاریابی آمریکایی ها است در این بازه زمانی آمریکا 
می تواند بازار انرژی و مشــخصاً گاز اروپا را در طولانی 

مدت دست گرفته و به تأمین منافع خود بپردازد.

 گزارش

»تدبیر تازه« گزاش می دهد

چشم انداز  روابط نفتی میان 
چین و قزاقستان

با وجود آن که قزاقستان گستره وسیعی از جغرافیای آسیای میانه را 
به خود اختصاص داده است، در اخبار بین المللی کمتر نظر رسانه ها 
را به خود جلب می کند. تنها شــعله گرفتن اعتراضات مردمی در 
اوایل سال جاری میلادی سبب شد که توجه افکار عمومی به این 
کشور جلب شود. قزاقســتان که از زمان کسب استقلال در سال 
۱۹۹۱ تاکنون به یاری ذخایر عظیم نفتی و گازی توانسته است به 
اقتصاد خود رونق داده و وجهه بین المللی خود را ارتقا دهد، به علت 
قرار گرفتن میان دو ابرقدرت شــرق یعنی روسیه و چین و روابط 
خوبی که با ابرقدرت غرب یعنی آمریکا دارد، در حال تبدیل شدن 
بــه یکی از کانون های درگیری میان ابرقدرت ها برای گســترش 

حوزه نفوذ آنها می باشد.
اهمیت قزاقستان به طور خاص برای چین از این روست که می تواند 
پلی برای دسترسی چین به دریای خزر و حتی اروپا باشد. به همین 
دلیل قزاقســتان نقش ویژه ای در پروژه راه ابریشم چین پیدا کرده 
اســت که می تواند تعیین کننده مســیر آتی این کشور باشد. اما از 
حدود یک دهه پیش، افکار عمومی در این کشــور کم کم نگران 
گســترش سیطره چین بر منابع نفت و گاز آن شدند. اکنون نیز در 
حالی که به بیست وپنجمین سالگرد انعقاد قرارداد میان دولت های 
چین و قزاقستان در خصوص همکاری های نفتی و گازی نزدیک 
می شــویم، به تدریج آشکار می شود که این نگرانی در عمل تا چه 
اندازه به حقیقت نزدیک اســت. در ادامه تحلیل »اوراســیانت« از 
میزان نفوذ چین در بخش انرژی قزاقستان را می خوانیم. نخستین 
تلاش چینی ها برای حضور در قزاقســتان از طریق شــرکت ملی 
نفت چین )CNPC( صورت پذیرفت و ۶۰ درصد از سهام شرکت 
نفت و گاز »آکتوبه مونای گاز« مستقر در استان »آکتوبه« در شمال 
غرب قزاقستان به دست چینی ها افتاد. در ادامه CNPC تمام سهام 
این شــرکت را تصاحب کرد. در همان زمان چین متعهد شــد که 
خط لوله ای به طول ۲۲۰۰ کیلومتر از غرب قزاقســتان تا اســتان 
»ژین جیانگ« تأسیس کند. از زمان احداث این خط لوله تاکنون، 
حدود ۱۵۰ میلیون تن نفت خام به چین صادر شــده است. از سال 
۱۹۹۷ تا امروز شــرکت ملی نفت چین بیــش از ۴۵ میلیارد دلار 
در بخش نفت و گاز قزاقســتان سرمایه گذاری کرده است.این رقم 
بزرگی به شــمار می رود اما روند این سرمایه گذاری سیر صعودی 
نداشــته و در واقع نســبتِ حضور چینی ها در صنعت نفت و گاز 
قزاقستان مسیری نزولی به خود گرفته است. از سال ۲۰۱۰ تاکنون 
ســهم چین از نفت تولید شده در قزاقســتان از ۳۱ درصد به ۱۶ 
درصد کاهش یافته و به نصف رسیده است. مجموع سرمایه گذاری 
چینی ها در صنایع نفتی قزاقستان نیز نرخ کاهشی داشته و از ۳.۷ 
میلیارد دلار در ســال ۲۰۱۳ به ۱.۳ میلیارد دلار در ســال ۲۰۲۱ 
رسیده است. این رقم معادل یک درصد از مجموع سرمایه گذاری ها 
در بخش انرژی قزاقســتان است. اکنون شــرکت های هلندی و 
آمریکایی، بازیگران اصلی در بخش نفت و گاز قزاقســتان قلمداد 
می شــوند و در پروژه های کلانی مانند »کاشــاگان« و »تنِگیز« 
حضوری برجســته دارند.از مجموع ۶۱.۲ میلیون تن نفتی که طی 
ســال ۲۰۲۰ در قزاقستان استخراج شده، تولید تنها ۱۰.۵ میلیون 
تن از آن توسط شرکت های چینی انجام پذیرفته است. گزارش ها 
حکایت از آن دارد که تقریباً ۸۵ درصد از این نفت نیز داخل کشور 
به مصرف رسیده است. در واقع بخش اعظم نفتی که از قزاقستان 
به چین صادر می شــود، از محل تولیــدی صورت می گیرد که در 
اختیار شــرکت های قزاقستانی اســت. چین به هیچ وجه مشتری 
اصلی شرکت »قزاق اویل« محســوب نمی شود. از مجموع ۶۵.۷ 
میلیون تن نفت و مشــتقاتی که سال ۲۰۲۱ از قزاقستان به خارج 
از کشــور صادر شــده، تنها ۳.۳ میلیون تن سهم چین بوده است. 
بیشترین فروش نیز به خریداران ایتالیایی، هلندی و فرانسوی تعلق 
گرفته است.البته به ارزیابی هایی که نقش چین را در صنعت نفت و 
گاز قزاقستان ناچیز می دانند، باید محافظه کارانه نگریست. »یرِکین 
بایداروف« پژوهشگر ارشــد در موسسه مطالعات شرق »رمضان 
ســلیمانف« که اندیشکده ای دولتی اســت باور دارد که نمی توان 
برآورد روشــنی از ابعاد نفوذ چین در صنایع نفتی قزاقســتان ارائه 
کرد. وی می گوید: بخشی از حجم سرمایه چینی ها از نظرها پنهان 
مانده است. به طور مثال سرمایه هایی که از طریق حوزه های ثالث 
مانند هلند وارد شده و یا شــرکت های قزاقستانی که چینی ها در 
آنها سهامدار هستند.از سوی دیگر باید گفت که دولت قزاقستان، 
چه نســبت به شــرکت های غربی مثلًا بازیگران حاضر در میدان 
کاشــاگان و چه شرکت های چینی، رویکرد سهل گیرانه ای نداشته 
CNPC- اســت. به عنوان نمونه می توان به برخوردها با شرکت

Aktobemunaigas در خصوص نقل و انتقالات ســرمایه گذاران 
چینی در آســیای مرکزی اشــاره کرد. در اکتبر گذشــته مقامات 
ضدانحصار در دولت قزاقســتان مدعی شدند که شرکت یادشده، 
اسناد مناقصه برای احداث یک خط لوله را طوری دستکاری کردند 

تا پیمانکار مورد نظر خود را برنده اعلام کنند.

نگاه روز

به عمل آمده زیان ناشی از این قطعی گاز صرفاً از 
محل کاهش فروش محصولات پتروشیمی، ۳۲۰ 
میلیون دلار است، در سال ۹۹، ۵ تا ۳۵ روز قطعی 
گاز داشته که خسارتی ۳۱۶ میلیون دلاری به این 
صنعت وارد شده و در سال جاری خسارت ناشی از 
کاهش فروش گاز به پتروشــیمی ها در فصل سرد 
امســال، حدود ۸۰۰ میلیون دلار تخمین زده شده 

است.
در رابطه با ســال جاری نیز احمــد مهدوی ابهر، 
دبیر انجمن صنفی پتروشیمی در گفتگو با خبرنگار 
مهر گفت: در ســال گذشته ۱۱ پتروشیمی متانولی 
یــا اوره ای که خوراک گاز طبیعی متان داشــته اند 
دچار قطعی گاز یا محدودیت شدند و مجموعاً یک 
میلیون و ۲۸۴ هزار تن از محصولات به این دلیل 

از ظرفیت تولیدی پتروشیمی کشور کاسته شد.
وی تصریــح کرد: بنابراین صنعت پتروشــیمی با 
قیمت های جهانی سال گذشته ۶۸۲ میلیون دلار یا 
۱۶ هــزار میلیارد تومان از محل قطعی گاز زیان یا 

عدم النفع داشته اند.
zz جایگزینی فولادی صنایع در طبیعی گاز

ندارد
دومین صنعت مهمی که از جانب قطعی گاز آسیب 
می بینــد، صنعت فولاد اســت. صنعتی که ســال 
گذشــته بیــش از ۵۰ روز محدودیت بر آن اعمال 
شــد.وحید یعقوبی، معاون اجرایــی انجمن فولاد 
در گفتگــو با خبرنگار مهر گفت: ما برای توســعه 
صنعت فــولاد نیازمند واحدهای آهن اســفنجی 
هســتیم که نیاز مســتقیم به گاز دارد و تأمین آن 
یک نیاز بزرگ و چالش اساســی در هدف گذاری 
صنعت فولاد اســت.وی با تأکید بر اینکه اما باید 
توجه داشت فولاد هیچ جایگزینی بجز گاز طبیعی 
ندارد، گفت: مثلًا در تولید نیروگاه ها می شــود گاز 
مایــع را جایگزین گاز طبیعی کرد امــا در فرایند 
تولید آهن اســفنجی بــه فولاد چــون به روش 
مستقیم اســت جایگزین دیگری ندارد و گاز برای 
این صنعت به شدت حیاتی است.یعقوبی در رابطه 
با زیان وارده از جانب قطعی گاز در ســال گذشته 
گفت: کل تولید ســال گذشــته نسبت به سال ۹۹ 
که آن هم قطعی هایی داشــت حدود ۲.۲ میلیون 
تن کاهش پیدا کرد. در واقع در سال ۱۴۰۰ هدف 
گذاری ۳۴ میلیون تومان بــود که به حدود ۲۷.۹ 
میلیون تن رســیدیم یعنی نسبت به هدف حدود ۶ 
میلیون تن عدم النفع داشــتیم.وی افزود: بنابراین 
طبق قیمت های جهانی ســال گذشته حدود ۵ الی 
۶ میلیون تومان زیان یا عدم النفع از جانب قطعی 

گاز به صنعت فولاد وارد شد.
zz صنایع به میلیاردی ۳۰۰ هزینه تحمیل

سیمانی

صنعت سیمان بیشتر تابستان ها با محدودیت برق 
مواجه هســتند و هرچند در زمستان محدودیتی به 
آنها اعمال نمی شود ولی جایگزینی سوخت آنها با 
سوخت مایع هزینه هایی را به آنها تحمیل می کند.

در ایــن رابطــه عبدالرضا شــیخان، دبیر انجمن 
صنفی ســیمان ضمن اشــاره به اینکه استفاده از 
مازوت هزینه مضاعفی بر صنایع ســیمانی تحمیل 
می کنــد، گفــت: گاز در کارخانــه تحویل گرفته 
می شــود و مازوت را بایستی در پالایشگاه تحویل 
بگیریم؛ متوسط هزینه حمل مازوت به کارخانه ها 
۵۰۰ تومان اســت که برخی مواقع تــا لیتری ۱. 
۰۰۰ تومان هــم افزایش پیدا می کنــد. اما بطور 
متوســط به ازای هر لیتر، ۵۰۰ تومان هزینه مازاد 
از کارخانه ها دریافت می شَــود که خود نوعی زیان 
مستقیم است.دبیر انجمن صنفی صنعت سیمان با 
بیان اینکه بطور کلی ســال گذشته ۵۹۰ الی ۶۰۰ 
میلیون لیتر مازوت مصرف شــد که به واسطه آن 
حدود ۳۰۰ میلیــارد هزینه مازاد بــه ۶۵ کارخانه 
ســیمان خاکستری تحمیل شد، تاکید کرد: این در 
حالیســت که هزینه گاز را ۱۵ روز الی یکماه، پس 
از مصــرف پرداخت می کنیم امــا هزینه مازوت را 
بصورت علی الحساب دریافت می کنند و سپس دو 

الی سه هفته یا یک ماه دیگر حمل کنند.
zz دوجنبهخسارتبارتحمیلسوختمایع

بهنیروگاهها
مهم ترین هزینه جایگزینی ســوخت نیروگاه ها با 
سوخت مایع، عدم النفع ناشی از عدم صادرات آن 
است. در ســال ۱۳۹۹، مجموعاً حدود ۶.۵ میلیارد 
لیتر گازوئیل و ۳.۵ میلیــارد لیتر مازوت در فصل 
ســرد به نیروگاه های تحویل داده شده است و به 
گفته بیگی نژاد، دبیر کمیســیون مجلس شورای 
اسلامی با فرض هر لیتر گازوئیل ۰.۵ دلار، در این 
سال بیش از ۱.۵ میلیارد دلار تنها از این محل به 

کشور زیان خالص درآمدی وارد شده است.
همچنیــن اعمال ســوخت مایع بــه نیروگاه ها بر 
ســودآوری خود نیروگاه ها نیز تأثیر دارد. در اینباره 
ســید صادق نیکو ســپهر، ع ضو کارگروه سوخت 
ســندیکای شــرکت های تولیدکننده برق با بیان 
اینکه نیروگاه ها جزو خدمات عمومی است و دولت 
اجازه نمی دهد به واسطه نبود سوخت تولید برق از 
بین برود، افزود: از نظر صنعت برق مترمکعب گاز و 
لیتر گازوئیل قیمتش یکی است ۱۰ تومان روی هر 
واحد است قیمتش هم آن قدر کم است که عملًا از 

نظر اقتصادی فرقی نمی کند.
این کارشــناس صنعت برق با بیان اینکه با تبدیل 
ســوخت نیروگاه ها به ســوخت مایع از سه جنبه 
آســیب می بینند، افزود: اولًا زمانی که محدودیت 
سوخت است رقابت تعطیل می شود یعنی کسی که 

ســهمیه گاز دارد و کسی که به او گازوئیل داده اند 
تولید می کند و نیروگاهی که گاز ندارد یا گازوئیلش 
در حالت اضطرار است یا حجم گازوئیلش کم است 
یا نیروگاه هایی در ســوخت مازوت مشکل داشتند 
)همــة نیروگاه هــا نمی توانند مازوت بســوزانند( 
نمی تواننــد تولید کنند و بنابراین فضای رقابتی که 
با بازار برق ایجاد شده است در شرایط محدودیت 

سوخت عملًا تعطیل می شود.
وی با بیان اینکه قرار است هیئت تنظیم بازار برق 
که مســئول تنظیم کننده رقابت در فضای اقتصاد 
تولید برق اســت این موضوع را با مجموعه ای از 
قوانیــن و مقررات مدیریت کننــد که نیروگاه ها از 
بابت تأمین سوختشان متضرر نشوند، گفت: وزارت 
نیرو، هیئت تنظیم به خوبی این کار را نکرده است. 
یعنی عملًا هزینة اضافة ایجاد شــده بابت تعطیل 
شدن رقابت را بر دوش نیروگاه ها گذاشته است. در 
واقع مجموعه قوانین محدودیت سوخت در کشور 
ما به نوعی اســت که هزینه فرصت صرف شــده 
از نیروگاه هایی که تولید نکردنــد را به نیروگاه ها 

پرداخت نمی کند.
وی در پاســخ به اینکه آیا تولید بــرق با گازوئیل 
هزینه بیشــتری بــرای واحد تولیدکننــده اعمال 
می کند یا خیر، گفــت: بله، هزینة متغیر تولید برق 
بر اســاس واحدی به نام ســاعت معادل کارکرد 
شناسایی می شــود یعنی به عنوان مثال یک واحد 
۳۳۰۰۰ ســاعت معادل کارکرد ذخیره دارد، وقتی 
این ۳۳۰۰۰ ســاعت معادل کارکرد را می سوزانید 
بایــد یک عملیــات تعمیرات اساســی روی واحد 
انجــام بدهید دوباره این مقــدار در واحد به وجود 
می آید. از طرفی یک سری اتفاقاتی در واحد ساعت 
معادل کارکرد بیشــتری را از واحد می سوزاند، مثل 
کارکردن با گازوئیل. در واقع هر یک ســاعتی که 
با گازوئیل کار می کند انگار یک و نیم ســاعت با 
گاز کارکرده اســت. پس به صورت مستقیم هزینة 
بهره برداری از واحدها با سوخت گازوئیل یک و نیم 
برابر هزینه بهره برداری واحدها با سوخت گاز است.

zz صنایع؛قربانیاناقلیتپرمصرف
در شــرایطی که در فصول سرد بیش از ۸۰ درصد 
گاز تولیدی کشــور صرف شبکه خانگی می شود و 
در شبکه خانگی نیز تنها حدود چهار درصد از این 
مشــترکین در پله های پرمصرف هشت تا دوازده 
قــرار گرفته و میانگین مصرفی شــش برابری در 
ق یاس با مشــترکین کم مصرف دارند. مشترکین 
پرمصرفــی که اقلیت مطلق از جامعه را تشــکیل 
می دهند و در مقایسه با عمده مردمی که مصرفی 
متعادل از گاز طبیعی دارند، مصرف بسیار بیشتری 
دارند، ولی مصــرف نابه جای آن ها موجب تحمیل 

خسارت گسترده ای به صنایع می شود.
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هرچند در فصول سرد سال های گذشته مصرف 
بی رویه گاز منجر به قطعی در شــبکه خانگی 
نشده اســت، اما خســارات زیادی به صنایع 
پتروشــیمی ها، فولادی ها،  از جمله  کشــور، 
ســیمانی ها و نیروگاه ها تحمیل کرده اســت. 
در روزهای گذشــته جواد اوجی، وزیر نفت در 
گفتگویی با تأکید بر اینکه امسال هم کسری 
گاز خواهیم داشــت، گفت: در زمستان برای 
آنکــه تولید صنایع و نیروگاه ها کاهش نیابد از 
گاز طبیعی به سوخت مایع می رویم و از همین 
جهت لازم بود ذخیره ســازی سوخت مایع به 

حد کافی موجود باشد.
با وجود آنکه وزیر نفت بر کاهش زیان صنایع 
تأکید دارد، اما بر اســاس آمار و شواهد به نظر 
می رسد جایگزینی گاز طبیعی با سوخت مایع 
آنقدر هم بی هزینه نیســت و خسارات زیادی 
را در سال های گذشته در کشور به جا گذاشته 

است.
باید توجه داشــت اینکه سال گذشته با وجود 
شکسته شــدن رکوردهای مصرف، گاز بخش 
خانگی قطع نشــد اتفاق خوشایندی بود ولی 
نباید از تبعات خســارت بار تحمیل محدودیت 
به ســایر بخش ها که تنها به طور متوسط ۱۸ 
درصد از گاز کشور را مصرف می کنند، غفلت 

کرد.
قطعاً اولین بخشــی کــه از قطعی گاز متضرر 
این  اهمیت  پتروشیمی ها هســتند.  می شوند، 
صنعت از آن جهت که درآمد ارزی گسترده ای 
که برای کشــور به همراه دارد بسیار بالاست. 

گفتنی است
پتروشیمی ها به طور متوسط ۸.۷ درصد از گاز 
تولیدی کشــور را به عنوان سوخت یا خوراک 

مصرف می کنند.
در سال های گذشته به علت مشوق های متعدد 
پتروشیمی های خوراک گازی رشد روزافزونی 
داشــته اند. به طور مثال در حال حاضر تولید 
متانول در کشــور سالانه ۱۲ میلیون تن است 
و میزان تولید متانول ایران در ســال ۱۴۰۴ به 
بیش از ۲۳ میلیون تن در ســال می رســد که 
این رقم معادل ۴۳ درصد از کل حجم تجارت 

جهانی متانول است.
در ســال ۹۸ میانگین ۱۹ تا ۴۲ روز قطعی گاز 
در این صنعت ثبت شــده که طبق برآوردهای 

پالایشگاه های فراسرزمینی، راهکاری برای کاهش اثر تحریم؟

هرچند دولت ها طی ۴ دهه گذشــته به دنبال ایجاد درآمدهای جدید و پایداری برای خود غیر از 
نفت بوده اند اما این مهم به زودی و به راحتی قابل انجام نیست. از این جهت نفت تا اطلاع ثانوی 
همچنان مهمترین منبع درآمدی دولت محســوب می شود.ایران در شرایط کنونی به دلیل تنگ 
شــدن حلقه تحریم ها برای فروش نفت با مشکلاتی از جمله نقل و انتقالات مالی روبروست. از 
این جهت راهی برای دور زدن و یا کاهش فشار این حلقه مورد نیاز است. ایجاد »پالایشگاه های 
فراسرزمینی« یکی از راهکارهایی است که دولت ها در گذشته و حال برای کاهش اثر تحریم ها در 
پیش گرفتند و در حال حاضر ایران با دو کشور ونزوئلا و اروگوئه که روابط راهبردی و استراتژیک 
دارد در این خصوص مشــغول همکاری است.ساخت و یا سرمایه گذاری در طرح پالایشگاه های 
فراســرزمینی پیش از انقلاب اسلامی نیز پیگیری می شد و به ایجاد سه پالایشگاه در هند، کره 
جنوبی و آفریقای جنوبی منتهی شد. بعد از پیروزی انقلاب و تغییر روند و روش ارتباطات سیاسی 
و دیپلماســی ایران به سایر کشورها قطعاً این مســاله در اقتصاد نیز اثر گذاشت و برخی تصمیم 

گیری های اقتصادی تحت تأثیر این شرایط قرار گرفت. 

توسعه مخازن گروه خامی در چه وضعیتی است؟

مدیر عامل سابق شــرکت نفت مناطق مرکزی گفت: ذخایر باقیمانده نفت در کشور ما حدود ۸۰ 
میلیارد بشــکه ثبت شده اســت و در صورت افزایش ضریب بازیافت به میزان هر یک درصد عدد 
بزرگی برداشت خواهیم داشت یعنی تولید حدود ۸۰۰ میلیون بشکه افزایش پیدا خواهد کرد.رامین 
حاتمی در گفت وگو با ایلنا، درباره توســعه مخازن گروه خامی اظهار داشت: مخازن خامی مناطق 
نفت خیز جنوب مخازن گاز غنی هســتند که از قبل برنامه توسعه آنها وجود داشت، بنا بر این بود 
که هم از گاز و هم میعانات آن ها بهره برداری شــود، این مخازن پرفشــار و با دمای بالا هستند و 
در بخش های تحتانی زمین قرار دارند، بنابراین تجهیزات خاص و تاحدی پیشرفته تر از موجود نیاز 
است. البته تجهیزات مربوط به چاه که بخشی شامل ولهد در برنامه است که ساخته شود. وی درباره 
کیفیت محصولات مخازن گروه خامی گفت: کیفیت این محصولات تغییری ندارد و بخش زیادی 
میعانات و نفتا دارند که صادراتی است و گاز هم به شبکه مصرف کشور شامل پتروشیمی ها تزریق 
می شــود، البته زمانی که طرح و برنامه توسعه گروه خامی داده شد برای تأمین خوراک پتروشمی 

بوده به همین دلیل قرار بوده که پتروشیمی ها روی بخشی از آن سرمایه گذاری کنند.

قربانیان
ناترازی گاز

بلایی که قطعی گاز بر سر اقتصاد می آورد

علی مرادی
روزنامه نگار

زهرا عبدالهی
روزنامه نگار

نعیم نوربخش
روزنامه نگار

تأخیر در احیای برجام یعنی دوری ایران از بازارهای نفت و گاز

فرصت طلبی امریکا از اروپای بی انرژی
مدیر اســبق امور بین الملل وزارت نفت گفت: ما به سرمایه گذاری کلانی 
در زمینه نفــت و گاز نیاز داریم، اکنون در مــورد رقم های حداقل ۲۰۰ 
میلیارد دلار بحث می شود، بنابراین بدون سرمایه گذاری خارجی صادراتی 
شــدن گاز ایران میسر نیســت اگر هم زمینه فراهم شود ۵ تا ۱۰ سال 

طول می کشد.
علی ماجدی در گفت وگو بــا خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره نقش امریکا 
در موضوع جنگ روســیه و اوکراین و اوضاع کمبود انرژی در اروپا اظهار 
داشت: جنگ اوکراین پیامدهایی داشته و خواهد داشت، یکی از بحث های 
اساسی برای هر کشور امنیت سرزمینی است و به معنای عام کلمه بیشتر 
محافظت از ســرزمین بابت نگرانی از حمله دشمن که معمولًا با سلاح 
جنگی تأمین می شــود. و مهمترین عاملی کــه امنیت را تأمین می کند، 
ســلاح های متعارف و در برخی کشورها سلاح های اتمی است، اما برای 
بســیاری کشورها علاوه بر امنیت عام امنیت دیگری هم مطرح می شود 

یکی از آنها امنیت انرژی اســت، بخصوص در کشــورهایی که فاقد آن 
هستند بســیار اهمیت دارد. برای برخی کشــورها هم که از نظر غذایی 
مشکل دارند امنیت غذایی مطرح است، بنابراین دامنه مسئله امنیت را باید 
گســترده تر کرد و بویژه کشورهایی که در حوزه هایی کمبود دارند، بسیار 
مورد توجه است.وی افزود: اروپا اکنون حتی دهه های گذشته به این فکر 
بود که منابع انرژی خود را متنوع کند به همین جهت در برخی کشــورها 
سهم انرژی های تجدیدپذیر نسبت به فسیلی بالاتر است اما تا زمانی که 
این انرژی ها به طور کامل جایگزین انرژی های فسیلی شود زمان می برد، 
اکنون ســهم زغال سنگ بتدریج کم شــده اما در مورد نفت و گاز هنوز 
جهان تغییر چندانی نکرده و شــاید تا ۳، ۴ دهه آینده نتواند به طور کامل 
این معضل را حل کند. مدیر اســبق امور بین الملل وزارت نفت در ادامه 
تصریح کرد: در دهه ۸۰ بحث بود اینکه ما بتوانیم صادرات گاز را به اروپا 
آغاز کنیم آن زمان یک گروه اقتصادی، یک گروه هسته ای و یک گروه 

سیاســی کار مذاکره را دنبال می کردند و بنده به عنوان معاون اقتصادی 
وزارت خارجه مسئول گروه های اقتصادی بودم و ما مذاکرات را با حضور 
مدیر عامل شرکت صادرات گاز وقت آغاز کردیم، اما علیرغم اینکه اروپا 
همواره به دنبال متنوع ســازی منابع انرژی بود و بهره برداری از گاز ایران 
را در برنامه داشتند، این پروژه بهم خورد. وی گفت: در هر حال آن زمان 
علیرغم اینکه سهم انرژی های تجدیدپذیر در کشوری مثل آلمان هم زیاد 
شده بود اما نورداستریم ۱ برای تأمین انرژی گاز کافی نبود بنابراین طرح 
نورداستریم ۲ مطرح شد، در همان زمان برخی کشورهای اروپای شرقی 
مثل مجارستان با نورداستریم ۲ با اینکه از امنیت بیشتری به خاطر عبور از 
دریا برخوردار بود، مخالفت می کردند و سعی کردند پروژه را نادیده بگیرند، 
دیدگاهشان این بود که وابسته به دیگر کشورها نباشند، آن زمان امریکا 
از جمله کشورهایی بود که مخالف نورد استریم ۲ بود، اما معذالک آلمان 

بدنبال اجرای این خط بود. 



سایه سنگین رکود بر فصل داغ بازار مسکن

طبق بررسی های میدانی در شهریورماه، حجم مراجعه برای خرید مسکن در شهر تهران به شدت کاهش یافته و رشد 
نرخ های پیشنهادی تقریباً متوقف شده است.مشاوران املاک شهر تهران از ادامه– رکود بازار مسکن در شهریورماه 
خبر می دهند. روند افت معاملات از اوایل تیرماه آغاز شده،   در مرداد ادامه پیدا کرد و هم چنان وجود دارد. بنا به گفته 
واسطه های ملکی، رکود شهریور از مردادماه هم سنگین تر است. این در حالی است که طی سال های گذشته معمولًا 
در شهریور به عنوان آخرین فرصت جابه جایی معاملات رونق داشت.روند رشد قیمت خانه نیز متأثر از رکود معاملات 
کاهش چشــمگیری داشته است. برخی منابع از صفر شــدن رشد ماهیانه قیمت ملک در پایتخت خبر می دهند. 
واسطه های ملکی عنوان می کنند که فروشنده های پول لازم، نرخ های پیشنهادی را کاهش داده اند و ممکن است 
با ادامه کسادی معاملات، بازار بیشتر افت کند.با وجود آن که بخش خرید و فروش با رکود مواجه شده، بازار اجاره 
مقداری رشد دارد. البته تقاضا برای اجاره کاهش پیدا کرده اما نرخ های پیشنهادی رهن و اجاره مسکن در شهر تهران 
هم چنان رو به بالا است.کارشناسان ملکی مهم ترین عوامل رکود بازار مسکن را تأثیرپذیری از عوامل غیراقتصادی و 
قرار داشتن در ماه های محرم و صفر می دانند. انتظار می رود با پایان ماه صفر، معاملات اندکی افزایش پیدا کند اما اثر 

ریسک های غیراقتصادی تا زمان مشخص شدن وضعیت ادامه خواهد داشت.

توافق سه جانبه برای ترانزیت ۱۵ میلیون تنی از مسیر خزر

مدیرکل دفتر تجاری ســازی وزارت راه و شهرســازی گفت: در جلســه سه جانبه اخیر در مسکو با حضور وزیر 
راه و شهرســازی کشــورمان و معاونین نخســت وزیری روســیه و آذربایجان برای ترانزیت ۱۵ میلیون تنی تا 
ســال ۲۰۳۰ به توافق رســیدیم. امین ترفع، دبیر کارگروه روانســازی و توسعه ترانزیت در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی ایلنا درباره جزییات نشســت ســه جانبه ایران-روســیه- آذربایجان که در مسکو برگزار شد، اظهار 
داشــت: اولین جلســه ســه جانبه توســعه همکاری های ترانزیتی بین سه کشور ایران - آذربایجان و روسیه با 
حضور وزیر راه و شهرســازی کشــورمان و معاونان نخســت وزیر دو کشــور ذکر شده درباره کریدور شمال – 
جنوب با نگاه زیرســاختی و نگاه فرآیندی در روند ترانزیت برگزار شــد. وی ادامه داد: در این جلســه هم موانع 
فیزیکی و هم موانع غیرفیزیکی مرتبط با ترانزیت مورد بررسی قرار گرفت و محورهای همکاری در چارچوب 
برنامه های بلندمدت در قالب بیانیه مطرح و مرور شــد و نتیجه این بود که نقشــه راهی تدوین شــود که در 
قالب این نقشــه راه بتوانیم در یک فرایند بلندمدت ســه کشــور با همکاری یکدیگر اقدامات موثری برای 
کاهش موانع کریدور شــمال – جنوب انجام دهند که این اقدامات شــامل همکاری در اجرای پروژه های 
زیرســاختی و همچنین هماهنگی برای تســهیل فرایند ترانزیت می شــود. مدیرکل دفتر تجاری سازی وزارت 
راه و شهرسازی با بیان اینکه در جلسه روز دوم درباره محورهای بیانیه به جمع بندی رسیدیم، گفت: موضوع 
اصلی این بیانیه تســهیل ترانزیت بین ســه کشــور اســت و طبق برنامه های تعریف شده سه کشور چارچوبی 
را درباره تأمین مالی، طراحی و بهره برداری پروژه های مؤثر در ترانزیت مانند خط رشت-آستارا ایجاد کنند. 
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راه ومسکن

عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران 
براین باور است: اگر دولت نتواند نقدینگی را هدایت 
کند و صرفاً با عرضه ارز به بازار قیمت ارز را کنترل 
کند که به تبع آن سکه و طلا هم کنترل می شود 
مطمئناً ارزش نقدینگی به سمت مسکن می آید و 
فکر می کنم با رشد قیمت مسکن مواجه می شویم.

حســن محتشــم عضــو هیئت مدیــره انجمن 
انبوه سازان استان تهران در گفتگو با تدبیرتازه، در 
پاسخ به این سؤال، عدم توافق هسته ایی چه تاثیری 
در حوزه مســکن می گذارد گفت: مذاکرات وین و 
توافق برجام اگر اتفاق مثبتی بیفتد و امضا شــود 
طبیعتــاً بــا کاهش قابل قبولــی از نرخ ارز مواجه 
می شــویم و پول ملی تقویت می شــود و این امر 

تاثیرگذار بر اقتصاد از جمله مسکن است.
 وی ادامه داد: به نظر من، نه تنها از رشــد قیمت 
مســکن جلوگیری می کند بلکه قیمت مسکن را 

کاهش می دهد. اگر توافق نشود طبیعتاً عکس این قضیه 
اتفاق می افتد. در بحث ارز ممکن اســت دولت بخاطر 
اینکه در جا آثار خود را نخواهد در جامعه نشان دهد که 
توافق بهم خورده و تأثیر دارد ممکن است با عرضه ارز 
تا حدودی بازار را کنترل کند که آن بعید به نظر می رسد 
و به تبع آن موضوعی ایجاد می شــود که ســرمایه ها و 
نقدینگی سرگردان در جامعه را به کدام سو هدایت کند. 
اگر دولت نتواند این نقدینگی را هدایت کند و صرفاً با 
عرضه ارز به بازار قیمت ارز را کنترل کند که به تبع آن 
سکه و طلا هم کنترل می شود مطمئناً ارزش نقدینگی 
به ســمت مســکن می آید و فکر می کنم با رشد قیمت 

مسکن مواجه می شویم.
محتشــم افزود: تنها کاری که می توان کرد این اســت 
که ســرمایه گذاری را به ســمت تولید یا بورس هدایت 
کند. به ســمت تولید به این راحتی و سرعت نمی تواند 
انجام شود و زمان بر است و پیچیدگی های خود را دارد 
و از همــه مهمتر تولید برنامه می خواهد تا دولت بتواند 
کاری کند. مگر اینکه دولت نرخ بهره را افزایش دهد. 
اگر بهره ها را افزایش دهد که پول های سرگردان جامعه 
و نقدینگی و ســرمایه های موجود در بانکها برود که از 
ســپرده و ســود استفاده کنند که در مقطعی این چنین 
بود. در دوران خاتمی سرمایه ها در بانکها رفت و بانکها 

سود قابل قبولی می دادند و از رشد بی رویه قیمت ها در 
تمام کالاها پیشگیری می کرد. بخشی که جذب کننده 
این نقدینگی مسکن است و اگر دولت نتواند این سرمایه 
را مدیریــت کند طبیعتاً تقاضای کاذب بوجود می آورد. 
عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران در 
خصوص ســاخت ۴ میلیون واحد مسکونی بیان کرد: 
دولت در مسئله مسکن ۴ میلیون شعار انتخاباتی داد و 
هنوز که در آستانه یک سالگی دولت هستیم خبری از 
این موضوع نیســت. ولی اخیراً این را به نصف تقلیل 
دادند و مطرح کردند ۲ میلیون است و روی این پافشاری 
نکردند. در حال حاضر خود آنها هم نمی دادند چه میزان 
مسکن ارائه می دهند. واقعیت این است شعار ۴ میلیون 
و حتی دو میلیون در آستانه یک سالگی دولت در شرایطی 
قرار گرفتیم که می گویند در شــهریور ماه ۱۰۰ هزار 

واحد تحویل می دهیم.
محتشم در ادامه پاسخ داد: اگر فرض کنیم این میزان 
محقق شود ربطی به نهضت ملی مسکن ندارد. این به 
پروژه اقدام ملی برمی گردد که دو سال قبل از انتخابات 
وزیر وقت راه و شهرســازی اعلام کرد که ۴۰۰ هزار 
واحــد در دو ســال تحویل دهیم کــه ۲۰۰ هزار واحد 
روســتایی و ۲۰۰ هزار واحد شهری بود. این ۱۰۰ هزار 
که شهریور ماه می دهند اگر بتوانند محقق کنند در واقع 

مربوط به اقدام ملی است که سه سال قبل شروع شد. 
به دلیل اینکه اقدام ملی را در توســعه نهضت مســکن 
ادغام کردند که در حال حاضر به اســم توســعه نهضت 
مسکن ۱۰۰ هزار واحد را آماده می کنند. اگر اقدام ملی 
را در قالب نهضت ملی گنجاند ۱۰۰ هزار واحد را محقق 
می کنند ولی از یک میلیون در یک سال که در آستانه 

آن هستیم، ۱۰۰ هزار واحد ده درصد می شود.
وی در پایان خاطرنشان کرد: بنابراین، ده درصد میزان 
قابل توجهی نیســت و نمی تواند بازار مسکن را کنترل 
کند. مثل مسکن مهر است که در زمان آقای احمدی 
نژاد گفتند سالانه یک میلیون واحد ولی در حال حاضر 
حدود ۱۵ سال می گذرد و در آستانه ۱۶ سالگی است و 
تنها دو میلیون را توانســتند تحویل بدهند یعنی سالی 
۱۴-۱۳ درصــد از آن یــک میلیونی که در ســال بیان 
می کردند. به نظر نمی رسد با توجه به قراردادهایی که 
بــا انبوه ســازان و پیمانکاران می بندنــد و با این تورم 
افسارگسیخته که نرخ معین ندارد نمی توانند واحدها را 
به موقع تحویل دهند. به همین دلیل قراردادهایی که 
بســته شده مشــخصاً نمی توان گفت چه تاریخی این 
قراردادها اجرایی می شود و آن واحدها تحت قراداد فی 
مابین وزارت راه و شهرسازی و انبوه سازان چه زمانی 

تمام می شود که اینها را تحویل دهند.

عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان در گفت و گو با »تدبیرتازه« مطرح کرد

چشم انداز بازار مسکن بدون برجام

کارشناس حوزه مسکن در گفت و گو با 
» تدبیر تازه« مطرح کرد

ساخت 4 میلیون مسکن 
از رویا تا واقعیت

کارشناس حوزه مســکن براین باور است: وام ودیعه 
یک راهکار کاملًا غلطی کــه در دولت های اخیر و 
این دولت مجدداً تکرار شده است. آن ها می خواهند 
۴۰ هزار میلیارد از وام ساخت و از محل منابع جهش 
تولید بــه وام ودیعه بدهند که یک سیاســت کاملًا 

شکسته خورده است.
فرشید ایلاتی کارشناس حوزه مسکن در گفت وگو 
با تدبیر تازه در پاسخ به این پرسش، اگر مذاکرات به 
نتیجه برســد چه تاثیری برروی قیمت ها می گذارد؟ 
بیان کرد: بالاخره همه بازارها از یکسری سیاست های 
کلی تبعیت می کنند ولی بازار مســکن تا کنون یک 
تافتــه جا بافته ای بوده که عملکرد آن خیلی متأثر از 
بحث مذاکرات یا بحث سیاست خارجی نبوده است. 
همیشه فضای سرمایه گذاری در مسکن یک فضایی 
بوده که تورم بالاتری داشــته و همیشه جذاب بوده 
اســت. قبل از برجام هم جهش های نجومی مسکن 
را داشــتیم و این سینوس همواره رو به رشد و رو به 

بالا بوده است.
او با اشاره به افزایش قیمت در بازار مسکن پاسخ داد: 
حتماً افزایش قیمت را داریم تا وقتی که CGT با عدد 
درســت در بازار اعمال شود می توان به بهبودی این 
بازار امیدوار بود ولی اگر این اتفاق نیفتد بازار مسکن 
ایران از این وضعیت خارج نخواهد شد. قطعاً یکی از 
راهکارهایی که می تواند کمک کند که ما تقاضاها را 
کنترل کنیم بحث مالیات بر عایدی سرمایه است که 
فعلًا هم با این مجلس و دوستان کمیسیون عمران 
که اصلًا متوجه عمق ماجرا نیســتند و تازه امســال 
که بحث اجاره ها افزایش بالایی داشته ورود کردند.

ایلاتی تصریح کرد: متاســفانه بحث CGT از سال 
۹۴ همزمان با بحث مالیات های مستقیم مطرح بود 
که سامانه املاک هم مالیات بر خانه های خالی را از 
دستور کار خارج کرد و هنوز هم یک وضعیت مبهمی 
را چه در دولت و چه در مجلس دارد. جهش و افزایش 
قیمت بــاز هم اتفاق می افتد مگر اینکه ما اقداماتی 
انجام دهیم که مانع این موضوع شود. وقتی اقدامی 
انجام ندهیم نمی توانیم انتظار رشد در موضوع مسکن 
و یا کاهش قیمتها را داشــته باشیم.این کارشناس با 
اشــاره به وام ودیعه از سوی دولت گفت: وام ودیعه 
یک راهکار کاملًا غلطی که در دولت های اخیر و این 
دولت مجدداً تکرار شــده است. آن ها می خواهند ۴۰ 
هزار میلیارد از وام ساخت و از محل منابع جهش تولید 
به وام ودیعه بدهند که یک سیاســت کاملًا شکسته 
خورده است و طبق محاسباتی که ما انجام دادیم این 
۴۰ هزار میلیارد تومــان در بهترین حالت ۵۰۰ هزار 
فقره وام ۷۰ تا ۱۰ میلیونی می شود که ۴ درصد از کل 
حجم بازار اجاره می شــود آن هم با این پیش فرض 
که همه کسانی که در این ۴ درصد مشمول می شوند 
بتوانند مدارک تضامین بانکــی را تهیه کنند که در 
عمل این اتفاق نمی افتد و این عدد نصف می شود. به 
دلیل یک سیاستی اشتباهی که گرفته شده، متاسفانه 
مالکان پیش فرض می گیرند که همه مســتاجران 
می توانند این وام را بگیرند در حالی که اینگونه نیست 
و این باعث می شود یک سیاستی که به هیچ وجه اثر 
لازم را ندارد به صورت یک اثر فزاینده برروی بحث 
رهن و اجاره باعث افزایش قیمت ها شــود که همین 
موضــوع نارضایتی ایجاد می کنــد.وی در خصوص 
افزایش ۳۲ درصدی قیمت مســکن نسبت به خرداد 
پارســال تصریح کرد: اقداماتی که آقای آخوندی و 
روحانی در حوزه مســکن کردند الان دارد صدایش 
در می آید. بالاخره دولت یک ســاخت و ســازهایی 
داشــت ولی عملکرد این ســاخت و ساز فاجعه بود. 
یعنی از عدد یک میلیون ســاخت به زیر ۳۵۰ هزار 
واحد رسیدیم. یعنی ۸ سال رکوردها ۳۰۰، ۳۳۰، ۳۲۰ 
هزار واحد بود. تولید مســکن در ۸ سال گذشته یک 
سوم شده که تقاضا انباشته شده و کمبودهایی که از 
ناحیه عدم تولید مسکن بوده الان دارد خودش را در 
بازار نشان می دهد.ایلاتی در پایان خاطرنشان کرد: 
ساخت مسکن پروسه بلند مدتی است. پیشنهادی که 
ما به دوســتان دولت دادیم این بود که دولت تعهد 
داده می خواهد ۴ میلیون مســکن بسازد که یکسال 
آن گذشــت و یک میلیون هم نســاخت و چون ۴ 
میلیون مســکن را نمی تواند در یک ســال بسازد ما 
پیشــنهاد دادیم که ۴ میلیون زمین تخصیص دهد. 
یعنی زمین هایی که قرار اســت در طی این ۴ سال 
تخصیص داده شود با یک اولویتی بیاییم و زمین ها 
را به مردم واگذار کنیم تا آنجایی که دولت توانســت 
خودش حمایت کند و اگر نتوانست مردم خودشان با 
توان و پس انداز خودشــان و با وام و قرض بسازند. 
یعنی عرضه زمین مقدم بر ســاخت مسکن است و 
دولت ۴ میلیون زمین را تا انتهای امسال واگذار کند.

گزارش

 هواپیماهای برجامی به خط پرواز 
برمی گردند

سرپرست شرکت هواپیمایی ایران ایر اظهار داشت: ۴ هزار بلیت 
اربعین به صورت اینترنتی و ۲۱ هزار بلیت به صورت حضوری 
و گروهی به فروش رفت. البته هیچ فروش سفارشــی نداشــتیم 
و فروش های حضوری و گروهی عمدتاً برای ســازمان ها بوده 

است.
 شمس الدین فرزادی پور در نشست خبری  با بیان اینکه بلافاصله 
پس از علمیات حج که یک فرایند ســخت و شــبانه روزی بود، 
نــاوگان را برای پروازهای اربعین آماده کردیم، اظهار داشــت: 
برای انجام پروازهای اربعین ناوگان نیاز به بازرسی ها و چک های 
دوره ای داشتند و با انجام این چک ها، آماده برگزاری پروازهای 
اربعین بودیم و از یک ماه قبل از پروازهای اربعین برنامه ریزی ها 
را شروع کردیم و تا پایان سی و یکم شهریور ماه پروازها اربعین 

انجام می شود.
وی ادامه داد: طبق ابلاغ وزارت راه و سازمان هواپیمایی فروش 
بلیت اربعین را باید بیستم شهریورماه آغاز می کردیم اما ایران ایر 
از ۱۸ شهریورماه فروش بلیت با نرخ مصوب را آغاز کرد.سرپرست 
شرکت ایران ایر افزود: کل بلیت های عراق در ایام معمولی به 
صــورت چارتــری به فروش می رود اما در ایام اربعین قرار براین 
شد که با نرخ مصوب رفت و برگشت ۶ میلیون تومان به فروش 
برود.فــرزادی پور گفــت: در ایران ایر ۱۹۸ پرواز برای علمیات 
اربعین در نظر گرفته شــد که تا به امروز ۸۴ پرواز انجام شــده و 
۱۱۴ پرواز هم برقرار می شود. ۴۳ هزار و ۵۷۰ صندلی ارائه شده 
کــه ۱۸ هــزار و ۲۱۰ صندلــی به فروش رفته و بیش از ۲۵ هزار 
صندلی باقی مانده است.سرپرســت شرکت هواپیمایی ایران ایر 
بــا بیان اینکه تعداد صندلی های فروش قطعی برای اربعین ۲۶ 
هزار و ۱۹۴ بوده و ۸۰۰ صندلی دیگر رزرو شــده اســت و مابقی 
ظرفیت براســاس درخواست زائران برای برگشت ارائه خواهیم 
داد. وی با تاکید براینکه ۲۱ هزار بلیت را به صورت دستی صادر 
کردیم، گفت: به دلیل اینکه چند شــرکت هواپیمایی در زمان 
شــروع فــروش بلیت اربعین موفق به فــروش اینترنتی نبودند 
هجمه زیادی به سایت فروش ایران ایر برای خرید بلیت شد و 
با توجه به اینکه ایران ایر فاقد ســایت فروش بود با این هجمه 
انجام شــده ســایت موجود با مشــکلاتی مواجه شد و ناچار ۲۱ 
هزار بلیت به صورت دســتی صادر شــدند. وی درباره ابهامات 
مطرح شــده برای سیســتم خارجی رزرو بلیت ایران ایر گفت: 
بحث امکان رزرو بلیت یک بحث ادعایی نیســت و با روســیه با 
گستردگی که دارد بعد از تحریم ها اولین مشکلی که با آن مواجه 
شد بحث رزرو بلیت بود. در حال حاضر سیستم رزرو بلیت ایده 
آل نیســت و سیســتم رزرو بســیار پیچیده است و موضوعات 

نرم افزاری و امنیت خاص خود را دارد.
وی افزود: سرور این سیستم هم در داخل ایران بوده و نرم افزار 

آن خارجی بوده است.

وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛
تراکم تشویقی و پارکینگ اضافه 
برای نوسازی بافت های فرسوده

وزیر راه و شهرسازی گفت: در شورای عالی شهرسازی و معماری 
به تصویب رســید که به انبوه ســازانی که در بافت های فرسوده 
اقدام به نوســازی می کننــد، دو طبقه تراکم و پارکینگ اضافه 
داده شــود.به نقل از وزارت راه و شهرســازی، رستم قاسمی در 
گفتگو با خبر ســاعت ۱۴ شــبکه یک سیما در خصوص مصوبه 
جدید و بسته تشویقی نوسازی بافت فرسوده و ویژگی های این 
بســته برای ترغیب مالکان و ســرمایه گذاران برای نوسازی در 
بافت فرســوده، توضیح داد: شورای عالی شهرسازی و معماری 
مصوباتی در خصوص ساماندهی به وضعیت محله های فرسوده 
کشــور داشته و یکی از دغدغه های دولت سیزدهم رسیدگی به 
این محلات است. وی با بیان اینکه محلات فرسوده در کشور 
مساحت قابل توجهی دارند که هم به لحاظ ایمنی و هم به لحاظ 
شــرایط زندگی برای مردم زندگی در این محلات مشکلاتی را 
ایجاد کرده افزود: با وضعیت موجود، شــورای عالی شهرسازی 
و معماری ایران تصمیم گرفت یکســری خدماتی به محلات 
فرسوده برای نوسازی ارائه کند. وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: 
در محلات فرســوده شــهری با توجه به ریزدانگی و عدم امکان 
تردد اتومبیل و حرکت دشوار سیاست های تشویقی پیش بینی 
شــد. در بسته تشویقی شهرسازانه نوسازی بافت های فرسوده، 
مقرر شد تا در خصوص قیمت پروانه ساختمان تخفیف مناسبی 
ارائه شود. ثانیاً ساختمان های ریزدانه به درشت دانه تبدیل شود. 
ثالثــاً دو طبقه تشــویقی تراکم داده شــود کــه می تواند برای 
انبوه ســازان مناسب باشد. همچنین پارکینگ اضافه برای این 
بافت ها پیش بینی شده است.قاسمی ضمن دعوت از انبوه سازان 
برای مشــارکت در نوســازی بافت های فرسوده و بهره مندی از 
بســته تشــویقی شهرســازانه تصریح کرد: بســته تشویقی با 
ویژگی هایی که دارد وضعیت مناسبی را برای انبوه سازان ایجاد 
خواهد کرد و با ارائه این بسته و مشارکت انبوه سازان نوسازی 
بافت های فرســوده سرعت می گیرد.وی گفت: ارائه تسهیلات 
ارزان قیمت به انبوه سازان نیز در دست بررسی است که در اختیار 
سازندگان قرار می گیرد. با این بسته تشویقی امیدوار هستیم تا 
بافت فرســوده موجود کشــور را از شــرایط موجود به شــرایط 
مناســب تر تبدیل کنیم.قاســمی در پاسخ به این پرسش که آیا 
فروش دو طبقه تراکم اضافه در شهر تهران مشکلاتی را در پی 
خواهد داشت یا خیر؟ گفت: در شورای عالی شهرسازی و معماری 
موضوع به شــکل کارشناســی بررسی شده اســت. اصولًا در 
بافت های فرســوده طبقــات بلندمرتبه نداریم. بدین معنا که با 
ارائه دو طبقه تراکم تشویقی، در این بافت ها به سطح معمولی 
طبقات محلات شــهری خواهیم رســید و بنابراین این مشوق 

حتماً تأثیرگذار خواهد بود.

رویداد

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: ضوابط کالبدی 
تشــویقی نوســازی بافت های فرسوده و ناکارآمد 
شــهری، امروز به تصویب شورای عالی معماری و 
شهرسازی رسید که از جمله این مشوق ها می توان 
به اعطای یک یا دو طبقه تشویقی نسبت به تراکم 
طرح مصوب، تســهیل در ضوابط پارکینگ، امکان 
احــداث واحدهای مســکونی بــا زیربنای کمتر از 
حدنصاب و عدم احتســاب مساحت بالکن و تراس 

در محاسبه تراکم ساختمانی اشاره کرد.
محمــد آئینــی در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: 
سیاســت ها و ضوابط تشویقی نوسازی بافت های 
فرســوده و ناکارآمد که توســط شرکت بازآفرینی 
شهری تهیه شد توسط شورای عالی شهرسازی و 

معماری به تصویب رسید.
وی افزود: در محدوده بافت های فرسوده و ناکارآمد 
شهری، افزایش تراکم، تسهیل در ضوابط پارکینگ 
و معماری و اختلاط کاربری ها برحسب گروه های 
چهارگانه با هدف ایجاد انگیزه برای توســعه گرها، 

سرمایه گذاران و مالکان اعطا می شود.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با اشاره 
بــه ویژگی های گروه هــای چهارگانه مورد هدف 
بهســازی و نوســازی گفت: این گروه ها شــامل 
بازآفرینــی یکپارچــه در مقیاس بلوک شــهری، 
نوســازی در مقیاس محورهــای اصلی محله ای، 
نوســازی در عمق بافت فرسوده شهری و نوسازی 

قطعات غیر قابل تجمیع است.

آئینــی تاکید کرد: از جمله مشــوق های گروه اول 
می توان به اعطای دو طبقه تشویقی نسبت به تراکم 
مجاز طرح مصوب، امکان تخصیص سطح اشغال 
مجاز طبقه همکف به کاربری های انتفاعی، امکان 
تخصیــص ۲۰ درصــد از فضای باز غیرمســقف 
مجموعه به منظور تأمین بخشــی از پارکینگ های 
مورد نیاز، امکان استفاده از مساحت معابر بن بست 
فاقد کارکرد و امکان تسهیل در ضوابط معماری از 

جمله نحوه توده گذاری و نما اشاره کرد.
وی گــروه دوم را نوســازی در مقیاس محورهای 
اصلی محله ای دانست و گفت: اعطای حداکثر یک 
طبقه تشویقی نسبت به تراکم مجاز طرح مصوب، 
امکان تخصیص ســطح اشغال مجاز طبقه همکف 
بــه کاربری هــای غیرانتفاعی مشــروط به تأمین 
ورودی مستقل، عدم احتساب سطح بالکن و تراس 
در محاسبه تراکم ساختمانی، کاهش ضریب تأمین 

پارکینگ مورد نیاز به ۰.۷۵ مشروط به ورود پارک 
حاشیه ای در معبر، امکان استفاده از مساحت معابر 
بن بست فاقد کارکرد و تراکم حاصل از آن ضوابط 

تشویقی گروه دوم را تشکیل می دهد.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان این که نوسازی 
در عمق بافت فرســوده شــهری، گروه سوم هدف 
بهســازی و نوســازی را شامل می شود تاکید کرد: 
ضوابط تشــویقی این گروه نیز اعطای حداکثر یک 
طبقه تشویقی، کاهش ضریب تأمین پارکینگ مورد 
نیاز به ۰.۷۵ برای هر واحد، امکان احداث یک درب 
اضافه در راســتای تأمیــن حداکثری پارکینگ در 
بافت های فرســوده و عدم احتساب مساحت بالکن 
و تراس در محاســبه تراکم ساختمانی است.آئینی 
تصریح کرد: نوســازی قطعــات غیر قابل تجمیع، 
گروه چهارم بســتهٔ سیاســت ها و ضوابط نوسازی 
بافت هــای فرســوده را تشــکیل می دهد. امکان 
پیشــروی طولی تا ۲ متر پس از اصلاحی مشروط 
به رعایت همجواری و حقوق همســایگی، کاهش 
ضریب برای هر واحد تأمین پارکینگ مورد نیاز به 
۰.۷۵، امــکان احــداث حداکثر یــک درب اضافه 
مشروط به تأمین ضریب تأمین یک پارکینگ برای 
هــر واحــد، امکان احداث واحدهای مســکونی با 
زیربنــای کمتر از حدنصاب تعیین شــده در طرح 
مصوب و عدم احتساب مساحت بالکن و تراس در 
محاسبه تراکم ساختمانی، مشوق های گروه چهارم 

را شکل می دهد.

ضوابط تشویقی ساخت وساز در بافت فرسوده
معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد

سمیه تقی خانی
روزنامه نگار

سمیه تقی خانی
روزنامه نگار



میراث فرهنگی در استان زنجان مغفول مانده است

اســتاندار زنجان گفت: زنجان باید به عنوان میزبان مهربان معرفی شود و به نحو احسن 
پذیرای گردشــگران باشد. محسن افشارچی در جلســه انجمن میراث فرهنگی استان 
زنجان، با بیان اینکه میراث فرهنگی در اســتان زنجان مغفول مانده است و باید در این 
حوزه تلاش بیشتری شــود، اظهار کرد: شیوه آزموده شده زیست در این سرزمین خوب 
اســت. در حوزه معماری و شهرســازی، گذشته را که به یاد بیاوریم متوجه می شویم که 
حس زندگی در آن مکان با حس زندگی در مکان های فعلی متفاوت است و لذت گذشته 
را ندارد. ما در استفاده مواردی که گذشتگان آزموده اند چندان موفق نیستیم. وی با تاکید 
بر اینکه در حوزه میراث فرهنگی وظایف خاصی داریم، تصریح کرد: باید به نسل جوان 
نشــان دهیم که ما از گذشته چه مواردی داریم و گذشتگان چه مسائلی را برای زندگی 
آزموده بودند. نماینده عالی دولت در استان زنجان افزود: یکی از کارهای فرهنگی که باید 
انجام شود، نشان دادن مسائل و آثار فرهنگی و تاریخی به نسل جوان است که زمینه ساز 

گفت وگو و برقراری ارتباط با نوجوانان را فراهم می کند.

۲ اقامتگاه بوم گردی در کوهبنان افتتاح شد

 مدیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرســتان کوهبنان از افتتاح دو اقامتگاه 
بوم گردی در روستای جور و بخش طغرالجرد این شهرستان خبر داد. مهدی احمدی با اعلام این 
خبر اظهار کرد: واحد اقامتی شهریار جور و درب قلعه طغرالجرد در مجموع با حجم سرمایه گذاری 
سه و نیم میلیارد تومان به بهره برداری رسیدند که برای ۱۱ نفر نیز شغل ایجاد شد. وی با اشاره 
به اینکه ۱۱ اقامتگاه بوم گردی در این شهرستان وجود دارد، افزود: با راه اندازی این دو اقامتگاه ۷۵ 
تخت به ظرفیت اقامتی شهرستان کوهبنان افزوده شد که می تواند تعداد بیشتری از گردشگران 
را میزبانی کند. احمدی بیان کرد: راه اندازی اقامتگاه های بوم گردی علاوه بر ایجاد درآمد و شغل 
به حفظ، احیاء و ارتقاء فرهنگ روستاها کمک شایانی می کند. مدیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی شهرستان کوهبنان خاطرنشان کرد: ایجاد زیرساخت های گردشگری از ضروریات 
صنعت گردشگری به شمار می رود و با توجه به این موضوع، وزارت میراث فرهنگی برای حمایت 
از سرمایه گذاران حوزه گردشگری بسته های حمایتی متفاوتی را در نظر گرفته که علاقمندان 

می توانند برای سرمایه گذاری از این تسهیلات استفاده کنند.
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گردشگری

سرویس گردشگری: اغلب توریستان 
و گردشــگران داخلی گمان می کنند 
اســتان فارس تنها نقطه ای از ایران 
است که می توانند آثار تاریخی مربوط 
به زرتشتیان را در آن مشاهده کنند. 
اما استان یزد یکی از نقاط توریستی 
برجســته داخلی می باشــد که شما 
می توانید اماکن تاریخی و باســتانی 
مربوط به زرتشتیان را به صورت انبوه 
در آن مشــاهده فرماییــد. به همین 
منظــور ما در این مقالــه تعدادی از 
بهترین جاهای دیدنی زرتشتیان یزد 

را به شما معرفی خواهیم کرد.
zz :زیارتگاهپیرهریشتاردکان

زیارتگاه پیر هریشــت اردکان یکی 
از قابل توجه تریــن جاهای دیدنی 
زرتشــتیان یزد می باشــد که در ۱۵ 
کیلومتری اردکان واقع شــده است. 
این آتشکده در ارتفاعات شریف آباد 
قرار گرفته است و قدمت آن به زمان 
حکومت ساسانیان باز می گردد. واژه 
هریشــت در باور زرتشتیان به محل 
غایب شــدن گوهر بانو دختر یزدگرد 
پادشاه ساســانی گفته می شود. لازم 
به ذکر است که امروزه نیز زرتشتیان 
از ایــن مکان تاریخی برای برگزاری 
برخی از آیین مذهبی و جشــن های 

خود استفاده می کنند.
zz :دخمههایباستانی

باســتانی  در شــهر یزد دخمه های 
مختلفی وجود دارد که قدمت آنها به 
زمان حکومت ساسانیان باز می گردد. 
در حال حاضر شــما می توانید در ۱۵ 
کیلومتری شهر یزد یک دخمه متعلق 
به زرتشــتیان را مشاهده فرمایید که 
بــا نام برج خاموش یا برج ســکوت 
شناخته می شــود. این دخمه در سال 
۱۳۸۱ به لیست آثار ملی ایران اضافه 
شده اســت و هر ســاله توریستان 

بسیاری را به خود جلب می کند.
zz :آتشکدهزرتشتیان

یکی از برجسته ترین و شناخته شده 
ترین جاهای دیدنی زرتشــتیان یزد، 
آتشکده یزد می باشــد. آتشکده یزد 
این روزها به یکــی از محبوب ترین 
این شــهر  جاذبه های گردشــگری 
تبدیل شــده اســت. در این آتشکده 
مختلف  مکان های  می توانید  شــما 
مخصوص آیین دینی زرتشــتیان را 
مشاهده کنید. لازم به ذکر است که 
حیاط این آتشــکده نیز بسیار بزرگ، 

سرسبز و زیبا می باشد که می توانید از آن 
به عنوان یک لوکیشن بی نظیر عکاسی 
استفاده نمایید. آتشــکده زرتشتیان یزد 
بیش از ۱۵۰۰ ســال قدمــت دارد و در 
زمان حکومت ساسانیان در ایران ساخته 

شده است.
zz :روستایچم

شهر تفت یکی از نقاط توریستی استان 
یزد می باشــد که جاذبه های توریستی و 
گردشــگری قابل توجهی دارد. روستای 
از مهم تریــن جاذبه های  چــم یکــی 
گردشــگری تفت می باشــد که قدمتی 
تاریخی دارد. در حال حاضر این روســتا 
حدود ۸ خانوار ســاکن داشــته که دین 
اغلب آنها زرتشتی می باشد. امروزه شما 
می توانید آثار باستانی متعلق به حکومت 
ساسانیان و دین زرتشت را در این روستا 
مشــاهده کــرده و از آنها لــذت ببرید. 
روستای چم یک انتخاب بسیار ایده آل 
بــرای علاقه مندان به تاریخ کهن ایران 

می باشد.

zz :قلعهاسدان
قلعه اسدان یکی دیگر از جاهای دیدنی 
زرتشتیان یزد می باشد که بر روی تپه ای 
از جنس ریگ بنا شــده است. این قلعه 
در منطقه مریم آباد یزد قرار گرفته است 
و قدمــت آن به زمــان دوران حکومت 
زرتشتیان باز می گردد. زیارتگاه ستی پیر 
یزد در ســال ۱۳۷۹ به لیســت آثار ملی 
ایران اضافه گردیــد و به عنوان یکی از 
مشــهورترین جاذبه های گردشگری یزد 
شروع به فعالیت کرد. در حال حاضر شما 
می توانید بخش هایی مثل آتشدان، مکان 
اصلی زیارتــگاه و ... را در این مجموعه 

مشاهده فرمایید.
zz :زیارتگاهپیرنارستانه

اغلــب جاهــای دیدنی زرتشــتیان یزد 
دارای داســتان و فلســفه بسیار هیجان 
انگیز و قابل توجهی می باشند. زیارتگاه 
پیر نارســتانه یزد یکــی از مهیج ترین 
اماکن تاریخی اســتان یزد می باشد که 
سالانه توریســتان بسیار قابل توجهی را 

به خود جلب می کند. لوکیشــن زیارتگاه 
پیر نارســتانه در واقع محل ناپدید شدن 
یزدگرد ســوم در زمــان حمله اعراب به 
خاک ایران می باشــد. افســانه های این 
مــکان تاریخی بیان می کننــد که کوه 
مقدس این منطقه شاهزاده پارسی را در 
خود پناه داده و برای همیشه پنهان کرده 

است.
zz :زیارتگاهپیرنارکی

زیارتگاه پیر نارکــی بین دو درهٔ گیگون 
و زنجیر در شــهر تفت اســتان یزد قرار 
گرفته اســت. این زیارتگاه از سه جهت 
توســط کوه محصــور شــده و یکی از 
خاص ترین جاهای دیدنی زرتشتیان یزد 
می باشد. این منطقه سالانه مورد استقبال 
گردشگران بسیار زیادی قرار می گیرد. به 
همین دلیل ساکنان زرتشتی این منطقه 
خانه های خشــتی کوچــک متعددی را 
برای توریستان در این مکان ساخته اند. 
خانه های موجود در این منطقه به سبک 
معماری ســنتی ایران بنا نهاده شده اند. 
به همین دلیــل می توانند حال و هوای 
تاریخ این ســرزمین را برای شــما زنده 
کنند. لازم به ذکر اســت که قدمت این 
زیارتگاه باستانی به زمان حمله اعراب به 
ایران و فرار دختر یزدگرد ســوم به این 
منطقه باز می گردد.در انتها دقت داشــته 
باشید که استان یزد علاوه بر موارد فوق 
دارای جاهای دیدنی متعلق به زرتشتیان 
دیگری نیز می باشــد که هر کدام از آنها 
دارای ویژگی هاییــی خاص و منحصر 
به فردی می باشــند. به طور کلی شــما 
می توانید آثار باســتانی متعددی در شهر 
یزد و سایر شــهرها و استان های فرعی 

این استان مشاهده فرمایید.

 استان یزد یکی از نقاط توریستی ایران است

جاهای دیدنی زرتشتیان یزد

۳ مقصد عجیب و غریب برای 
مسافرت 

 ممکن اســت همه چیــز در مورد حقایــق تصادفی و 
چیزهای بی اهمیت، به خصــوص وقتی که مربوط به 
سفر باشد، برای شما اهمیت داشته باشد. بنابراین، وقتی 
متوجه شــدم که همه این کشورها چیز جالبی دارند که 
آنها را به مقاصد سفر منحصربفرد تبدیل کند، نتوانستم 
در کنار هــم قرار دادن این مطلب مقاومت کنم. این به 
معنای چیزهایی است که مختص آنهاست و بسیاری از 
کشورهای دیگر به اشتراک نمی گذارند. بخوانید ببینیم 

شما چه فکر می کنید.
zz کرهشمالی

 فکر می کنم همه می توانند موافق باشند که هیچ کشور 
دیگری مانند کره شــمالی روی زمین وجود ندارد. این 
مخفی ترین ملت در جهان اســت که شهروندان خود را 
از دنیای خارج منزوی نگه می دارد. این یک دیکتاتوری 
توتالیتر است که ورود یا خروج را بسیار دشوار می کند و 
همه چیزهایی که در مورد آن می دانیم آنقدر عجیب است 
که ســرتان را به هم می ریزد. قبلًا فقط یک کره وجود 
داشت. این کشور در ســال ۱۹۱۰ توسط ژاپن ضمیمه 
شد و تا پایان جنگ جهانی دوم تحت سلطه ژاپن باقی 
ماند. پس از تســلیم ژاپن، کره به کره شمالی )معروف 
به جمهوری دموکراتیک خلق کره( که توســط روسیه 
و جمهوری کره )معــروف به کره جنوبی( تحت کنترل 
ایالات متحده آمریکا اشــغال شده بود، تقسیم شد.کیم 
ایل سونگ، اولین رئیس جمهور کره شمالی، مردم خود 
را از نظر اقتصادی و دیپلماتیک با ســایر نقاط جهان به 
بهانه اتکا به خود قطع کرد. آن هایی که به طور مستمر 
از آنها پیروی کردند، قوانین و مقرراتی را ایجاد کردند که 
منطقی نبود. از مجموعه ای از مدل های موی تأییدشده 
برای مردان و زنان، برنامه های کنترل شده دولتی و قطع 
برق در شب تا همه چیز دولتی، کره شمالی برای بسیاری 
واقعی به نظر نمی رسد. ما می دانیم که اکثریت جمعیت 
دچار سوء تغذیه هستند و به غذا دسترسی ندارند. آزادی 
هیچ چیزی وجود ندارد و مجازات وحشــیانه است. همه 
تحت نظر هستند و هرگونه رفتار خرابکارانه به مقامات 

گزارش می شود.
zz روسیه

 روســیه به دلایل مختلفی فهرست مقاصد منحصر به 
فرد ســفر را ایجاد می کند. این کشور از نظر جغرافیایی 
بزرگترین کشــور جهان است که در دو قاره اروپا و آسیا 
قرار دارد. روسیه با ۱۱ منطقه زمانی، تنها کشور در جهان 

است که بیشترین مناطق زمانی متوالی را دارد.
روسیه به دلیل وسعت بسیار خود دارای طولانی ترین راه 
آهن در جهان است، راه آهن ترانس سیبری. این کشور 
عمیق ترین دریاچه جهان )بایکال( را در خود جای داده 
اســت و برخی از پایین ترین دماهــا را در خارج از قطب 

شمال و جنوب ثبت کرده است.
تاریخ روســیه غنی و اغلب پرتلاطم اســت و مملو از 
خونریزی و مرگ اســت. اگرچه به اندازه کره شــمالی 
افراطی نیست، اما مکان آسانی برای سفر نیست. قوانین 
مشــکوک، فساد و رفتار با مردم )از گروه های به حاشیه 
رانده شــده و مخالفان سیاســی( اغلب گردشگران را از 

رفتن به آنجا باز می دارد.
 ما نمی توانیم درباره روســیه صحبت کنیم و از گذشته 
آن بــه عنوان اتحاد جماهیر شــوروی یاد نکنیم. دولت 
کمونیســتی که پس از پایان جنــگ جهانی دوم ایجاد 
شد، بسیاری از کشورهای دیگر را جذب کرد و با مشت 
آهنین بر آنها حکومت کرد. پس از سقوط اتحاد جماهیر 
شــوروی، ۱۵ کشور دوباره ظهور کردند و بسیاری دیگر 
شاهد فروپاشــی دولت های کمونیستی خود بودند. شما 
می توانیــد چیزهای زیادی در مورد روســیه بگویید، اما 
نمی توان انکار کرد که هیچ کشور دیگری مانند آن وجود 

ندارد.
zz شهرواتیکان

شــهر واتیکان احتمالًا علاوه بر تعجب آور به لیســت 
مقصد سفر منحصر به فرد نیست. این کوچکترین کشور 
مستقل جهان است که از طریق اندازه و جمعیت جهان 
است و یک کشور در رم اســت. واتیکان یک سلطنت 
مطلق است که توسط پاپ با پول، قوانین و قدرت خود 
حکومت می کند. این صندلی کلیسای کاتولیک است و 
یک ارتش به طور انحصاری از نگهبانان سوئیس تشکیل 
شده است. واتیکان همچنین تمایز تنها کشور را به عنوان 

یک سایت میراث جهانی یونسکو اختصاص داده است.
 Castel یــک گــذرگاه مخفــی بیــن واتیــکان و
Sant›Angelo وجــود دارد کــه چندین پاپ برای 
فرار از زمان فرار اســتفاده می شود. اتحاد ایتالیا حکومت 
سکولار پاپ را به پایان رساند و بسیاری از سرزمین های 
پاپ را دســتگیر کردند، که با پاپ به خوبی نرفتند. این 
اختلاف در نهایت در ســال ۱۹۲۹ با پیمان های بعدی 
امضا شده توســط بنیتو موسولینی به نام پادشاه ویکتور 
امانوئل III به پایان رســید. این وضعیت دولت مستقل 
واتیکان را به دست آورد و جبران خسارت از دست دادن 
دولت پاپ، به مبلغ بیش از ۱ میلیارد دلار در پول امروز 

بود.

ایران گردی

چقدر درباره تاجیکستان 
می دانید؟

 

تاجیکســتان با نام رسمی جمهوری تاجیکستان در 
آسیای میانه قرار دارد و کشوری کوچک و محصور 
در خشــکی اســت که تقریباً نه و نیم میلیون نفر 
جمعیت دارد. زبان رسمی این کشور فارسی تاجیکی 
بر اساس الفبای ســیریلیک است و زبان روسی به 
عنوان زبان ارتباطات بین المللی تاجیکســتان تأیید 
شده اســت. دوشنبه پایتخت تاجیکستان بزرگترین 
شهر این کشور اســت و هر سال مردم زیادی را از 
داخل و خارج از کشــور به خود جذب می کند. با ما 
همراه باشید تا درباره جاذبه های گردشگری کشور 

تاجیکستان بیشتر بدانید.
zz چهجاذبههایگردشگریدرتاجیکستانقرار

دارند؟
 پنجیکنت )penjikent(: منطقه پنجیکنت یک 
منطقه تاریخی و در گذشــته جزو یکی از شهرهای 
سرزمین ســغدیانا بوده اســت. امروزه این منطقه، 
پامپی آســیای میانــه نام دارد و در شــمال غربی 
تاجیکســتان قرار گرفته است. بازدید از این منطقه 
اطلاعات زیادی را درباره زندگی مردم در گذشته به 
شما منتقل می کند. همچنین موزه هایی کوچک اما 

پر از آثار باستانی در این منطقه قرار دارند.
 دوشــنبه: دوشــنبه پایتخــت و بزرگترین شــهر 
تاجیکســتان است. این شــهر که قبلًا در انحصار 
اتحاد جماهیر شــوروی بود هنوز هم نشانه هایی از 
این دوران را در خود دارد. خیابان رودکی مهم ترین 
خیابان دوشنبه است و به دلیل رشد اقتصادی که در 
این شــهر وجود دارد، پارک ها، رستوران ها، موزه ها 
و کتابخانه های بســیار زیادی در آن قرار گرفته اند. 
رنگ پاستیلی که سبکی از نئوکلاسیک است هنوز 
هم بر روی ســاختمان های موجود در شــهر دیده 

می شود.
 تئاتر اپــرا و باله: تئاتر اپرا و باله در تاجیکســتان 
مکان بســیار مناســبی برای افرادی اســت که به 
هنرهای نمایشی و موسیقی علاقه مند هستند. شما 
می توانید با بازدید از تئاتر اپرا و باله با فرهنگ مردم 
تاجیکســتان بیشتر آشنا شــوید. این تالار در شهر 

دوشنبه بنا شده است.
 قلعه حصــار: قلعه حصار در ۳۰ کیلومتری شــهر 
دوشــنبه قرار گرفته است و به دلیل نمایش بخشی 
از فرهنگ و تمدن تاجیکستان اهمیت بسیار زیادی 
برای مردم این کشــور دارد. در سال ۱۳۲۴ پس از 
حمله روسیه به تاجیکستان قسمت هایی از این قلعه 
از بین رفتند و تنها قسمت کوچکی از برج های دوقلو 

قلعه برجای مانده اند.
 دریاچــه کولی کالون: اگر به طبیعــت و بازدید از 
مکان های طبیعــی علاقه مند هســتید از دریاچه 
کولی کالون بازدید کنید. این دریاچه بسیار زیبا که 
مجموعه ای از ســه دریاچه یخچالی است در غرب 
تاجیکستان و در جنوب غربی استان سغد قرار دارد. 
ایــن دریاچه حدوداً ۵۰ کیلومتر با منطقه پنجیکنت 
فاصلــه دارد پس به راحتی می توانید از زیبایی های 
این دو مکان با هم لــذت ببرید. طبیعت فوق بکر 
اطراف دریاچه کولی کالون منطقه بسیار مناسبی را 

برای کمپینگ و چادر زدن به وجود آورده است.
 ســد نورک: سد نورک بر روی رودخانه وخش قرار 
دارد. رودخانــه وخش یکــی از بزرگترین رودهای 
تاجیکســتان است و به ســد خاکی نورک منتهی 
می شود. جالب اســت که بدانید نورک با ۳۰۰ متر 
ارتفاع مرتفع ترین سد جهان بعد از سد جین پینگ 
آی در چین اســت. این ســد که در سال ۱۹۷۲ به 
منظور تولید برق راه اندازی شــد در ۸۰ کیلومتری 
شهر دوشنبه قرار دارد. بازدید از این سد برای عموم 
آزاد نیست و فقط با اخذ مجوز می توانید از این سد 

شگفت انگیز بازدید کنید.

 دریچه

جزیره قبر ناخدا در کجا قرار دارد؟

سرویس گردشگری: جزیره قبر ناخدا از جاهای دیدنی استان 
خوزستان محســوب می شود و زیســتگاه گونه های جانوری 
متنوعی همچون پرستوی دریایی سفید، لاک پشت، سوسمار 
و... است. دلیل نام گذاری این جزیره به قبر ناخدا به این خاطر 
اســت که روزگاری دختر ناخدایی که به همراه خانواده خود در 
حال ســفر در خلیج فارس بوده است، به علت بیماری مهلکی 
درگذشــته و در این جزیره به خاک سپرده شده است؛ در واقع 

این جزیره مدفن دختر ناخدا است نه خود او!
zz موقعیتجغرافیایی

جزیره قبر ناخدا با مســاحتی حدود ۴/۲ کیلومتر مربع درطول 
جغرافیایی ۴۸° ۵۵‹ ۳۶« شرقی و عرض جغرافیایی °۳۰ ۲۰‹ 
۴۱« شــمالی و درشمال جزایر بونه و دارا قرار دارد. این جزیره 
از جزایر غیر مسکونی ایرانی خلیج فارس است و در دهانهٔ خور 
موسی واقع شــده است. )خور در فارســی به شاخه ای از دریا 

گفته می شــود که به خشکی داخل شده باشد و موسی ناخدای 
معروفی بوده که این خور به نام او نامیده شــده است.( جزیره 
قبر ناخدا را رســوبات رودخانه ای و جریانات جزر و مد تشکیل 
داده اســت که با جزر، آب دریا تا فاصله زیادی از جزیره عقب 

نشینی می کند.
در شــمال خورموســی واقع در بندر امام خمینــی و در دهانه 
این خور ســه جزیره بونه، دارا و قبر ناخــدا قرار دارد. در زمان 
جزر پشته های شــنی وسیعی از آب بیرون می آیند و به جزیره 
متصل می شوند که مساحت آن را تا چندین صد هکتار افزایش 
می دهنــد. این جزیره با اینکه کاملًا مســطح اســت و بخش 
مرکزی آنرا گیاهان مختلف تشکیل می دهند، آب شیرین در آن 

یافت نمی شود و به هیچ وجه قابل سکونت نیست.
zz علتنامگذاری

انتخاب نام این جزیره به زمان های بســیار دور بر می گردد. به 
نقل از اهالی بومی ساکن بندر ماهشهر، در دورانی که برای دریا 
پیمایی از کشــتی های پارویی دستی استفاده می شد، ناخدایی 

ناشناس به همراه خانواده خود در آب های نیلگون خلیج فارس 
راهی ســفر بود که تنها دخترش به بیماری سختی مبتلا شد 
و به علت عدم دسترســی به طبیب معالج و طولانی بودن راه 
برگشــت، در بین راه در این جزیره لنگر انداختند و جسم مرده 
دخترک را به خاک ســپردند. در واقع جسم دختر ناخدا در این 

جزیره دفن شده است نه خود ناخدا.
zz سرگذشتتاریخی

بعضی از مردم محلی ضمن تأیید وجود قبر ناخدایی که امکان 
انتقال او به ساحل ماهشــهر در زمان فوتش وجود نداشت، به 
ریشــه های تاریخی این جزیره نیز اشــاره می کنند و معتقدند 
در زمان سلســله هخامنشیان سواحل خوزستان با امروز کاملًا 
متفاوت بوده و جزیره قبــر ناخدا در آن زمان جزیره نبود بلکه 
چسبیده به خاک اصلی بوده و بهترین موقعیت را برای ساختن 
بندر و تأسیســات مربوطه داشته است. به همین دلیل احتمالًا 
زیر خاک جزیره قبر ناخدا، تأسیسات بندری و شهری و کشتی 

سازی هخامنشی وجود دارد.

فاطمه عرب زاده
روزنامه نگار

فاطمه عرب زاده
روزنامه نگار
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برگ آخر

 گزارش

امتیازات و ظرفیت های فراوان تعامل 
دو سویه در شانگهای؛

چرا عضویت ایران در شانگهای
 مهم است؟

بی تردید الحاق رسمی ایران به سازمان همکاری های شانگهای، علاوه 
بر تقویت همکاری های امنیتی منطقه ای، موجبات توسعه همکاری های 
اقتصادی، تجاری و ترویج مبادلات فرهنگی میان مردمان کشورهای 

عضو سازمان را فراهم خواهد آورد.
 ضمن این که عضویت ایران در ســازمان شــانگهای تعامل دو سویه و 
مطلوبی را برای اعضا به دنبال خواهد داشت که می توانند از امتیازات 

و ظرفیت های یکدیگر بهره مند شوند.
جمهوری اسلامی ایران می تواند از فرصت به وجود آمده در شانگهای 
به منظور دور زدن و عبور از تحریم ها برای رشــد و توســعه سیاســی - 
اقتصادی خود استفاده کند. ایران در ادامه سیاست منطقه گرایی خود 
در تلاش است تا روند عضویت کامل خود در دو سازمان مهم همکاری 
منطقه ای یعنی شانگهای و بریکس را تسریع بخشیده و تحکیم بخشد.

روند عضویت کامل ایران در ســازمان شــانگهای از ۲۶ شهریور سال 
۱۴۰۰ در جریان نشســت ســران این سازمان در تاجیکستان آغاز شد، 
پیش از این ایران از ســال ۲۰۰۵ عضو ناظر بود و بعد از آن نیز از ســال 
۲۰۰۸ درخواســت عضویــت کامــل خود را مطرح کــرد اما به دلیل 
تحریم های سازمان ملل امکان عضویت ایران وجود نداشت تا این که 
در ســال ۲۰۱۵ در پی توافق هســته ای تحریم های سازمان ملل علیه 
ایران برداشته شد و موانع عضویت ایران تا حدود زیادی مرتفع شد البته 
غیر از اختلافات میان ایران و تاجیکستان، تحریم های آمریکا و شورای 
امنیت سازمان ملل مانع جدی برای عضویت ایران در شانگهای بودند.

طبق مقررات سازمان شانگهای کشوری که تحت تحریم شورای امنیت 
سازمان ملل باشد نمی تواند به عضویت این سازمان درآید. هر کشوری 
که عضو این سازمان می شود باید تمام اسناد قبلی را بررسی کرده و در 
فاصله زمانی چند ماهه به آن ها ملحق شود.هر کشوری که عضو این 
سازمان می شود باید تمام اسناد قبلی را بررسی کرده و در فاصله زمانی 
چند ماهه به آن ها ملحق شود. این اسناد قابل تغییر و یا شرط گذاشتن 
نیستنداین اسناد قابل تغییر و یا شرط گذاشتن نیستند. در حال حاضر 
نیز ۴۹ سند در این سازمان تصویب شده که بخش مهمی از آن درباره 
همکاری های نظامی و امنیتی اســت. برای همین منظور با حدود ۳۰ 
وزارتخانه، نهاد و یا ســازمان این اســناد مورد بررسی قرار گرفته اند، در 
دولت تصویب شــده و باید ســپس جهت بررسی و تصویب به مجلس 

رفته و نهایتاً مورد تأیید شورای نگهبان قرار گیرد.
همچنین ایران فرصت دارد تا دسامبر به پنج سند ملحق شود. در واقع 
ایران متعهد می شود از تاریخ دریافت اطلاعیه دبیرخانه سازمان همکاری 
شــانگهای، حداکثر تا ۱ دســامبر ۲۰۲۲ به منشور، کنوانسیون مبارزه با 
تروریسم، جدایی طلبی و افراط گرایی شانگهای مورخ ۱۵ ژوئن ۲۰۰۱ 
و پروتکل های آن ملحق شــود. براســاس این گزارش، حســین امیر 
عبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان نیز در این اجلاس سندی را با 
عنون ســند ترتیبات اجرایی الحاق امضا خواهد کرد، با ســندی هم که 
وزیر خارجه امضا می کند، وضعیت ما در این سازمان تغییری نمی کند 
بلکه فقط آغاز روند عضویت دائم ایران در این ســازمان رســمیت پیدا 
می کند. البته با این سند ما همچنان عضو دائم نیستیم و این موضوع 
فرآیندی زمان بر و چیزی حدود دو سال دارد. برای مثال در مورد هند 
و پاکستان دو سال طول کشید تا پروسه رسمی شدن سپری شود. به 
نظر می رسد عضویت ایران در شانگهای را باید یک موفقیت و پیروزی 
دانست که استمرار همکاری های ایران با اعضای این سازمان می تواند 
به رشــد و توســعه و تحقق اهداف شانگهای کمک قابل توجهی کند.  
حجت الاسلام رئیسی رییس جمهور کشورمان در نشست خبری اخیری 
خود خاطرنشــان کرد: حضور ما در شــانگهای و همکاری ما با اعضای 
این ســازمان، ما را به زیرســاخت های اقتصادی آسیا مرتبط می کند تا 
سهم خودمان را از تجارت در منطقه داشته باشیم. حضور ما در منطقه 
امنیت ساز است، اما همان قدر که در تأمین امنیت منطقه سهم داریم 
در اقتصاد منطقه ســهم نداریم. ایران همکاری های بســیاری با چین 
داشته است و مصمم هستیم به ارتقای آن و ارتباط با چین و آن را متأثر 
از مسائل بین المللی و دیگر مسائل نمی کنیم، به ویژه در حوزه تجاری 

و اقتصادی این روابط باید توسعه یابد.
کاملًا واضح و مبرهن است که ایران از ظرفیت بالایی در حفظ امنیت 
منطقه ای برخوردار است، در کنار آن پتانسیل بالای ترانزیتی و اقتصادی 
را هم داراست که می تواند در ارتقاء اهداف سازمان مؤثر باشد و همان 
طــور که مهدی صفری معاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت خارجه 
کشــورمان هم تاکید کرده ترانزیت و انرژی در پیمان شــانگهای برای 
ایران اولویت بالایی دارد و دو فاکتور اصلی ترانزیت از شمال به جنوب 
و انرژی در این ســازمان برای ما از اهمیت برخوردار اســت.علاوه بر 
تقویت مسیر کریدور شمال-جنوب و شرق-غرب و داشتن ظرفیت ها 
در زمینه تولید و صادرات انرژی مزیت اقتصادی عضویت و همکاری 
در این سازمان را نشان می دهد ضمن این که ایران در سال های اخیر 
نقش بســزایی در منطقه در مبارزه با تروریســم و افراط گرایی از جمله 
مبارزه با تروریست های تکفیری در عراق و سوریه داشته و همین مساله 
یک ظرفیت قابل توجه برای کشورهای عضو شانگهای شناخته می شود 
زیرا یکی از اهداف این سازمان، نظارت بر تحولات منطقه ای گسترده تر 
و در عین حال مبارزه با ســه آفت "تروریســم، افراط گرایی و جدایی 
طلبی" است.عبدالرضا فرجی راد استاد ژئوپلیتیک دانشگاه با اشاره به 
اینکه عضویت در شــانگهای خوب اســت به ویژه این که با بسیاری از 
این کشورها که در مجاورت ما قرار دارند دارای فرهنگ نزدیک به هم 
هســتیم، گفت: یکی از موضوعاتی که پیمان شــانگهای براساس آن 
شکل گرفته همکاری میان اعضا است و اتفاقاتی هم که در افغانستان 
رخ داد و در رابطــه بــا طالبان اعضای شــانگهای هماهنگی هایی را با 
یکدیگر داشتند.وی یادآور شد: اگر در طی فرآیند عضویت دائم یکی از 
اعضا مخالف شود و یا اختلافاتی بروز کند کشور متقاضی عضویت دائم 
نمی تواند به عنوان عضو شناخته شود، در صورتی که با همین فرآیند 
پیش برویم احتملا تا سال آینده ایران به عضویت کامل شانگهای در 
آید.به نظر می رسد با آغاز روند عضویت ایران در این سازمان، به جمع 
کشــورهای غیر غربی می پیوندیم که همکاری های متقابل می تواند 

امتیازات و نتایج ملموسی برای کشورهای عضو داشته باشد.

خواب زمستانیِ بازار خودرو
 گرانی خودرو ناشی از عرضه کم 

است

رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو تهران با بیان 
اینکه رکود کامل بر بازار حاکم شده است، گفت: 
هنوز وضعیت عرضه خودرو تعریف چندانی ندارد 
و به دلیل همین مساله شاهد افزایش غیرواقعی 
قیمت ها هستیم. سعید موتمنی، در مورد وضعیت 
بازار خودور اظهار کرد: بازار خودرو در رکود کامل 
قــرار دارد و زودتر از موعد به خواب زمســتانی 
رفته اســت. البته از ماه ها قبل این رکود بر بازار 
حاکم بود ولی در یکی دو هفته اخیر، مشتری به 
هیچ وجه به بازار مراجعه نمی کند.رئیس اتحادیه 
نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران افزود: 
مصرف کننــدگان به دلیل مذاکرات برجام و آزاد 
شدن واردات، از بازار خارج شده اند و فروشندگان 
نیز بلاتکلیف مانده انــد زیرا به خاطر عدم اعلام 
جزئیات واردات، معلوم نیست خودروهای خارجی 
با چه قیمتی به دست مصرف کننده خواهد رسید. 
وی بــا بیان اینکه تا زمانی کــه جزئیات واردات 
مشــخص نشــود، بلاتکلیفی بازار ادامه خواهد 
داشت، گفت: وقتی نرخ دلار ریزش کرد، قیمت 
خودرو نیز به همان تناسب در بازار کاهش یافت؛ 
به عنــوان مثال خودروی پــژو ۲۰۶ تیپ ۲ که 
ماه ها بالای ۳۰۰ میلیون تومان عرضه می شــد 
در آن زمــان به ۲۹۵ میلیون تومان رســید اما با 
توجه به صعود دوباره قیمت دلار قیمت خودروها 
افزایشــی شــد و همین خودروی پژو ۲۰۶ تیپ 
۲ از ۲۹۵ میلیــون تومان به ۲۹۸ میلیون تومان 
رســید. همچنین می توان به قیمــت خودروی 
مونتاژی هایما نیز اشــاره کرد که با کاهش نرخ 
دلار به ۹۶۰ میلیون تومان رسیده بود اما در حال 
حاضر به ۹۸۰ میلیون تومان افزایش یافته است. 
موتمنی تصریح کرد: وقتی کالای مصرفی تبدیل 
به کالای سرمایه ای شود با کوچک ترین نوسانی 
چــه در بخش ارز و چه در بخــش اخبار مواجه 
شــود، دچار تلاطم قیمتی می شود. وی در مورد 
وضعیت عرضه هم گفت: اگر عرضه پاسخگوی 
تقاضا بود وضعیت قیمت ها به این شکل نمی شد 
و این میزان از فاصله قیمتی بین کارخانه و بازار 
را شــاهد نبودیم. اگر عرضه زیاد قطعاً قیمت ها 

کاهش محسوسی می یافت.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان 
خودرو تهــران افزود: به عنــوان نمونه می توان 
به عرضه خودروی پژو ۲۰۷ اتومات اشــاره کرد؛ 
ایــن خودرو در خرداد ماه امســال با قیمت ۶۰۰ 
میلیون تومان عرضه شــد اما با توجه به افزایش 
عرضه در تیر ماه به ۵۶۰ میلیون تومان و دو هفته 
پیش به ۴۵۰ میلیون تومان رسید؛ البته امروز به 
دلیل افزایش نرخ ارز ۴۷۰ میلیون تومان عرضه 

می شود.
وی تاکید کرد: قطعاً واردات خودرو و عرضه این 
محصــولات به بازار می توانــد روی قیمت تأثیر 
گــذارد؛ بنابراین با توجه به تأثیر مؤلفه عرضه بر 
قیمت هــا، وزارت صمت باید تمام تلاش خود را 

برای افزایش عرضه به کار گیرد.

طراح: مرضیه کیانی مروستاینفوگرافیک

 نگاه روز

برخی واحدهای مسکونی کوچک و میان متراژ در تعدادی از محله های تهران با اجاره های نجومی روبه رو شده اند که عملًا به خروج 
بخشــی از متقاضیان از محله های گران پایتخت منجر شده اســت.در پی ادامه روند افزایشی ماهانه اجاره مسکن در پایتخت، برخی 
خانه های کوچک و میان متراژ در تعدادی از محله های مورد استقبال برخی خانواده های واقع در دهک های ۶ تا ۹ نیز با رشد عجیب و 
غرب مواجه شده که به جابه جایی و خروج تعدادی از مستأجران از این محله ها منجر شده است.بر اساس اعلام بانک مرکزی، متوسط 
اجاره بهای مسکن در تهران از ابتدای امسال تا پایان مرداد ماه ظرف ۵ ماه، ۱۴.۵ درصد افزایش داشته است. این در حالی است که 
برخی مشاوران املاک در تعدادی از مناطق تهران از افزایش بعضاً تا ۲۵ درصدی اجاره بها در بهار و تابستان امسال خبر می دهند. به 
عنوان مثال در محله مرزداران واحد ۶۴ متری ۵ سال ساخت ۵۵۰ میلیون تومان رهن کامل فایل شده است در حالی که مشابه همین 
واحد در بهار امســال ۵۰ میلیون کمتر برای اجاره فایل شــده بود. آپارتمان ۱۰۰ متری نوساز در بلوار فردوس غرب با همه امکانات با 
۵۰۰ میلیون تومان ودیعه و اجاره ماهانه ۸ میلیون تومانی در حال عرضه است که به گفته مشاور املاک، افزایش ۱۰ درصدی اجاره 
بها در یک ماه اخیر از سوی مالک داشته است. واحد مسکونی ۱۰۰ متری ۷ سال ساخت فول امکانات در پونک نیز در حالی که برای 
واحد مشــابه در این منطقه در بهار امســال ۴۰۰ میلیون ودیعه و اجاره ۸ میلیون تومانی تعیین شده بود، در حال حاضر با ودیعه ۵۰۰ 
میلیون تومانی و اجاره ماهانه ۱۰ میلیون تومانی مواجه شده است. افزایش اجاره بها به خانه های نسبتاً قدیمی ساز نیز سرایت کرده و 
یک واحد ۸۰ متری ۱۷ سال ساخت در محله طرشت که در سال گذشته با ودیعه ۳۰۰ میلیونی و اجاره ماهانه کمتر از ۲ میلیون تومان 

اجاره رفته بود، در حال عرضه با ودیعه ۵۰۰ میلیونی و اجاره ماهانه ۳ میلیون تومانی است. 

 رشد ۱۴ درصدی اجاره بها طی ۵ ماه
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه باید هرچه ســریعتر موضوع تأمین منابع ارزی موردنیاز برای واردات خودرو 
توســط سایر بخش های دولت تعیین تکلیف شــود، گفت: آئین نامه واردات خودرو در کمیسیون صنایع بررسی می شود.رضا تقی 
پورانوری درباره آئین نامه واردات خودرو، گفت: آئین نامه واردات با تأخیر بسیار تصویب و ابلاغ شد و یکی از انتقادات جدی موجود 
در این زمینه روش تدوین و فرآیند تصویب آئین نامه بود که متاســفانه هیچ مشورت و نظرخواهی از مجلس و کمیسیون صنایع و 
معادن دریافت نشد.نماینده مردم تهران، شمیرانات، ری، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مشکل اصلی 
حوزه خودرو در کشــور نبود خودروهای اقتصادی اســت، افزود: در دنیا خودروها در کلاس های مختلف عرضه می شوند و کلاسی 
که اکنون با توجه به شرایط اقتصادی مورد توجه مردم کشور ما قرار دارد، مشخص است.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
با بیان اینکه کلاسی که برای واردات خودرو تعیین شده، مناسب است، اضافه کرد: اگر همانند گذشته خودروهای خاص و عمدتاً 
لوکس وارد شود، واردات به رفع چالش کمبود عرضه کمکی نمی کند.وی تصریح کرد: راهکار حل مشکلات بازار خودرو محدود به 
واردات نیست در واقع واردات خودرو تنها بخشی از راه حل است و وزارت صمت باید موضوع افزایش تیراژ تولید خودروهای داخلی 
را به صورت صنعتی در برنامه خود داشته باشد زیرا اختلاف ۷۰۰ هزار دستگاه خودرو که بین عرضه و تقاضا وجود دارد با واردات 
رفع نمی شود.در جریان واردات باید از ایجاد انحصار جلوگیری شود این نماینده مردم در مجلس یازدهم تصریح کرد: از واردات باید 
برای تأمین خودرو موردنیاز عموم جامعه استفاده شود در واقع پشتیبانی و خدمات پس از فروش نیز باید ارزان و باصرفه و متناسب 

با درآمدهای اغلب عموم مردم تأمین شود. 

مشکل بازار خودرو با واردات حل نمی شود

عضو پیشن اتاق بازرگانی براین باور است: آثار جراحی اقتصادی 
در تورم خرداد و تیرما بخوبی خود را نشان داد. آثار آن این است 
که قدرت خرید مردم به شــدت کاهش پیدا کرده است و بطور 

متوسط ۵۰ درصد دستمزدها را افزایش دادیم.
 مســعود دانشــمند عضو پیشــن اتاق بازرگانی در گفت وگو با 
تدبیر تازه، در خصوص تورم اعلام شــده تیرماه گفت: بیشترین 
تورم برای اقلامی بوده که ارز ۴۲۰۰ تومانی می گرفتند که باتوجه 
به حــذف ارز دولتی دیگر به این اقــلام تعلق نمی گیرد و تورم 
بالایی را به خود اختصاص داده اند. این تورم نقطه به نقطه ای که 
اعلام کردند در حد ۵۰ درصدســت و برای اقلام خوراکی حدود 
۸۰ درصد دیده می شود. همچنین اقلامی هستند که از ارز ۴۲۰۰ 
استفاده می کردند و از اول امسال ارز این کالا به ۲۶ الی ۲۷ هزار 
تومان نیز تبدیل شــده اســت.وی ادامه داد: این تفاوت بین ارز 
۴۲۰۰ با ارز ۲۶ الی ۲۷ هزار تومانی طبیعی که این تورم را ایجاد 
کند و همه هم منتظر این تورم بودیم که این اتفاق باید بیفتد به 
این دلیل که وقتی قیمت پایه کالاهای مختلف بســته به اینکه 
چقدر از مواد اولیه از خارج وارد می شــده و چقدر در داخل تأمین 
می شده و این مقداری که در داخل تأمین می شده اثرش برروی 
قیمت تمام شده چقدر بوده است. بعنوان مثال، دستمزدهای اول 
ســال حدود ۴۰ الی ۵۰ درصد افزایش پیدا کرده که این افزایش 
دســتمزدها برروی قیمت تمام شده نوع کالاهایی که ارز ۴۲۰۰ 
داشــتند هم اثر می گذارند. همچنین برروی بقیه کالاها هم اثر 
می گذارد ولی به شــدت این کالا دیگر نیست.دانشمند تصریح 
کرد: بنابراین، دولت نمی تواند هیچ کاری برای اینها بکند تا قیمت 
ایــن اقلام را پایین آورد اما تا پایــان پاییز این قیمت ها به یک 
ثبات می رسد برای اینکه ما یک نوسان و یک تلورانسی داشتیم 

و وقتــی که قیمت ارز در اول امســال تغییر پیدا کرد به تبع آن 
حقــوق و عوارض گمرکی کالاها هــم افزایش پیدا کرد و کنار 
آن دســتمزدها شروع به افزایش کردند که افزایش دستمزدها و 
افزایش این قیمت ها باعث شد که بخش خدمات در داخل کشور 
افزایش قیمت پیدا کند و همه این افزایش قیمت ها با ســرعت 
کمتر دارند انجام می شوند و تا آخر پاییز همه وضعیت خودشان را 
تثبیت می کنند.وی براین باور است: بنابراین، در نیمه سال شاهد 
تورم کمتر نســبت به ماههای اول سال خواهیم بود. اگر نسبت 
به سال قبل نقطه به نقطه بگیریم شاید افزایش بیشتری داشته 
باشیم اما این تورم نسبت به ماه قبل شروع به کاهش پیدا کردن 
می کند. مثلًا اگر آذر را نسبت به آبان بگیریم یا دی ماه را نسبت 
به آذر ماه بگیریم اینها شروع به یک وضعیت با ثبات می کنند. اما 
مشکل عمده این است که سطح دستمزدها و قدرت خرید نسبت 
به قیمتی که به یک نقطه تعادلی می رسد فاصله زیادی دارند. در 
نتیجه قدرت خرید مردم کاهش و کمتر خواهد شد.این کارشناس 
بیان کرد: نکته دیگر اینکه، وقتی تولید کننده کالا تولید خود را 
روانه بازار می کند اگر مردم قدرت خرید نداشته باشند طبیعی که 
ایــن کالا به خط تولید برمی گردد و خط تولید شــروع به کمتر 
تولید کردن، می کند. بنابراین، قیمت ها شروع به بالا رفتن می کند 

و اینکه قیمت تمام شــده هر کالایی که در داخل تولید می شود 
یک بخشی از آن برای ماده اولیه و بخشی دیگر هم هزینه های 
ثابت که برای تولید دارد.دانشمند گفت: وقتی تولید کاهش پیدا 
می کند به دلیل اینکه مقداری از هزینه های تولید ثابت است ولی 
هزینه ها قیمت تولیدی هر واحد کالا را افزایش می دهد که یک 
نوع تبعات بشــمار می آید. دولت باید کاری کند که قدرت خرید 
مردم افزایش پیدا کند به نحوی که یک تعادلی بین عرضه کالا 
و تقاضای کالا اتفاق بیفتد. در حال حاضر این تقاضا را نداریم و 
قدرت خرید مردم نیز پایین است. در مورد لبنیات به وضوح معلوم 
اســت که قدرت خرید مردم پایین است. در مورد مرغ و گوشت 
و.. هم قدرت خرید مردم کم اســت و عرضه در بازار زیاد شــده 
که به این ازا دیگر صفی وجود ندارد بلکه فقط صف فروشــنده 
وجود دارد.وی در پایان با اشاره به عواقبی جراحی اقتصادی که 
دولت مدعی آن بود خاطرنشــان کرد: آثار جراحی اقتصادی در 
تورم خرداد و تیرما بخوبی خود را نشان داد. آثار آن این است که 
قدرت خرید مردم به شدت کاهش پیدا کرده است و بطور متوسط 
۵۰ درصد دســتمزدها را افزایش دادیم. در حال حاضر قیمت ها 
حدود ۸۰ درصد نیز بالا رفته اســت و باز مردم ۳۰ درصد قدرت 
خریدشان کاهش پیدا کرده است. اگر ما به اندازه ای که افزایش 
قیمت دادیم دســتمزدها را افزایش می دادیم قدرت خرید مردم 
همان چیزی می شد که در سال ۱۴۰۰ بود. اما اگر دستمزدها را 
بالا ببریم دوباره قیمت ها هم بالا می رود و این یک تدبیر دیگری 
می طلبد که ما بتوانیم قدرت خرید مردم را حفظ کنیم بدون اینکه 
قمیت ها را افزایش دهیم یا دســتمزدها را زیادی افزایش دهیم. 
فلذا افزایش دستمزدها افزایش قیمت ها را بهمراه خود دارد. فلذا 
این مسابقه که ما هر روز دستمزدها را افزایش دهیم و قیمت ها 
به تبع آن افزایش پیدا کند سرانجام خوبی ندارد و باید سعی کنیم 
در تثبیت قیمت ها و دستمزدها کاری کنیم که قدرت خرید مردم 

سر جای خودش بماند.

گفت و گو

تورم بالا  نتیجه جراحی اقتصادی دولت 
 عضو پیشن اتاق بازرگانی در گفت وگو با » تدبیر تازه« مطرح کرد
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